
MACIEj DOROSIńSKI
mdorosinski@portalgorniczy.pl

d
rodzy górnicy! Nie jeste-
ście dla naszego kraju pro-
blemem. wasza praca jest
gwarantem energetycznej
stabilizacji Polski i spo-

łecznego pokoju – takie słowa skierował
do braci górniczej metropolita katowic-
ki abpwiktor Skworc w niedzielę, 27 li-
stopada, w czasie nabożeństwa zorgani-
zowanego z okazji barbórki w kościele
pw. Najświętszego Serca Pana Jezusa
w Jastrzębiu-Zdroju.
duszpasterz w swojej homilii odniósł

się do kondycji górnictwa i do prowa-
dzonych działań restrukturyzacyjnych.
– w górniczej branży nadal mamy

do czynienia z wieloma niewiadomymi.
dominuje jednak oczekiwanie na jej ra-
dykalne uporządkowanie. Jest ono obo-
wiązkiem właściciela kopalń – Skarbu
Państwa. Na górnym Śląsku i nie tylko,
oczekujemy ładu w odniesieniu do tej
branży, która od kilku dziesięcioleci
przeżywa czas zmian i niepewności. Po-
mimo trudności w jej restrukturyzacji,
w przyszłość patrzymy z optymizmem!
– powiedział metropolita i dodał, że ma

nadzieję, że węgiel pozostanie nadal
podstawowym nośnikiem energii, bo to
on zapewnia naszej ojczyźnie niezależ-
ność energetyczną.
– górnictwo to przede wszystkim lu-

dzie, zintegrowane i przywiązane do tra-
dycji środowisko, kultywujące chrześci-
jański etos pracy. wszyscy, nie tylko
mieszkańcy górnego Śląska, nosimy
w sercu pragnienie ładu gospodarczego
i społecznego, stabilizacji i w miarę
pewnej przyszłości. oczekujemy więc
zachowania miejsc pracy – nawet wtedy,
jeśli trzeba będzie pogodzić się z wyga-
szaniem tych kopalń, w których eksplo-
atacja stanie się niemożliwa czy wręcz
śmiertelnie niebezpieczna – stwierdził
abp Skworc.
metropolita przyznał także, że nie

wszyscy o tym wiedzą, że górnictwo jest
obciążone ogromną liczbą różnego ro-
dzaju podatków i danin i ile wnosi
do budżetu państwa.
msza w Jastrzębiu-Zdroju nie była je-

dyną, którą tego dnia odprawiono
na Śląsku w intencji górniczego stanu.
biskup pomocniczy archidiecezji kato-
wickiej marek Szkudło
przewodniczył nabożeń-
stwu w kościele pw. św.
Pawła apostoła w rudzie
Śląskiej.

pełny tekst homilii – s. 3Śląsk – miejsce ważne dla Polski

W oczekiWaniu na
uporządkoWanie
branży
arcybiskup wiktor skworc:
górnictwo to przede wszystkim ludzie!

nr48 (1154)
1 grudNia 2016 r.

TYGODNIK
SPOŁECZNO-
GOSPODARCZY

UkaZUJe Się od
9 CZerwCa 1994 r.

ISSN: 1231-9996

wsZYstKo o PrZeMYŚLe wYdoBYwcZYM: PORTALGORNICZY.PL

Ż
Y
c
Z
e
N
ia

Ż
Y
c
Z
e
N
ia

r
e
K
La
M
a

Barbara święta
o górnikach pamięta.
Trzeba, żeby
pamiętali o nich
również ci, którzy
na co dzień
korzystają z owoców
górniczego trudu.

2ANDRZEJ DUDA
prezydent
Rzeczypospolitej Polskiej

Dziękujemy Wam
za wspólny wysiłek
budowania nowego
wizerunku polskiego
górnictwa.

GRZEGORZ
TOBISZOWSKI
sekretarz stanu w ME

2KRZYSZTOF
TCHÓRZEWSKI
minister energii
oraz

fot.: Maciej dorosińsKi

W czasie mszy na ręce metropolity katowickiego abp. Wiktora
Skworca zostały złożone dary. Wśród nich znalazły się m.in. figurka
z węgla, lampka górnicza oraz ornat.

Śląsk jest miejscem dla Polski niezwykle
ważnym. Jest przede wszystkim miej-
scem związanym z bardzo silnym eto-
sem pracy. Pracy solidnej, wykonywanej
nawet w trudzie, nawet ciężkiej bardzo
pracy, ale zawsze wykonywanej
z ogromną powagą, z myślą o rodzinie,
o wspólnocie – powiedział prezydent
andrzej duda w Zabrzu. głowa państwa
odwiedziła Śląsk 23 listopada. w pro-
gramie wizyty znalazły się Piekary Ślą-
skie i Zabrze, gdzie prezydent spotkał
się ze związkowcami z kopalni mako-
szowy.

więcej s. 2

fot.: Maciej dorosińsKi

G
dy zamykaliśmy ten nu-
mer tg, w Zakładzie
górniczym rudna, wcho-
dzącym w skład
kgHm Sa, trwała akcja

ratunkowa po wstrząsie samoistnym
o sile 3,42 w skali richtera (1x10 do 8 J).
Czterech górników nie żyje. dziewięciu
ewakuowanych ze strefy zagrożenia zo-
stało rannych, w tym dwóch wymagało
hospitalizacji. w środę, 30 listopada,
przed południem było poszukiwanych
czterech pracowników.
Jest wtorek, 29 listopada. Zbliża się

godz. 21.09. w oddziale g23 w po-
lu 21/2 na poziomie 1050, pracuje 30
ludzi, głównie mechaników. wtedy za-
trzęsło górotworem. wstrząs odczuwa-
ny był nie tylko w Polkowicach. Najgo-
rzej było tam na dole. doszło do obwa-
łu skał stropowych.
o godz. 23.20 ratownicy dotarli

do poszukiwanego. górnik leżał obok
ładowarki. Jeszcze żył. Zmarł na po-
wierzchni.
w akcji ratowniczej uczestniczy 13

zastępów. Są świetnie wyposażone.
mają zmechanizowany sprzęt. momen-
tami jednak ratownicy przebierają ru-
mosz rękami, bo może pod nim być
człowiek. w środę o godz. 1.30 dotarli
do kolejnego górnika. Znaleźli go w ła-
dowarce. Nie żył.
większość ewakuowanych wyszła

z wypadku bez większego szwanku.
Siniaki, zadrapania itp. trzema po-
szkodowanymi w wieku 49, 32 i 42 lat
zajęli się lekarze z głogowskiego
Szpitala Powiatowego. U dwóch
stwierdzono poważne urazy głowy

i kręgosłupa. 42-letni górnik opuścił
szpital.
w środę z samego rana kierownic-

two kgHm zwołało konferencję praso-
wą. Prezes miedziowej spółki radosław
domagalski i wiceprezes Piotr walczak
powiedzieli: „Jesteśmy wszyscy wstrzą-
śnięci skalą tej tragedii. to zdarzenie
nastąpiło w sposób całkowicie niemoż-
liwy do przewidzenia”. ogłosili żałobę
w kgHm.
rzeczniczka prasowa spółki po-

twierdziła ogłoszenie 4-dniowej żałoby.
w trzech zakładach górniczych

kgHm rejestruje się średnio w roku
ponad 600 wstrząsów o energii powy-
żej 10 do 5 J. dla porównania w 22 za-
kładach górnośląskiego Zagłębia wę-
glowego dochodzi co roku średnio
do ok. 1500 wstrząsów rejestrowanych
przez górnośląską regionalną Sieć
Sejsmologiczną głównego instytutu
górnictwa. wstrząsy w każdym pod-
ziemnym zakładzie górniczym są jedy-
nym czynnikiem implikującym tąpnię-
cia. w kopalniach kgHm w la-
tach 2000-2015 wstrząsy spowodowa-
ły 14 tąpnięć, to jest statystycznie śred-
nio ponad cztery na jedną kopalnię, na-
tomiast w kopalniach węgla ok. 0,5
na jeden zakład.
w tym roku do feralnego wtorku ży-

cie podczas pracy w kopalniach rud
miedzi straciło 9 górników. w 2015 r.
w kgHm Polska miedź Sa doszło
do 333 wypadków; w tym 2 śmiertel-
nych i 3 ciężkich. w tym samym czasie
w górnictwie węgla kamiennego miało
miejsce 1695 wypadków, w tym
12 śmiertelnych i 7 ciężkich.

Zagłębie miedZiowe
okryte kirem
Kolejna tragedia w kopalniach KgHM, wypadek
zbiorowy w Zg rudna

Tak wyglądało
wyrobisko
po jednym
z silnych
wstrząsów
w kopalni
Rudna. Zdjęcie
z wizji lokalnej
w 2013 r.

fot.: arc/wug
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– Rozmawiałem pRzed momen-
tem ze stRoną społeczną ko-
palni makoszowy na temat pRo-
blemów, o któRych jest gło-
śno w polsce i z całą pewno-
ścią jest baRdzo głośno także
i w zabRzu – tak Rozpoczął
swoje spotkanie z mieszkańca-
mi zabRza pRezydent andRzej
duda, któRy w śRodę, 23 listo-
pada, odwiedził śląsk.

Spotkanie ze związkowcami trwało
ponad 30 minut, choć pierwotnie zapla-
nowano je na kwadrans.
– My potrzebujemy jeszcze przynaj-

mniej dziewięć miesięcy, musielibyśmy
mieć dopłaty do strat produkcyjnych z te-
go względu, że potrzebujemy wyodrębnić
tę część zorganizowaną, żeby powstał no-
wy zakład górniczy, wtedy będziemy szu-
kać – jako pracujący – sami tego inwe-
stora – mówił przed spotkaniem artur
Banisz, szef Solidarności w Makoszo-
wach.
po spotkaniu prezydent spotkał się

z mieszkańcami Zabrza. przyznał, że
sprawa Makoszów nie jest łatwa.

– powiedziałem, że ja się absolutnie
nie uchylam od dialogu i będę się starał
ze swej strony ten dialog wspomagać.
Mam nadzieję, że będzie on nadal toczo-
ny, choć, jak wiadomo, sprawa nie jest ła-
twa. Ona nie jest łatwa z wielu przyczyn.
Ona jest niełatwa choćby dlatego, że
przez ostatnie lata, długie lata, kiedy wę-
giel miał wysokie ceny na rynkach świa-
towych i można go było bardzo dobrze
sprzedawać i były z tego poważne pienią-
dze, to poprzednia władza nie przepro-
wadziła żadnego poważnego planu dla
polskiego górnictwa. nie przygotowano
wieloletniej strategii dla polskiego gór-
nictwa – jego rozwoju i kierunku, w ja-
kim powinno ono zdążać – stwierdził
prezydent. Zapewnił, że będzie współpra-
cował z rządem, który – jak mówił – nie
chce pozostawić polskiego górnictwa.
podkreślił, że jego naprawa musi po-
trwać. Swoją wizytę na Śląsku prezydent
rozpoczął od piekar Śląskich, gdzie złożył
wieniec przy Kopcu wyzwolenia. potem
odwiedził sanktuarium Matki Boskiej
piekarskiej i spotkał się z mieszkańcami
miasta w parku wolności. na końcu od-
wiedził Zabrze. md

Sprawa nie jeSt łatwa

Prezydent Andrzej Duda złożył wieniec pod Kopcem Wyzwolenia
w Piekarach Śląskich.

fot.: maciej dorosiński



d
ziś pierwsza niedziela Ad-
wentu. W liturgii słowa
przebija się wezwanie:
„Czuwajcie!”. Pan Jezus
prosi nas: „Czuwajcie, bo

nie wiecie, w którym dniu Pan wasz
przyjdzie. (…) Bądźcie gotowi, bo
w chwili, której się nie domyślacie, Syn
Człowieczy przyjdzie” (Mt 24,43-44).
Jako chrześcijanie wierzymy, że to

przyjście Pana w końcu nastąpi. Nie
wiemy jednak, kiedy. Jezus nie przeka-
zał tej daty nawet swoim Apostołom.
Dlatego jedyną sensowną postawą jest
spokojne, pełne ufności i czujności
oczekiwanie na przyjście Pana. Takie
jest przesłanie i sens Adwentu, który
ostatecznie zakończy się rozbłyskiem
światła w noc Bożego Narodzenia; takie
jest też znaczenie naszego osobistego
Adwentu, który ostatecznie rozbłyśnie
światłością wiekuistą, spotkaniem z Je-
zusem, naszym Panem, Sędzią i Zbawi-
cielem.

bracia górnicy!

Wykonując swoją pracę, codziennie
ocieracie się o eschatologię, czyli rzeczy
ostateczne człowieka, ponieważ nigdy
nie wiadomo, czy liczba szczęśliwych
zjazdów na szychtę będzie równa liczbie
szczęśliwychwyjazdów; każdy zjazd jest
równaniem z wieloma niewiadomymi.
Ten fakt powinien Was mobilizować
do czujności i do przestrzegania przepi-
sów BHP, które obowiązują w sumie-
niu!
Każde wejście do wnętrza Ziemi

– niezależnie od technicznych zabez-
pieczeń – jest spotkaniem z żywiołami.
Niedawno minęła niezauważona 120.
rocznica katastrofy w kopalni Kleofas
w Katowicach. Był to rok 1896. Z 3 na 4
marca zjechało na dół około 140 górni-
ków. Zaskoczył ich pożar w szybie.
W bezpośredniej akcji ratunkowej wy-
dobyto 104 ciała; a potem następne i…
następne. Po tej katastrofie wybudowa-
no w Katowicach-Załężu kościół – wo-

tum, pw. św. Józefa, patrona Dobrej
Śmierci.
Jest 16 grudnia 1981 r. Początek stanu

wojennego. Dziewięciu górników z ko-
palni Wujek oddało swe życie w obro-
nie ideałów „Solidarności”. W tym sa-
mym roku, dokładnie 35 lat temu, w ko-
palni Piast w Bieruniu przez 14 dni
– od 14 do 28 grudnia – ponad dwa ty-
siące górników strajkowało pod ziemią!
Przeżyli tam nawet święta BożegoNaro-
dzenia. Wielu z nich poniosło poważne
konsekwencje; wielu otrzymało pasz-
porty „w jedną stronę”. Wydawało się
wtedy, że takie rozwiązanie było huma-
nitarne. A jednak, zarówno przed laty,
jak i dziś, upoważnione jest postawienie
pytania o to, kto miał prawo podejmo-
wać tak arbitralne decyzje, w konse-
kwencji których, robotników pozba-
wiono pracy, ojcowizny i ojczyzny. O tej
nierozliczonej karcie z dziejów naszej
najnowszej historii nie wolno nam za-
pominać!
Jest rok 2006. Jesienny dzień 21 listo-

pada. W kopalni Halemba wskutek wy-
buchumetanu zginęło 23 górników. Po-
dobnie trzy lata później. Te same przy-
czyny. W kopalni Wujek-Ruch Śląsk
śmierć poniosło 20 górników. Zaś
przed dwoma laty, 14 października 2014
r., wybuch w kopalni Wesoła zabił 5
górników. Pozostałych 30 rannych
przez wiele miesięcy walczyło o życie
w siemianowickim Centrum Oparzeń.
W 2013 r. zrodziła się inicjatywa god-

nego upamiętnienia wszystkich ofiar
górniczych katastrof na urządzonym
w tym celu Szlaku Pamięci – Górniczej
Kalwarii. Miała powstać na Hałdzie
Murckowskiej, w granicach Katowic.
W efekcie narastającego kryzysu w gór-
nictwie, realizację projektu zamrożono.
Pozostaje wyrazić nadzieję, że inicjaty-
wa wpisania w Drogę Krzyżową pamię-
ci o wszystkich katastrofach górniczych
i ich ofiarach, zostanie kiedyś zrealizo-
wana.
Drodzy Górnicy, w górniczej branży

nadal mamy do czynienia z wieloma

niewiadomymi. Dominuje jednak ocze-
kiwanie na jej radykalne uporządkowa-
nie. Jest ono obowiązkiem właściciela
kopalń – Skarbu Państwa. Na Górnym
Śląsku i nie tylko, oczekujemy ładu
w odniesieniu do tej branży, która
od kilku dziesięcioleci przeżywa czas
zmian i niepewności. Pomimo trudno-
ści w jej restrukturyzacji, w przyszłość
patrzymy z optymizmem!
Mamy nadzieję, że na szczeblu krajo-

wymwęgiel pozostanie nadal podstawo-
wymnośnikiem energii, bo jest to jedyne
paliwo, którego mamy pod dostatkiem.
To wyłącznie ono zapewnia naszej Oj-
czyźnie niezależność energetyczną.
Wydaje się, iż obrano właściwy kie-

runek zmian, polegający na łączeniu
górnictwa i energetyki. Ponadto, dzięki
nowoczesnym technologiom węgiel
wykorzystywany jest w przemyśle che-
micznym. Myślę także o konkretnych
działaniach naprawczych, choćby tu,
w Jastrzębskiej Spółce Węglowej.
Przed rokiem, zrozumieniem trudnej
sytuacji i odpowiedzialnością wykazała
się załoga Spółki oraz związkowcy.
Podpisano porozumienie ograniczające
wynagrodzenia na okres 3 lat. Umowa
ta – pionierska w skali kraju – w połą-
czeniu z innymi działaniami restruktu-
ryzacyjnymi, już daje efekty w postaci
polepszającej się perspektywy na przy-
szłość. Wskazuje na to również ostatni
sukces giełdowy JSW.
Wydaje się, że istnieje szansa

na osiągnięcie zdrowego kompromisu
w związku z ustawą antysmogową.
Przypomnijmy, że jej celem jest ograni-
czenie negatywnego oddziaływania spa-
lanego węgla poprzez zastosowanie od-
powiednio dobranych technologii jego

spalania oraz poprawę jakości wykorzy-
stywanego węgla, przy równoczesnym
utrzymaniu go jako surowca energe-
tycznego. Węgiel jest czarny i brudny,
ale może być źródłem czystej energii,
o ile będą jasno określone parametry te-
go surowca, przeznaczonego do ogrze-
wania naszych domów i mieszkań. A to
można zrobić od zaraz!
Węglowi towarzyszy metan, gaz

oswojony już przez górnictwo, które
wie, jak go wykorzystać do produkcji
ciepła i energii elektrycznej, z korzyścią
dla efektu cieplarnianego.

bracia i siostry!

Rozpoczęliśmy Adwent. W czuwanie
przed Bożym Narodzeniem wpisujemy
na Górnym Śląsku nadzieję i oczekiwa-
nie na to, że racjonalne porządkowanie
górnictwawęgla kamiennego będzie po-
stępowało naprzód. Branża ta nie jest
bytem bez twarzy. Górnictwo to przede
wszystkim ludzie, zintegrowane i przy-
wiązane do tradycji środowisko, kulty-
wujące chrześcijański etos pracy.Wszy-
scy, nie tylko mieszkańcy Górnego Ślą-
ska, nosimyw sercu pragnienie ładu go-
spodarczego i społecznego, stabilizacji
i w miarę pewnej przyszłości. Oczekuje-
my więc zachowania miejsc pracy – na-
wet wtedy, jeśli trzeba będzie pogodzić
się z wygaszaniem tych kopalń, w któ-
rych eksploatacja stanie się niemożliwa
czy wręcz śmiertelnie niebezpieczna.
Jest rzeczą ważną, że w sprawach

przyszłości górniczej branży i konkret-
nych kopalń trwa dialog społeczny; tak
dzieje się m.in. na poziomieWojewódz-
kiej Komisji Dialogu Społecznego
i Branżowego Zespołu Trójstronnego

ds. Bezpieczeństwa Socjalnego Górni-
ków. Ten ostatni zwrócił się niedawno
do rządu z prośbą o obniżenie obciążeń
publicznoprawnych nałożonych
na branżę górniczą. Prowadzona od lat
polityka fiskalna państwa doprowadziła
do tego, że dziś na płatności publiczno-
prawne górnictwa składają się 43 różne-
go rodzaju podatki i obciążenia. Tym-
czasem słyszymy raz po raz, że górnic-
two/górnicy ciągle są dotowani. Uczci-
wość wymaga, aby opinia publiczna by-
ła poinformowana, jakie środki górnic-
two przekazuje do budżetu państwa; ile
wnosi poza tym dobrem, jakim w na-
szym kraju jest węgiel, źródło energii
i gwarant energetycznego bezpieczeń-
stwa państwa.

bracia i siostry!

Kościół na Górnym Śląsku czuwa
nad sprawami społecznymi i duszpa-
stersko wspiera oczekiwane działania.
Osobom odpowiedzialnym za górni-
ków i górnictwo życzmy mocy Ducha
Świętego i jego darów: mądrości i od-
wagi, męstwa, wytrwałości i determina-
cji, aby podjętą reformę doprowadziły
do szczęśliwego końca. Boże światło
niech wspomaga związkowców, aby
mieli na uwadze dobro wspólne i pa-
miętali, że ich misja nie wyczerpuje się
wyłącznie w obronie praw pracowni-
czych. Do ich obowiązków należy rów-
nież współtworzenie gospodarczej
przyszłości Górnego Śląska i Polski.

drodzy słuchacze bożego
słowa!

Adwentową atmosferę nadziei – w od-
niesieniu do spraw doczesnych i wiecz-
nych – podtrzymuje psalmista: „Urado-
wałem się, gdy mi powiedziano: „Pój-
dziemy do domu Pańskiego”!”
(Ps 122,1). Nie traćmy więc czasu! Każ-
dy dzień stwarza szansę zaangażowania
i czuwania, walki z własną ospałością
wobec przyjęcia darów Boga i aktual-
nych wyzwań.
„Odrzućmy więc uczynki ciemności

i przyobleczmy się w zbroję światła!
Żyjmy przyzwoicie jak w jasny dzień (...)
nie w kłótni i zazdrości”. (Rz 13,12).
Słowa i obrazy użyte przez św. Pawła,
wciąż zachowują swoją aktualność.
„Porzucenie uczynków ciemności”
wskazuje na konieczność wyrzeczenia
się zła, grzechu, niewłaściwego przy-
zwyczajenia i nawyku. Jednak wezwanie
do przemiany i nawrócenia nie dotyczy
wyłącznie jednostek. Odnosi się także
do struktur i funkcjonujących w nich
osób! Zatem – żyjmy przyzwoicie – nie
w kłótni i zazdrości – podtrzymujmy
nadal wspólne działania, bo grzechy za-
niedbania wyrządziły górniczej branży
już wystarczająco wiele szkód!

bracia i siostry!

Adwent kończy się spotkaniem z oso-
bową Światłością. Prośmy Boga, aby te-
goroczne świętowanie uroczystości ku
czci św. Barbary przyczyniło się do roz-
wiązania skomplikowanych proble-
mów górniczej branży, z której Polska,
Polacy i my, mieszkańcy Górnego Ślą-
ska, możemy być nadal dumni.

drodzy górnicy!

Nie jesteście dla naszego kraju proble-
mem.Wasza praca jest gwarantem ener-
getycznej stabilizacji Polski i społeczne-
go pokoju. Od Was uczymy się solidar-
ności i odpowiedzialności: zarówno
za siebie nawzajem, jak i za zakłady pra-
cy. Dla młodego pokolenia jesteście
wzorem pracowitości i rzetelności oraz
umiłowania rodziny i rodzinności!
A w górniczym pozdrowieniu

„Szczęść Boże!” łączycie wysiłek pracy
z Bogiem i Jego błogosławieństwem!
Modlimy się zaWas i zWami! Niech

Was wspiera Wasza patronka – św.
Barbara! Niech czuwa nad każdym
z Was. Amen.
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Nie jesteście dla Naszego kraju problemem
fot.: macieJ doroSińSki

Homilia wygłoszona przez metropolitę
katowickiego abp. Wiktora Skworca podczas
mszy św. w intencji górników oraz wszystkich
pracowników i emerytów górnictwa i ich rodzin
z okazji zbliżającej się Barbórki. Nabożeństwo
odprawione zostało 27 listopada br. w kościele
pw. Najświętszego Serca Pana Jezusa
w Jastrzębiu-Zdroju.

Oto treść homilii:
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głóWny instytut górnictWa otrzy-
mał DWa złote meDale poDczas
targóW Wynalazczości, baDań na-
ukoWych i noWych technologii
brussels innova 2016, które oDby-
Wały się oD 17 Do 19 listopaDa br.
W brukseli. nagroDzone Wynalaz-
ki to: „sonDa Do pomiaru Dużych pręDkości
Drgań WstrząsóW W poDziemnych Wyrobi-
skach górniczych” oraz „sonDa Do skanoWa-
nia pustek W górotWorze”.
sonda do pomiaru dużych prędkości drgań wstrząsów
w podziemnych wyrobiskach górniczych to wynalazek
opracowany przez zespół naukowców gIg w składzie:
Hubert logiewa, grzegorz Mutke, adam lurka, józef Du-
biński i Marian turek. sonda pomiarowa DlM-PPV3D
jest w stanie wykrywać i rejestrować drgania o dużej
prędkości (tzw. drgań PPV, do 1 metra na sekundę), któ-
re wiążą się z realnym zagrożeniem uszkodzenia lub
zniszczenia podziemnych tuneli i wyrobisk eksploatacyj-
nych. – Nasza sonda mierzy amplitudy drgań wszystkich
wstrząsów zachodzących w górotworze otaczającym re-
gion eksploatacji. jest to bardzo ważne dla bezpieczeń-
stwa, ponieważ duże amplitudy prędkości drgań stanowią
zagrożenie dla stateczności wyrobisk górniczych – mówi
prof. Mutke. sonda po zamontowaniu i połączeniu liniami
kablowymi nie wymaga późniejszej obsługi i może praco-
wać w sposób ciągły w trudnych warunkach klimatycz-
nych. Dzięki temu stanowi wygodne urządzenie do pro-
wadzenia obserwacji sejsmologicznych w kopalnianych
stacjach geofizyki. jest to jedyna sonda do rejestrowania
wysokich wartości amplitud prędkości drgań, charaktery-
zująca się iskrobezpieczeństwem z możliwością stosowa-
nia w wyrobiskach podziemnych z zagrożeniem wybu-
chem metanu lub pyłu węglowego. jej wykorzystanie po-
zwala na lepszą lokalizację zjawisk sejsmicznych w pod-
ziemnych zakładach górniczych oraz na zastosowanie
nowych metod oceny zagrożenia tąpaniami i zagrożenia
stateczności wyrobisk górniczych. Zespół autorski w skła-
dzie: adam szade, tadeusz smoła, adam ramowski,
Marcin fisior, Henryk Passia zbudował sondę do skano-
wania pustek w górotworze, która jest wykorzystywa-
na w projektach badawczych gIg związanych z pod-
ziemnym zgazowaniem węgla. umożliwia ona geometry-
zację 3D kawerny powstałej w wyniku procesu podziem-
nego zgazowania węgla, ale metoda ta może być prze-
niesiona do badań naturalnych i poeksploatacyjnych pu-
stek w górotworze, nie tylko węgla kamiennego. takie
rozwiązanie daje możliwość prowadzenia prac, których
wyniki mają istotny wpływ na efektywność, również eko-
nomiczną, nowych metod podziemnej eksploatacji górni-
czej oraz na bezpieczeństwo w górnictwie.

Wokół górnictWa

ANNA ZYCH

azych@gornicza.com.pl

g
rudzień 2015 r. w przededniu Barbórki spółki węglowe
gorączkowo starały się zgromadzić środki na wynagro-
dzenia. saldo zobowiązań górnictwa nad należnościami
wynosiło ponad 13 mld zł, dostawcy otrzymywali zapła-
tę za usługi po 150 dniach.

Jastrzębska spółka węglowa, w związku z wystosowaniem opcji
put przez jeden z banków, który objął jej obligacje, stała przed wid-
mem upadłości. niemal równie trudna była sytuacja Kompanii wę-
glowej, która nadal czekała na deklaracje inwestorów, mających wejść
w tzw. nową Kompanię węglową. dzisiaj, po dwunastu miesiącach,
sytuacja branży powoli się stabilizuje. Pierwszym krokiem na drodze
do sanacji branży było powołanie do życia ministerstwa energii.

ustawa i notyfikacja

dokładnie 16 listopada ub.r. sejm znowelizował ustawę o działach ad-
ministracji rządowej powołującą ministerstwo energii, skupiające
część dotychczasowych kompetencji ministerstw gospodarki i środo-
wiska. w tym samym dniu Krzysztof tchórzewski otrzymał nomina-
cję na członka Rady ministrów. w dwa tygodnie później sekretarzem
stanu w me został Grzegorz tobiszowski.
– w ministerstwie energii realizujemy to, o czym mówiło się

od dawna, czyli zagwarantowanie oparcia energetyki na węglu ka-
miennym i brunatnym. dzieje się to poprzez tworzenie systemu umów
wieloletnich, powiązania kapitałowe i budowę rynku mocy, a także
wyhamowanie rozwoju energetyki opartej o OZe, co nastąpiło
w związku z przekroczeniem wielkości produkcji energii z tych źródeł
– mówił w ub. piątek, w trakcie konferencji Górnictwo 2016, wicemi-
nister energii Grzegorz tobiszowski.
Jednym z pierwszych zadań zrealizowanych przez ministerstwo by-

ło przygotowanie nowelizacji ustawy o restrukturyzacji górnictwa wę-
gla kamiennego. ustawa przedłużyła możliwość nieodpłatnego prze-
kazywania nierentownych części zakładów górniczych do spółki Re-
strukturyzacji Kopalń oraz finansowania systemu osłon dla pracowni-
ków decydujących się odejść z górnictwa. wydłużono opłacanie z do-
tacji budżetowej działań likwidacyjnych i polikwidacyjnych realizowa-

nych przez sRK, jeśli proces ten rozpoczęto do 31 grudnia 2018 r. dla
pracowników kopalń przekazanych do sRK wprowadzono możliwość
skorzystania ze świadczeń osłonowych. w połowie września ustawa
górnicza została ponownie znowelizowana. tym razem sejm zgodził
się na zwiększenie limitu wydatków na restrukturyzację branży do 7
mld zł. udzielanie pomocy publicznej górnictwu wymagało zgody Ko-
misji europejskiej, dlatego me, zaraz po powołaniu do życia, rozpo-
częło rozmowy dotyczące notyfikacji działań restrukturyzacyjnych po-
dejmowanych od 2007 r. Proces ten trwał niemal rok i zakończył
się 18 listopada, gdy Ke zaakceptowała pomoc publiczną dla branży.

bitwa o jsW

spółką węglową, w przypadku której działania naprawcze były najpil-
niejsze, była Jsw. Od 31 lipca 2015 r. nad firmą ciążyła opcja wcze-
śniejszego wykupu obligacji, co w praktyce wiązać się mogło z jej upa-
dłością. Po zawarciu szeregu umów z instytucjami, które objęły obli-
gacje, Jsw zyskała czas na opracowanie warunków umowy restruktu-
ryzacyjnej, dotyczącej redukcji swojego zadłużenia. na początku
czerwca br. jeden z obligatariuszy – inG Bank Śląski sa – pozbył się
papierów dłużnych Jsw. 29 sierpnia 2016 r. spółka zawarła z pozosta-
łymi obligatariuszami porozumienie definiujące nowy harmonogram
spłaty obligacji. Zakłada on obniżenie pierwotnie uzgodnionej kwoty
spłaty w początkowym okresie i wydłużenie okresu spłaty o pięć lat,
a więc do 2025 r. spółka przyjęła też program restrukturyzacji zakła-
dający odbudowanie rentowności do 2018 r.
– stworzyliśmy bardziej przyjazny akcjonariat w Jsw. to wymaga-

ło przetasowań, wykupów i bardzo długich rozmów, bo cały czas
nad spółką wisiała opcja put. Obniżyliśmy w bardzo krótkim czasie
koszty produkcji o ponad 30 proc. w międzyczasie poprawiła się sy-
tuacja rynkowa, na którą zareagowaliśmy sensownym biznesplanem
– wylicza wiceminister, który przypomina też, że wartość akcji Jsw
wzrosła w ciągu minionego roku aż dziesięciokrotnie.

pgg z zyskiem

19 kwietnia 2016 r. 11 kopalń i 4 zakłady należące dotąd do Kompanii
węglowej weszły w skład Polskiej Grupy Górniczej. wśród udziałow-
ców PGG znalazły się: energa sa, Fundusz inwestycji Polskich

Przedsiębiorstw, Fundusz inwestycyjny Zamknięty aktywów niepu-
blicznych, PGe Górnictwo i energetyka Konwencjonalna sa, PGniG
termika sa, tF silesia sp. z o.o. oraz węglokoks. inwestorzy objęli
udziały w PGG na łączną kwotę 2,417 mld zł. w umowie o powołaniu
PGG znalazł się też zapis o utworzeniu na bazie zakładów spółki ko-
palń zespolonych: Piast-Ziemowit, ROw i Ruda. Kopalnie sośnica
i Bolesław Śmiały funkcjonować miały samodzielnie. Zmiany
w strukturze spółki wprowadzono 1 lipca. Zdaniem Grzegorza tobi-
szowskiego, gdyby biznesplan PGG nie był realny, nie było pomysłu
i wizji, spółka by nie powstała, a negocjacje z Ke nie przebiegły po-
myślnie. wiceminister uznał za sukces zdecydowaną poprawę sytuacji
PGG (w tym obniżenie kosztów produkcji i zmniejszenie stanu zapa-
sów), która w październiku osiągnęła 15 mln zł zysku i ma realną
szansę na uzyskanie rentowności pod koniec 2017 r.

grzech zaniechania i czarny pr

Zdaniem wiceministra tobiszowskiego najbardziej ciążącym na sytu-
acji branży faktem była zgoda poprzedniego rządu na decyzję Rady
ue 787 z 2010 r., która zezwala na udzielanie pomocy kopalniom je-
dynie w procesie ich likwidacji.
– Poprzedni rząd nie zaoponował wobec tej decyzji. Polska gospo-

darka stanęła wobec nowej rzeczywistości – mówił.
Pełnomocnik ds. restrukturyzacji górnictwa zwrócił uwagę, że

w tym kontekście rola właściciela jako kreatora polityki surowcowej
jest ograniczona. Jego zdaniem właściciel obecnie może jedynie koor-
dynować pewne procesy, ale nie zawsze w jego rękach spoczywa osta-
teczna decyzja. w trakcie konferencji Górnictwo 2016 Grzegorz tobi-
szowski przestrzegał również, że chociaż zbudowane zostały solidne
podstawy pod funkcjonowanie branży, to nie uzyskano jeszcze stabil-
ności i przewidywalności.
– Potrzeba pokory, bo jedna jaskółka wio-

sny nie czyni. Jest bardzo ważne, żeby wszy-
scy, którzy polemizują, chcą krytykować, nie
burzyli spokoju, bo w procesie restrukturyza-
cji potrzebna jest poważna, merytorycz-
na dyskusja. Branży szkodzi dezinformacja.
musimy powrócić do tego, by branża była po-
strzegana pozytywnie – stwierdził.

zWołane na 29 listopaDa naDzWyczajne
Walne zgromaDzenie jastrzębskiej
spółki WęgloWej zostało przerWane
Do 1 gruDnia.
uchwała w sprawie przerwy w obradach zosta-

ła podjęta na podstawie wniosku akcjonariusza
spółki, skarbu Państwa. wniosek został uzasad-
niony „troską o to, aby rozstrzygnięcie w zakresie
przeniesienia kopalni Krupiński na rzecz sRK by-
ło jak najlepsze”. wnioskodawca wskazał, że bio-
rąc pod uwagę konieczność przeanalizowania
wszelkich aspektów mających wpływ na powyż-
szą decyzję oraz dochowania należytej staranno-
ści, wniosek o zarządzanie przerwy wynika z po-
trzeby kontynuowania uzgodnień z instytucjami
finansowymi, w tym wyjaśnienia założeń zawar-
tych w raporcie domumaklerskiego PKO BP sa,

które wykazały znaczną poprawę sytuacji finanso-
wej spółki w roku 2017.
Jednak podczas zorganizowanej w ubiegły pią-

tek konferencji Górnictwo 2016 prezes Jsw to-
masz Gawlik wskazywał, że obserwowane obec-
nie wysokie ceny węgla dotyczą transakcji spoto-
wych (to ok. 30 proc. wszystkich transakcji)
na węgiel o bardzo wysokiej jakości, którego nie
produkuje się w Polsce. Jego zdaniem zwyżka cen
ma charakter jednorazowy i wynika ze zdarzeń
nadzwyczajnych.
– dochodzą do nas informacje, że lada chwila

światowa podaż na węgiel koksujący zostanie
zrównoważona z popytem. dodatkowo za wzro-
stem cen węgla nie podążyły ceny koksu, a na 75
wielkich pieców znajdujących się w europie 15
nadal jest zatrzymanych. na rynku nie widać

wzrostu zapotrzebowania na stal – wyjaśniał.
Przekazanie kopalni Krupiński do sRK było jed-
nym z warunków zawarcia przez Jsw umowy re-
strukturyzacyjnej z bankami, które rozłożyło
w czasie zobowiązania spółki. Jak tłumaczył mini-
ster energii Krzysztof tchórzewski, jeśli walne
zgromadzenie nie przyjmie uchwały dotyczącej
przekazania kopalni, umowa restrukturyzacyj-
na przestanie obowiązywać. w sytuacji, gdyby
banki zażądały spłaty wierzytelności, może to
oznaczać upadłość Jastrzębskiej spółki węglowej.
Z przeprowadzonych w Jsw analiz wynika, że aby
przedłużyć żywotność kopalni Krupiński do
2021 r., potrzeba 300 mln zł. Obecnie Jsw do tony
węgla produkowanej w kopalni Krupiński dokła-
da 70 zł. Kopalnia w latach 2006-2015 wygenero-
wała ok. 1 mld zł strat.az
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D
zięki utworzeniu kopalń zespolonych Polska Grupa Górni-
cza poprawia swoją efektywność. Po pięciu miesiącach
od przeprowadzenia przekształceń PGG wskazuje, że
oszczędności wyniosą 63 mln zł w skali roku. Przypomnij-
my, że zapis o powstaniu kopalń zespolonych znalazł się

w porozumieniu ze stroną społeczną dotyczącym powołania PGG. 1 lip-
ca połączone zostały kopalnie: Ziemowit i Piast (obecnie Piast-Ziemo-
wit), Rydułtowy, chwałowice, Jankowice i marcel (obecnie ROw) oraz
Bielszowice, Pokój i Halemba (obecnie Ruda). sośnica i Bolesław Śmia-
ły funkcjonują nadal jako kopalnie samodzielne.
– Powstanie kopalń zespolonych i działania zarządu nakierowane są

na to, żeby w najkrótszym możliwym terminie zwiększyć liczbę ścian
wydobywczych w kopalniach o najlepszych zasobach, tam gdzie znajdu-
je się węgiel w wysoko jakościowych klasach. stąd w przyszłym roku
dwie dodatkowe ściany uruchomione zostaną w kopalniach Bielszowice
i Pokój, a w kolejnych latach w kopalniach Piast i chwałowice – tłuma-
czy tomasz Rogala, prezes zarządu PGG.
Prezes przypomina, że w kopalniach spółki jedynym technicznym

ograniczeniem wpływającym na wielkość wydobycia są szyby wydo-
bywcze.
– nasze kopalnie są w stanie wydobywać 20 tys. t węgla na dobę,

a wydobywają 10-12 tys. t. Przywrócenie 70-80 proc. obłożenia szybu
wydobywczego, co prowadzi wprost do zwiększenia liczby ścian, jest

drogą restrukturyzacji technologicznej prowa-
dzącą do stałego i efektywnego zmniejszenia
kosztu oraz uelastycznienia spółki górniczej
i kopalni na wszelkie zdarzenia – wyjaśniał.
Prezes PGG zauważył też, że do tej pory PGG

utrzymywała liczne zakłady górnicze zmniejsza-
jąc w nich wydobycie, doprowadzając do mode-
li dwuścianowych, a nawet okresowo jedno-
ścianowych. Jego zdaniem bez względu na po-
ziom cen węgla taki model nie zapewnia zy-
skownej działalności.
– tworzenie kopalń zespolonych wiąże się

z większą efektywnością gospodarowania zło-
żem oraz z obniżeniem kosztów, bo w procesie
tworzenia kopalń zespolonych pozbywamy się
elementów zbędnej infrastruktury, takich jak za-
kłady kolejowe, bocznice czy administracja.
w skali PGG takie rozwiązania pozwoliły zaoszczędzić 63 mln zł rocz-
nie – zauważył.
Jak informowała wcześniej PGG, przekształcenia strukturalne dały

możliwość zlikwidowania 17 etatów dyrektorów, 71 etatów kierowników
działów pod ziemią oraz 55 etatów kierowników na powierzchni. spore
redukcje nastąpiły też w centrali PGG, gdzie od stycznia br. zlikwidowa-
no 115 etatów, w tym 26 etatów kierowników zespołów i dyrektorów
biur. Polska Grupa Górnicza do końca tego roku zlikwiduje 660 etatów
kierowniczych i administracyjnych.

Wyższa efektyWność
Polska grupa górnicza oszczędza na kopalniach zespolonych

Bilans dwunastu miesięcy
obchody górniczego święta zbiegły się w czasie z podsumowaniem pierwszego roku działania Ministerstwa energii

odłożona na dwa dni decyzja

Prezes PGG
Tomasz Rogala
mówił o sytuacji
spółki podczas
konferencji
Górnictwo 2016.

fot.: jarosław galusek
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o
węglu trzeba mówić prawdę, a nie powtarzać kłam-
stwa. To jest nasze dobro narodowe, o które trzeba
dbać i je chronić – przekonywał podczas uroczysto-
ści barbórkowych (25 listopada) prof. Franciszek Ple-
wa, dziekanWydziału Górnictwa i Geologii Politech-

niki Śląskiej.
Jego płomiennego wystąpienia słuchali przedstawiciele kadry na-

ukowej, posłowie i senatorowie, przedsiębiorcy, goście zagraniczni
reprezentujący uczelnie i instytuty z Czech, Niemiec i Finlandii,
a także licznie zgromadzeni studenci.

– Mamy udokumentowane złoża węgla. Czy chroni je prawo
geologiczne i górnicze, a może urzędy górnicze? Nie. To może pla-
ny zagospodarowania przestrzennego? Też nie. Drogi i autostrady
poprowadzono przez najlepsze złoża węgla kamiennego, już nie
wspomnę o węglu brunatnym. W Polsce brakuje ochrony strate-
gicznych surowców energetycznych – zwrócił uwagę dziekan Wy-
działu Górnictwa i Geologii.

– Jeśli nie będziemy mówić prawdy o węglu, to się źle skończy
dla nas wszystkich. Nie ma klas górniczych, nie ma chętnych
do pracy w kopalniach. Kto przyjdzie do pracy w górnictwie za czte-
ry lata? Powstanie wielka luka pokoleniowa, a wszystko przez tę na-
gonkę w środkachmasowego przekazu, że węgiel zatruwa środowi-
sko, że jest zły. Sami doprowadzimy do zagłady górnictwa – konty-
nuował swoją prezentację prof. Plewa.

Zaprezentował również mapę wykorzystania węgla na świecie,
z której jasno wynika, że jest on wciąż najpopularniejszym i najtań-
szym źródłem energii. Przyznał, że szczególny sentyment mają
do tego surowca także ci, którzy głośno go krytykują, czyli np.
Niemcy. Wezwał więc posłów i senatorów do działania w obronie
polskiego górnictwa. Podziękował ponadto tym parlamentarzy-

stom, którzy już opowiedzieli się za utrzymaniem tego surowca
w polskim miksie energetycznym.

Plewa mówił też szeroko o konkurencji dla polskiego węgla,
w tym o odnawialnych źródłach energii, które muszą być finanso-
wane, bo w przeciwnym razie konkurencję z węglem przegrywają.
Wyraził przy tym uznanie dla polskiego rządu, który sceptycznie
odnosi się do OZE.

– Większość decyzji co do przyszłości górnictwa wynika ze złe-
go sposobu postrzegania jego roli w gospodarce. Antywęglowe po-
glądy są często efektem wsłuchiwania się w przekaz medialny, któ-
ry może być fałszywy z powodu ignorancji lub świadomej propa-
gandy – mówił dalej.

Podkreślił, że odkładaniu ważnych decyzji na później sprzyja czę-
sta rotacja na kierowniczych stanowiskach w spółkach węglowych.

– Jedyną drogą do zabezpieczenia produkcji niezbędnej ilości
energii elektrycznej oraz bezpieczeństwa energetycznego kraju są
inwestycje w sektor górniczy – podsumował na zakończenie.

Pracownikom sektora górniczego, naukowcom i studentom ży-
czenia złożył prof. Arkadiusz Mężyk, rektor Politechniki Śląskiej.
Pochwalił on władze dziekańskie Wydziału Górnictwa i Geologii
za nowe pomysły poszerzenia oferty dydaktyczno-naukowej. We-
spół z senatorem prof. Krystianem Probierzem ręczył on też odzna-
czenia zasłużonym.

Uroczystości barbórkowe zakończył tradycyjny
skok przez skórę w wykonaniu młodych adeptów
górnictwa. Wystąpili m.in. żacy z Brazylii, Hiszpanii
i Estonii.
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Cała prawda o węglu
tegoroczna barbórka w Politechnice Śląskiej była uroczysta, a zarazem pouczająca

fot.: kajetan berezowski

Uroczystość barbórkowa w Politechnice Śląskiej była
okazją do przypomnienia, jak ogromną rolę w polskiej
gospodarce odgrywa węgiel. Mówił o tym
prof. Franciszek Plewa, dziekan Wydziału Górnictwa
i Geologii Politechniki Śląskiej.
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Witold Gałązka

wgalazka@gornicza.com.pl

n
ie zapomnimy roli górni-
ków w walce o Polskę wol-
ną i sprawiedliwą. Jestem
przekonany, że kolejne po-
kolenia obywateli niepodle-

głej Rzeczypospolitej będą otaczać ich
szacunkiem i wdzięcznością – napisał
do górników Katowickiego Holdingu
Węglowego prezydent RP.
Sobotnią akademię barbórkową ko-

palni Wieczorek w Galerii Szyb Wilson
świętowano wspólnie z zarządem spółki
i górnikami KHW. List prezydenta An-
drzeja Dudy odczytał jego wysłannik
prof. Bolesław Pochopień.

– Górnik nie jest zwykłym zawodem,
a kopalnia nie jest takim samym zakła-
dem pracy, jak inne. Dzięki Państwu
funkcjonuje i rozwija się niemal każda
dziedzina naszego życia gospodarczego
i społecznego, a polski węgiel pozostaje
podstawą naszego bezpieczeństwa ener-
getycznego. (…)Duch prawdziwej wspól-
noty, szacunek dla uczciwej pracy i god-

ności pracownika, wartości rodzinne
oraz chrześcijańskie fundamenty ładu
społecznego to wartości, z których czer-
pie i którymi inspiruje się cała Polska
– zapewnił w liście Andrzej Duda.

Śląska bogdanka

Prezes KHW Tomasz Cudny dziękował
pracownikom Wieczorka, „dla których
kopalnia była czymś więcej niż tylko
miejscem zatrudnienia”.
– Jest początek i jest koniec. Do na-

szych obowiązków należy, aby zgodnie
ze sztuką górniczą zakończyć to, co zo-
stało zaczęte 190 lat temu. Owidiusz mó-
wił, że koniec wieńczy dzieło. Niech ko-
niec będzie początkiem nowego. Ale
z naszym udziałem! –mówił prezes Cud-
ny, podkreślając, że przyszły model
KHW to dwie kopalnie: Murcki-Staszic
i Mysłowice-Wesoła, których zasoby
i obniżone koszty dają nadzieję na rynko-
wy rozwój.
– Wierzę, że stworzymy śląską Bog-

dankę! Wierzę w to, że odpowiedzial-
na załoga podejmie tę rękawicę i wejdzie-

my w przyszłość z takim wielkim przytu-
pem – zapewniał szef spółki.

bezpieczeństwa,
także socjalnego!

W imieniu prezesa PiS Jarosława Ka-
czyńskiego bezpieczeństwa – nie tylko
w pracy pod ziemią, ale też społecznego
– życzyła górnikom poseł Bożena Borys-
-Szopa. Marcin Krupa, prezydent Kato-
wic, wyraził nadzieję, że również w przy-
szłości górnictwo wspomagać będzie
rozwój miasta i dobrobyt mieszkańców.
Podziękowania za dobrą współpracę

i swój laur wręczyli na ręce prezesa KHW
autoryzowani sprzedawcy węgla. Hol-
ding odebrał też certyfikat audytu wdro-
żenia systemu zarządzania jakością i śro-
dowiskiem ISO 9001. Tradycyjnie bar-
bórkowa akademia była okazją do uho-
norowania wyróżniających się i długolet-
nich pracowników odzna-
czeniami państwowymi
i branżowymi, a także
do przyznania stopni gór-
niczych.

jest początek i jest koniec...
Barbórka kHw w 190-letniej kopalni wieczorek

Barbórkę tradycyjnie rozpoczęły
dźwięki hymnów państwowego
i górniczego, wprowadzenie
pocztów sztandarowych oraz
minuta ciszy ku czci kolegów,
którzy zginęli pod ziemią.

W udekorowanej jubileuszowo Galerii Szyb Wilson w Nikiszowcu
zebrali się pracownicy obchodzącego 190 lat Wieczorka oraz innych
kopalń KHW.

Górników z długim stażem oraz wyróżniających się w pracy
odznaczeniami państwowymi i branżowymi dekorowali przedstawiciele
prezydenta RP, ministra energii i prezes Zarządu KHW.

zdjęcia: witOld gałązka

Oddech
do końca
stycznia
Decyzja w sprawie Dalszego
moDelu funkcjonowania kato-
wickiego HolDingu węglowego
zapaDnie prawDopoDobnie
na początku przyszłego roku.
– Po wstępnych rozmowach z in-

stytucjami finansowymi, które w listo-
padzie mogły postawić KHW w stan
upadłości, umowa standstill, zawie-
szająca roszczenia, została przedłużo-
na do końca stycznia – poinformował
dziennikarzy podczas konferencji
Górnictwo 2016 wiceminister energii
Grzegorz Tobiszowski.
Ze słów wiceministra wynika, że

banki bez entuzjazmu podchodzą
do koncepcji pozostawienia KHW
w obecnym kształcie. Znacznie więk-
szą popularność zyskuje pomysł zwią-
zany z przyłączeniem wybranych czę-
ści majątku KHW (najczęściej wska-
zuje się na dwie kopalnie) do Polskiej
Grupy Górniczej.
– Podtrzymujemy koncepcję, że fi-

larami KHW będą kopalnie Mysłowi-
ce-Wesoła i Murcki-Staszic. Wieczo-
rek sczerpuje swoje złoże i w la-
tach 2017-2018, w sposób naturalny,
przestanie mieć dostęp do zasobów.
Śląsk jeszcze w przyszłym roku będzie
eksploatował przygotowane ściany,
natomiast dla Wujka, ze względu
na jego historyczny charakter, planu-
jemy szczególną rolę –mówił wicemi-
nister.
Według planów dwie perspekty-

wiczne kopalnie mają zatrudniać
ok. 8,5 tys. pracowników i wydoby-
wać 9 mln t węgla rocznie. Stanowisko
dotyczące przyszłości KHW ma być
wypracowane ze stroną społeczną
do końca br. Jeżeli zwycięży koncepcja
przyłączenia kopalń Holdingu
do PGG, skorygowany biznesplan Pol-
skiej Grupy Górniczej trzeba będzie
przedstawić Komisji Europejskiej.
– Ewentualne włączenie kopalń

KHW nie może zachwiać kondycją
Polskiej Grupy Górniczej – uważa
Tomasz Rogala, prezes PGG.
Podobnego zdania jest wiceminister

Tobiszowski.
Zobowiązania KHW wynoszą

obecnie 2,5 mld zł. Według szacun-
ków zarządu spółka na realizację pro-
cesu naprawczego potrzebuje 700 mln
zł. Wśród podmiotów mogących za-
angażować się w restrukturyzację Hol-
dingu wymieniane są Enea i Węglo-
koks. az
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p
odczas spotkania z wy-
borcami w Charleston
w Zachodniej Wirginii,
wówczas jeszcze wciąż
kandydat na prezydenta

USa Donald trump pozdrawiał
swoich wyborców w kasku górni-
czym, a za nim podekscytowany
tłum wznosił transparenty „trump
digs coal” (ang. – trump fedruje
węgiel). Na jego wybór na najwyższy
urząd Stanów Zjednoczonych żywo
zareagowali górnicy za oceanem, ca-
ła branża wydobywcza i – co było
najlepiej udokumentowane – amery-
kańska giełda. Czy również polscy
gwarkowie tuż przed niedzielną bar-
bórką mają powody do optymizmu?
Zwycięstwo trumpa było przez

wielu odebrane jako czerwone świa-
tło dla zielonej energii i całej religii
tzw. ochrony klimatu. Wypowiedzi
trumpa wprawdzie nie były jakoś
szczególnie spójne (w jednym z twit-
tów stwierdził, że globalne ocieple-
nie to wymysł Chińczyków, mający
na celu odebranie pracy ameryka-
nom; później wypierał się tych
słów), ale w ogólnej narracji przebi-
jał się do mediów obraz człowieka,
który nie będzie napędzać antywę-
glowej histerii, a może nawet odwró-
ci kierunki i rozpocznie renesans
branży górniczej i energetyki opartej
na paliwach kopalnych.
Pierwsza żywo zareagowała giełda.

Ku uciesze inwestujących w spółki
wydobywcze, zwycięstwo Donalda
trumpa spowodowało wystrzelenie
w górę notowań takich giełdowych
kompanii jak CloudPeak Energy
(17,6 proc.), Consol Energy (9,2
proc.), archCoal (6 proc.) i przede
wszystkim Peabody, której 59 proc.
wzrost przywodzi na myśl ostatnie
dokonania naszej Jastrzębskiej Spół-
ki Węglowej. Wzrosty zanotowały
także Glencore, rio tinto i bHP bi-
liton. Jak nietrudno się domyślić, do-
kładnie odwrotnie kształtowało się
zainteresowanie akcjami spółek
z szeroko rozumianej „zielonej”
branży – w dół poleciały indeksy
spółek zajmujących się panelami
słonecznymi oraz wiatrakami, które
trump trochę absurdalnie oskarżał
o zabijanie swoimi śmigłami amery-
kańskich orłów (wyjątkowo wy-

mowny symbol dla wielu amerykań-
skich patriotów).
Jak zapowiadał Donald trump, je-

go administracja chce „skupić się
na realnych problemach środowi-
ska, a nie wymyślonych, jak to ob-
serwowaliśmy”. Jest to wyzwanie
rzucone całej koncepcji polityki kli-
matycznej i dlatego nie ma co się
dziwić, że przemysł wydobywczy już
zaciera ręce. Narodowe towarzy-
stwo Górnicze USa (NMa) gratulu-
jąc prezydentowi elektowi zwycię-
stwa podkreślało, że „zaspokojenie
potrzeb amerykanów nie będzie
możliwe bez silnego przemysłu gór-
niczego”. otwartą kwestią pozostaje
pytanie, czy i kiedy taka fala zmiany
w zakresie ochrony środowiska
i walki o dekarbonizację przybędzie
do Europy, która do tej pory była li-
derem w zakresie tzw. ochrony kli-
matu.
Pierwszym sygnałem, w którą

stronę ma zmierzać amerykańska
polityka w tym zakresie, było miano-
wanie Myrona Ebella z libertariań-
skiego think tanku Competitive En-
terprise Institute, na szefa zespołu
przygotowującego przejęcie władzy
w agencji środowiskowej EPa
(Environmental Protection agency),
która do tej pory zajmowała się sa-
botowaniem węgla i energetyki
na nim opartej. lobby klimatyczne
uznawało przez lata Ebella za swoje-
go wroga nr 1, nazywając go często
„kłamcą klimatycznym” (co miało
swoim wydźwiękiem nawiązywać
do już oswojonego w mowie potocz-
nej „kłamstwa oświęcimskiego”).
Ebell latami krytykował „obrońców
klimatu”, pokazując słabe podstawy
naukowe ich tez, preparowanie da-
nych i eliminowanie naukowców nie
potwierdzających swymi badaniami
doktryny globalnego ocieplenia.

j
est wielce prawdopodob-
ne, że nowy prezydent
uchyli rozporządzenie Cle-
an Power Plan, wprowa-
dzone w życie przez jesz-

cze panującego baracka obamę,
na mocy którego EPa prowadzo-
na teraz przez Ebella nakładała
na poszczególne stany obowiązek
ograniczenia emisji Co2. Dalej, już
na szczeblu międzynarodowym,
trump może dążyć do zakwestiono-
wania porozumienia paryskiego. ta
sprawa może jednak również być

pozostawiona do oceny amerykań-
skiego Senatu, więc na tym polu de-
cyzje na pewno nie zapadną z dnia
na dzień. Sam trump już po wybo-
rach zaczął się wahać w kwestii od-
powiedzialności człowieka za zmiany
klimatyczne, więc być może wcale
nie będzie jakoś silnie dążyć do re-
wolucji na tym polu. Jak mówi
– „całej sprawie trzeba się przyjrzeć
bardzo uważnie i sprawdzić, ile
kosztować będzie to amerykańską
gospodarkę”, co jest właściwym po-
dejściem dla człowieka, który przez
większość życia zajmował się bizne-
sem.

A
le żeby jeszcze bardziej
ostudzić nastroje towa-
rzyszące trumpowi,
trzeba odwołać się
do jeszcze jednego za-

gadnienia – rynku. Jak doskonale
wiemy, problemy amerykańskiego
węgla wcale nie są wynikiem działa-
nia globalnego lobby klimatycznego,
tylko wypierania czarnego złota
przez tani gaz z łupków, co powodu-
je, że USa mogą wkrótce stracić
miejsce na podium największych
producentów węgla na świecie
(wciąż jeszcze drugie miejsce
i ok. 300 mln t więcej od zajmują-
cych trzecią lokatę Indii). Donald
trump, jako wielki zwolennik gazu
łupkowego, zapowiada zwiększenie
amerykańskiego potencjału w tym
zakresie, równocześnie wcale nie za-
mierzając otwierać się na świat, sta-
wiając tym samym pod znakiem za-
pytania eksport gazu, ale także nad-
wyżek węgla. Wprawdzie rynek
amerykański nie ma aż tak dużego
wpływu na ceny w portach ara jak
sytuacja w rosji, Kolumbii czy rPa,
to jednak zawirowania wokół amery-
kańskiego eksportu na pewno będą
w stanie podbić lub zmniejszyć cenę
o te kilka dolarów, co też odbijać się
będzie na polskim rynku.
Pozostaje mieć nadzieję, że Do-

nald J. trump zostanie zapamiętany
jako ten, co nie tylko węgiel fedro-
wał, ale także go chronił przed uja-
dającymi przeciwnikami i doprowa-
dził do jego ponownego rozkwi-
tu. I tego sobie wszyscy z okazji bar-
bórki życzmy – z górniczym Szczęść
boże!

Ekspert Centrum Analiz
Klubu Jagiellońskiego

i portalu polishcoaldaily.com
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Punkt widzenia

Trump fedruje węgiel
Prawie dwa tygodnie temu Komisja
Europejska notyfikowała program po-
mocowy dla polskiego górnictwa.
W komunikacie opublikowanym

po notyfikacji znalazła się informacja,
że wśród zakładów mających w 2017 r.
trafić do Spółki restrukturyzacji Ko-
palń jest ruch rydułtowy, część kopal-
ni roW. Informację tę uściśla tomasz
Głogowski, rzecznik prasowy Polskiej
Grupy Górniczej, który wyjaśnia, że
do SrK zostanie przekazana wydzielo-
na część ruchu rydułtowy, obejmująca
zakład przeróbczy wraz z bocznicą ko-
lejową oraz szyb leon III wraz z pozo-
stałą infrastrukturą zlokalizowaną
przy tym szybie.
– ruch rydułtowy będzie nadal

funkcjonował w ramach kopalni zespo-
lonej roW, jednak wydobycie w ilo-
ści 6,5 tys. t na dobę, po wykonaniu po-
łączenia będzie kierowane dołem ko-
palni na ruch Marcel – mówi Głogow-
ski.
rzecznik zapewnia również, że szyb

leon IV będzie nadal funkcjonował ja-
ko szyb zjazdowo-materiałowy, wyko-

rzystywany do transportu pracowni-
ków oraz materiałów, a także jako
główny szyb odwadniający dla kopalni
roW. W ruchu rydułtowy będzie
funkcjonował także szyb leon II wraz
z infrastrukturą. Po przeprowadzonej
restrukturyzacji planowane zatrudnie-
nie w ruchu rydułtowy będzie kształto-
wało się na poziomie ok. 2 tys. pracow-
ników.
– ruch rydułtowy posiada bogate

złoże węgla gazowo-koksowego,
umożliwiające eksploatację przez oko-
ło 25 lat – zapewnia rzecznik.
Informacje przekazane tG przez to-

masza Głogowskiego znalazły się także
w komunikacie skierowanym przez za-
rząd Polskiej Grupy Górniczej do zało-
gi spółki. Nieco mniej wyczerpujące
wiadomości opublikowało na swojej
stronie internetowej Ministerstwo
Energii. Wynika z nich, że do SrK tra-
fić mają części infrastruktury ruchu Po-
kój I i ruchu rydułtowy: zakłady me-
chanicznej przeróbki węgla, a także
szyby leon III w ruchu rydułtowy oraz
otylia i Wanda w ruchu Pokój.Az

25 lat roboty
Do SRK trafi jedynie część ruchu Rydułtowy
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Minął rok od objęcia przez pa-
na stanowiska ministra ener-
gii. Był to czas dynamicznych
przekształceń restrukturyza-
cyjnych branży górniczej. któ-
re z nich uważa pan za naj-
istotniejsze z punktu widzenia
przyszłości sektora?
Rzeczywiście, ostatni rok nie był ła-
twy, ale wiele się zmieniło. Zrestruk-
turyzowana została Kompania Wę-
glowa, a w jej miejsce powstała Pol-
ska Grupa Górnicza, do której weszła
tylko działalność wydobywcza,
a mienie i działalność pozagórnicza
pozostały w KW. To pozwala obni-
żyć koszty wydobycia. W la-
tach 2016-2022 spółka zakłada reali-
zację programu inwestycyjnego wy-
noszącego łącznie około 10 mld zł.
Te pieniądze zostaną przeznaczone
głównie na uzyskanie dostępu do no-
wych pokładów węgla i usprawnie-
nia służące poprawie efektywności
wydobycia. Powstanie PGG i zapew-
nienie jej stabilnego finansowania
oraz uzgodnienie ze stroną społeczną
kierunku i zakresu dalszych działań
naprawczych uchroniło Kompanię
Węglową od niekontrolowanej upa-
dłości likwidacyjnej. I to jest w trak-
cie realizacji. Ważnym etapem w na-
szych działaniach jest także akcepta-
cja przez Komisję Europejską pro-
gramu pomocowego dla sektora wę-
glowego. To kolejny krok na drodze
do odbudowy i rozwoju tej niezwykle
istotnej gałęzi polskiej gospodarki.

Udało się również zmienić
ustawę o funkcjonowaniu gór-
nictwa węgla kamiennego.
To z kolei przedłużyło aż do koń-
ca 2018 r. możliwość zbywania ko-
palń do Spółki Restrukturyzacji Ko-
palń. Zakończony został proces nie-
odpłatnego zbycia do SRK kopalni
Anna, a kopalnia Brzeszcze trafiła
do spółki Nowe Brzeszcze – Grupa
Tauron. Podpisane zostało porozu-
mienie pomiędzy zarządem Jastrzęb-
skiej Spółki Węglowej a obligatariu-
szami, dotyczące warunków dalszej
działalności Grupy Kapitałowej JSW
i spłaty obligacji. Rozpoczęliśmy
również prace nad programem dla
sektora górnictwa węgla kamiennego
na lata 2016-2030. Przystępujemy
do restrukturyzacji Katowickiego
Holdingu Węglowego, który jest
w bardzo trudnej sytuacji ekono-
micznej. Już w grudniu rozpoczyna-
my restrukturyzację kapitałową tej
kolejnej znaczącej spółki w sektorze
węglowym.

Jak ocenia pan wyniki pracy
zespołów audytowych?
Bardzo pozytywnie. Opracowania,
które powstały w ramach tych zespo-
łów, powołanych przez rady nadzor-
cze spółek: KW, JSW oraz KHW,
były i wciąż są pomocne w działa-
niach restrukturyzacyjnych. Komisja
audytowa wskazuje nie tylko niepra-
widłowości, ale także sugeruje roz-
wiązania naprawcze, które są wyko-
rzystywane w procesach restruktury-
zacyjnych. Obecnie trwają prace ze-
społu audytowego w SRK.

Jaki jest stosunek górników
do zmian zachodzących
w sektorze węglowym?
Wszelkiego rodzaju decyzje związane
z przyszłością zakładów górniczych
są na bieżąco konsultowane ze stro-
ną społeczną, która jest informowa-
na o zamiarach restrukturyzacyjnych
proponowanych przez ME. Związ-
kowcy są świadomi sytuacji, w jakiej
od lat znajduje się polski sektor gór-
nictwa węgla kamiennego i tego, że
proponowane do tej pory rozwiąza-
nia ratunkowe nie gwarantowały za-
trudnienia w przyszłości. Najważniej-
sze są miejsca pracy. Nasz program

naprawy dla górnictwa węgla ka-
miennego zakłada, że żaden górnik
pracy nie straci. Ci pracownicy, któ-
rzy zdecydują się skorzystać z osłon
socjalnych, tj. urlopów górniczych
czy też jednorazowych odpraw
(do 12-krotności miesięcznego wy-
nagrodzenia) dla pracowników po-
wierzchniowych, zostaną przeniesie-
ni do SRK.

W rozmowie, którą przepro-
wadziliśmy przed rokiem,
wskazywał pan na koniecz-
ność wyeliminowania błędów
zarządczych w górnictwie,
przywrócenia racjonalności
ekonomicznej oraz obniżenia
kosztów jego funkcjonowania.
czy te ambitne zamierzenia
udało się zrealizować?
Moją opinię na ten temat potwier-
dziły m.in. wyniki prac zespołów au-
dytowych, powołanych przez rady
nadzorcze KW, KHW i JSW. Stwier-
dza się w nich m.in., że przyczyn
trudnej sytuacji górnictwa upatrywać
należy nie tylko w spadku cen węgla,
ale również w braku odpowiedniego
nadzoru właścicielskiego nad spół-
kami, w braku właściwej polityki
sprzedaży i odpowiedniego zbilanso-
wania produkcji w stosunku do po-
trzeb rynku i kierunków sprzedaży.
To także kwestia nieskutecznie pro-
wadzonych działań restrukturyzacyj-
nych i naprawczych oraz złego wy-
korzystania zasobów kopalń. Audy-
torzy zauważają, że zabrakło syste-
mowych rozwiązań pozwalających
na skuteczne i efektywne zarządzanie
planowaniem produkcji i optymal-
nego dostosowania planów produk-
cyjnych do najkorzystniejszych kie-
runków i możliwości sprzedaży.
Zrobiliśmy dużo na płaszczyźnie le-
gislacyjnej i organizacyjnej. Wpro-
wadziliśmy przepisy umożliwiające
wydłużenie możliwości finansowa-
nia z dotacji budżetowej działań li-
kwidacyjnych i polikwidacyjnych re-
alizowanych przez Spółkę Restruk-
turyzacji Kopalń. Wydłużyliśmy
możliwość nieodpłatnego zbywania
nieprodukcyjnego majątku kopalń
do tej spółki. Kopalniom przekaza-
nym do SRK daliśmy możliwość do-
płat do bieżących strat produkcyj-
nych do końca 2016 r., spłaty zale-
głych zobowiązań wobec ZUS
do końca 2017 r., zbywania na rzecz
SRK nie tylko zorganizowanych czę-
ści zakładu górniczego, ale także po-
szczególnych składników tego ma-
jątku. Efekty tych działań są obiecu-
jące. Koszty jednostkowe za dzie-
więć miesięcy 2016 r. zmniejszyły się
o prawie 12 proc. w stosunku

do ubiegłego roku. Strata na sprze-
daży węgla zmniejszyła się w tym
okresie o ok. 0,6 miliarda złotych,
a wskaźnik płynności bieżącej
zwiększył się z 0,5 do 0,7. Są zatem
oznaki, że działania restrukturyzacyj-
ne przynoszą pozytywne efekty. Jesz-
cze 2017 r. będzie rokiem ratowania,
ale w 2018 r. przyjdzie czas na roz-
wój górnictwa.

po opanowaniu trudności,
z którymi borykały się kompa-
nia Węglowa (poprzedniczka
pgg) i Jastrzębska spółka
Węglowa, przyszła kolej
na katowicki Holding Węglo-
wy. ta spółka ma jeszcze
szansę na autonomiczną eg-
zystencję, czy też jedyną
ścieżką jest połączenie z pol-
ską grupą górniczą?
Sytuacja KHW jest bardzo skompli-
kowana. Wypracowanie optymalnej
ścieżki restrukturyzacji wymaga do-
kładnego skoordynowania wielu
czynników: oczekiwań wierzycieli,
w tym obligatariuszy, możliwości
i warunków pozyskania kapitału
od inwestorów zewnętrznych, sku-
teczności i konsekwencji prowadze-
nia operacyjnej restrukturyzacji
na poziomie spółki i poszczególnych
kopalń, a także rozmów ze stroną
społeczną. Prowadzone działania są
wielokierunkowe, analizowanych jest
kilka scenariuszy działań. Przyznaję,
że połączenie KHW z PGG jest po-
ważną propozycją, ale analizowane
są sposoby jej realizacji.

konsolidacja producentów
węgla energetycznego
pod jednym szyldem była już
w przeszłości rozważana. ta-
kie rozwiązanie jest brane
pod uwagę?
Nie wykluczam takiego działania.
Jednakże najpierw trzeba sobie odpo-
wiedzieć na pytanie, jakie efekty
chcemy uzyskać i jakimi środkami?
Muszą one być z góry określone. Re-
organizacja musi być szczegółowo
przedstawiona w zadaniach, możli-
wościach ich realizacji i konsekwen-
cjach wdrożenia. Muszą one dać
branży górniczej możliwość stabilne-
go funkcjonowania.

Wydaje się, że jednym z naj-
większych wyzwań dla branży
w nadchodzącym roku będzie
pozyskanie środków na pro-
ces inwestycyjny. czy wobec
dystansu instytucji finanso-
wych do inwestycji w węgiel
ministerstwo ma jakiś plan
awaryjny?

Spółki już dziś muszą zadbać o przy-
gotowanie wydobycia i przeróbki
pod kątem dostosowania wolumenu
i jakości produkcji do potrzeb rynku
– czyli efektywnej sprzedaży węgla.
Mam na myśli rentowną sprzedaż
przy optymalnym współczynniku ro-
tacji zapasów. Jeżeli chodzi o finan-
sowanie inwestycji, to proszę pamię-
tać, że PGG została już dokapitalizo-
wana. Ostatnia transza dokapitalizo-
wania zostanie przekazana spółce
w styczniu 2017 r. Również dla
KHW opracowywane są możliwe
ścieżki restrukturyzacji, w tym doka-
pitalizowanie przez inwestorów ze-
wnętrznych. Zarówno w przypadku
PGG, jak i KHW uzyskane finanso-
wanie będzie przeznaczone także
na inwestycje. Coraz wyżej wycenia-
na giełdowa JSW czerpie środki
z działalności podstawowej, choć
– przyznaję – nie bez problemów.
Dokapitalizowanie spółek węglo-
wych przebiega na zasadach rynko-
wych. Inwestorzy angażując swoje
środki finansowe oczekują zysku
w czasie określonym w biznespla-
nach. Nie mam zatem wątpliwości,
że po okresie intensywnej restruktu-
ryzacji środki na inwestycje, w per-
spektywie średniookresowej będą
dostępne.

czy zakładana jest ściślejsza
niż dotąd konsolidacja górnic-
twa z energetyką?
Energetyka jest naturalnym partne-
rem i inwestorem dla sektora węgla
kamiennego. Jednak należy pamiętać,
że wszelkie zaangażowanie energety-
ki w sektor wydobywczy musi być
uzasadnione ekonomicznie i prze-
prowadzone na zasadach bizneso-
wych. Produkty polskich spółek wę-
glowych są różnorodne – począwszy
od węgla energetycznego, poprzez
węgiel koksowy, koks, metan, ciepło,
a skończywszy na produktach che-
micznych. Dlatego występuje zaan-

gażowanie kapitałowe, ale organiza-
cyjnego połączenia nie przewiduję.
Obecność spółek energetycznych
na giełdzie zobowiązuje je do mery-
torycznego i transparentnego podej-
mowania decyzji.

Wielokrotnie zwracał pan
uwagę na skalę nadpodaży
węgla na polskim rynku.
W polsce znajdzie się miejsce
dla nowych kopalń, których
budowę planują prywatni in-
westorzy?
Polska posiada bogate złoża surow-
ców mineralnych, w tym także węgla
kamiennego i brunatnego. Z tego po-
wodu krajowa energetyka oparta była
i będzie na węglu, który jest naszym
dobrem narodowym. Odejście
od węgla w energetyce byłoby szko-
dliwe dla bezpieczeństwa energetycz-
nego Polski.

kraj potrzebuje węgla. Jed-
nak pojawiają się pytania: czy
musi to być węgiel z polskich
kopalń?
Odpowiedzią na to pytanie są działa-
nia podejmowane przez rząd, a od-

noszące się do uzdrowienia polskie-
go górnictwa węgla kamiennego. Bę-
dą one kontynuowane aż do skutku.
Oczywiście prywatni inwestorzy mo-
gą budować w Polsce nowe kopalnie
węgla kamiennego, zgodnie z zasa-
dami obowiązującymi w Unii Euro-
pejskiej. Co zaś się tyczy importu, to
do końca sierpnia obecnego roku
do Polski napłynęło 5,2 mln t węgla
z zagranicy, z czego najwięcej, bo 3,2
mln t – z Federacji Rosyjskiej. Oko-
ło 1 mln t to węgiel australijski,
głównie koksowy. Ten problem bę-
dziemy mieć na uwadze w dalszych
działaniach.

na Śląsku, jako anegdotę po-
wtarza się, że spółka restruk-
turyzacji kopalń staje się naj-
większym przedsiębiorcą gór-
niczym. przewiduje pan jakąś
nową rolę dla tego podmiotu?
Spółka Restrukturyzacji Kopalń zo-
stała utworzona dla specjalnych ce-
lów. Jej zadania określono w ustawie
o funkcjonowaniu górnictwa węgla
kamiennego. Jej podstawowym
przedmiotem działalności jest pro-
wadzenie kopalni, zabezpieczenie ko-
palń sąsiednich przed zagrożeniem
wodnym, gazowym oraz pożarowym
w trakcie i po zakończeniu likwidacji
kopalni, zagospodarowywanie mająt-
ku zbędnego, tworzenie nowych
miejsc pracy, w szczególności dla
pracowników kopalń przenoszonych
do SRK. Wykonuje te czynności
głównie z dotacji budżetowej oraz in-
nych źródeł finansowania, a także
ze środków pozyskanych ze sprzeda-
ży majątku. Zgodnie z obowiązujący-
mi przepisami, przede wszystkim
unijnymi, w ramach tej spółki możli-
we jest finansowanie dopłat do bie-
żących strat produkcyjnych tylko
do końca 2016 r. Dotyka to kopalni
Makoszowy, która z końcem bieżą-
cego roku kończy wydobycie. Sty-
czeń i luty 2017 to okres kończenia

wydobycia, ale już bez dopłat. Górni-
cy tej kopalni, którzy nie kwalifikują
się do urlopu górniczego, zostaną za-
trudnieni w PGG. Żadnemu z nich
nie grozi zwolnienie.

górnictwo węgla kamiennego
się kurczy. czy dla Śląska ist-
nieje jakaś gospodarcza alter-
natywa, która zapewniłaby re-
gionowi rozwój, a ludziom
pracę?
Powstał projekt porozumienia
na rzecz zintegrowanej polityki roz-
woju województwa śląskiego. Mówi
się w nim o rewitalizacji, reindustria-
lizacji i metropolizacji. Założyliśmy,
że powinno się zastosować powiąza-
ne ze sobą mechanizmy. Mam tutaj
na myśli mechanizmy: kapitałowo-
-finansowy, współzarządzania part-
nerskimi przedsięwzięciami, siecio-
wej współpracy międzynarodowej;
tworzenia udogodnień skierowanych
tak do grup społecznych, jak
i do sektora przedsiębiorstw. Reali-
zacja projektu powinna zapewnić
rozwój regionalny dla Śląska, a lu-
dziom zagwarantować pracę.
PYTAŁA: ANNA ZYCH

żaden górnik nie straci pracy
Rozmowa z KRZYSZTOFEM TCHÓRZEWSKIM, ministrem energii
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Powstanie PGG i zapewnienie jej stabilnego
finansowania oraz uzgodnienie ze stroną
społeczną kierunku i zakresu dalszych działań
naprawczych uchroniło Kompanię Węglową
od niekontrolowanej upadłości
likwidacyjnej. I to jest w trakcie realizacji.
Ważnym etapem w naszych działaniach jest
także akceptacja przez Komisję Europejską
programu pomocowego dla sektora
węglowego. To kolejny krok na drodze
do odbudowy i rozwoju tej niezwykle istotnej
gałęzi polskiej gospodarki.
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gdy na początku listopada zapowiedział pan, że
przed Barbórką można się spodziewać notyfikowania
przez komisję europejską programu pomocowego
dla polskiego górnictwa węgla kamiennego, posądza-
ny był pan o zbytni optymizm...
Bardzo usilnie zabiegaliśmy, by notyfikacja Komisji europejskiej
nastąpiła jeszcze w 2016 r. w ten sposób zakończyliśmy jeden
etap restrukturyzacji branży i mogliśmy przejść do etapu następ-
nego, związanego z ustawą o rynku mocy, która koreluje politykę
energetyczną i surowcową. Pewna szansa na notyfikację pojawiła
się już w październiku, jednak Komisja przesłała nam dodatkowe
pytania związane m.in. z procesem powstania Polskiej Grupy
Górniczej. szereg szczegółowych pytań dotyczyło kopalni Mako-
szowy i tego, jakie konsekwencje dla polskiego rynku węgla ma
funkcjonowanie tego zakładu wydobywczego. już w trakcie prac
Komisji nad końcowym stanowiskiem, do jej struktur wpłynęła
skarga oKd, dotycząca udzielania przez Polskę niedozwolonej
pomocy publicznej kopalniom. ta skarga nie była przypadkowa.
Po jej wpłynięciu Ke zażądała od polskiego rządu kolejnych wy-
jaśnień w sprawie podmiotów, którym nie udało się uzyskać ren-
towności. Konsekwencją pytań wystosowanych przez Komisję
była lista kopalń, które w 2017 r. mogą trafić do srK. znalazły
się tam podmioty, których przyszłość nie budzi emocji, jak ruchy
rydułtowy i Pokój, ale też kopalnie, które generują straty i nie ro-
kują szans na poprawę w najbliższych miesiącach. Przyznam, że
Ke postawiła przed nami duże wyzwanie, bowiem to na barkach
właściciela spoczęła decyzja, w którym momencie przyszłego ro-
ku podmioty kończące swoją aktywność mają zostać przekazane
do srK. zobowiązano nas, by nie wprowadzać takich rozwiązań,
jakie miały miejsce w przypadku kopalni Makoszowy, czyli kon-
tynuacji wydobycia po przekazaniu kopalń do spółki restruktury-
zacyjnej. nie może bowiem być tak, że dotowany przez państwo
węgiel konkuruje na rynku z produkcją rentownych zakładów
wydobywczych.

przyszłość kopalni makoszowy jest przesądzona?
Gdyby nie głośne protesty w sprawie Makoszów może bylibyśmy
w innej sytuacji. Mimo decyzji Komisji nadal jesteśmy otwarci
na rozwiązania zaproponowane przez stronę społeczną lub inwe-
stora, jeśli taki się pojawi. jednak wydobycie tej kopalni dotować
możemy tylko do końca br. w przyszłym roku kopalnia musi się
bronić sama – wynikiem.

w sprawie kopalń, mogących trafić do srk, trwają
protesty związków zawodowych. z drugiej strony
zwykli pracownicy chcą mieć jasność co do swoich
zawodowych losów.
w moim przekonaniu najważniejsze jest, że wreszcie zaczynamy
mówić o stabilności w branży, a ona musi się przenosić na sytu-
ację pracowników. ludzie pracujący na ścianie czy w biurze mu-
szą wiedzieć, czy przepracują w tym miejscu rok, dwa, czy piętna-
ście lat i nie mogą być straszeni, że ich zakład pracy zniknie, bo
jest deficytowy. nadszedł czas, by przywrócić faktyczną godność
i poczucie sensu pracy górniczej, stąd też w rozmowach ze stroną
społeczną staramy się jasno komunikować, jakie mamy plany.
oczywiście jesteśmy otwarci na dialog, bo przecież nie mamy
monopolu na rację, ale czytelne stawianie sprawy i pokazywanie,
że miejsca pracy czekają, z tym że w innym zakładzie, który ma
szansę na rozwój i inwestycje, jest po prostu uczciwe.

pomimo silnego przywiązania górników do swoich
macierzystych kopalń, niektóre z nich – z powodów
ekonomicznych czy zasobowych – nie mają szans
na funkcjonowanie.
to prawda. w przypadku niektórych pokładów koszt ich udo-
stępnienia, wiążący się często ze sprostaniem wymogom bezpie-
czeństwa, jest tak wysoki, że celowość angażowania środków fi-
nansowych jest dyskusyjna. dużo bardziej opłacalne okazuje się
inwestowanie w zakłady posiadające perspektywiczne zasoby lub
wydobywające węgiel, na który jest zbyt. oczywiście zdarza się, że
nawet sztandarowe kopalnie w okresie nasilonego procesu inwe-
stycyjnego mają ujemne wyniki, ale w takich sytuacjach trzeba
odpowiedzieć na pytanie, czy inwestowanie przyniesie zamierzo-
ny efekt ekonomiczny.

notyfikacja programu dla górnictwa nie była jedynym
„prezentem” barbórkowym dla branży. są nim także
ceny węgla na rynkach światowych, które w ostat-
nim czasie osiągnęły nienotowane od dawna wskaza-
nia. czy górnictwo skonsumuje te podwyżki?
jednym z zadań, które stoi przed każdym z zarządów, jest wyko-
rzystanie wzrostu cen. Gdy rynek przynosił ich spadek, górnictwo
odczuło to bardzo mocno. dlatego niewykorzystanie obecnej sy-
tuacji rynkowej, byłoby nieroztropnością, a wręcz działaniem
na szkodę spółki. tym bardziej, że producentom węgla sprzyja
także wzrost wartości dolara. Przypomnę, że w okresie spadku
cen węgla odbiorcy renegocjowali je na swoją korzyść i górnic-
two te propozycje przyjmowało. nie widzę więc przeciwwskazań,
aby teraz sytuacja się odwróciła. tym bardziej, że spółki węglo-
we, aby zapewnić sobie przyszłość, muszą realizować kosztowny
proces inwestycyjny, a dodatkowo mają do spłaty olbrzymie za-
dłużenie.

trwają prace nad programem funkcjonowania branży
do roku 2030. czy jednym z elementów tego planu
będzie nowy model sektora, polegający na skoncen-
trowaniu kopalń produkujących węgiel energetyczny
w jednym podmiocie?
w mojej ocenie jest to warunek rozwoju polskiego górnictwa.
Pomysł stworzenia jednej spółki, grupującej podmioty produkują-
ce węgiel energetyczny, jest racjonalny, bo ma wszelkie znamio-
na rynkowe. Przy obecnej liczbie kopalń i planach związanych
z budową rynku mocy, pojawiają się już pytania o budowę no-
wych kopalń, a takiemu zadaniu sprostać może tylko silny pod-
miot, który ma możliwość zgromadzenia środków na takie przed-
sięwzięcie. Konsolidacja dałaby także polskim kopalniom większą
odporność na koniunkturalne wahania cen i możliwość wpływu
na rynki państw ościennych. Powstanie jednego podmiotu ułatwi
też zbilansowanie zapotrzebowania na węgiel na rynku krajowym
z możliwościami produkcyjnymi oraz ustalenie, jaki poziom im-
portu pewnych brakujących sortymentów jest wskazany.

jeden podmiot to także wykluczenie konkurencji ce-
nowej na rynku krajowym...
wszyscy wiemy, że pomiędzy producentami węgla energetyczne-
go nie było miejsca na solidarność. węgiel starano się sprzedać
za wszelką cenę, konkurując z podmiotami należącymi do tego
samego właściciela. dzisiejsze zadłużenie branży wynika nie tylko

z drastycznego spadku cen, ale też dumpingowego wyścigu
po pieniądze kontrahentów.
wraz z powstaniem polskiej grupy górniczej integra-
cja kapitałowa górnictwa z energetyką stała się fak-
tem. czy ten proces będzie kontynuowany?
Poprzez budowę rynku mocy, ale też długoterminowe umowy
na dostawy węgla, chcemy stworzyć silne i czytelne relacje po-
między producentami surowca a energetyką. tego typu relacja da
obu stronom stabilność finansową i przewidywalność co
do przedsięwzięć inwestycyjnych.

nie boi się pan luki pokoleniowej w górnictwie?
z osłon socjalnych korzystają w większości doświad-
czeni pracownicy górnictwa.
to zjawisko już się pojawiło. z tego powodu wnioski osób, de-
klarujących chęć przejścia na urlopy górnicze, przed udzieleniem
zgody są wnikliwie analizowane. nie chcemy, by dobrowolne
odejścia spowodowały brak rąk do pracy w kopalniach. aby tę
lukę pokoleniową uzupełniać i by młodzi ludzie chcieli podejmo-
wać pracę w tym niełatwym zawodzie, konieczne jest zbudowanie
pozytywnego wizerunku branży i pokazanie, że przed górnictwem
jest przyszłość. stabilność zatrudnienia w sektorze zawsze była
dla pracujących w nim ludzi dużą wartością. drugą sprawą jest
zdiagnozowanie, którzy wykwalifikowani pracownicy zakładów
schyłkowych mogą zasilić szeregi pracowników kopalń perspek-
tywicznych.

zespół trójstronny ds. Bezpieczeństwa socjalnego
górników zawnioskował o obniżenie obciążeń fiskal-
nych nałożonych na górnictwo. jaka jesz szansa
na ulżenie producentom węgla?
Po apelu, o którym pani mówi, minister tchórzewski zwrócił się
do pani premier o powołanie zespołu składającego się z przedsta-
wicieli Ministerstw: Finansów, energii oraz rodziny i Polityki
społecznej. to gremium ma rozpocząć prace jeszcze przed świę-
tami i rozpatrzyć, które obciążenia nałożone na górnictwo moż-
na zmienić, zlikwidować lub pogrupować. do składu zespołu do-
prosimy też wnioskodawców. Podzielam opinię, że należy poszu-
kiwać rozwiązań odciążających branżę, dlatego stoimy przed pew-
nymi rozwiązaniami systemowymi. Bezdyskusyjne jest, że bezpie-
czeństwo w górnictwie jest priorytetem, ale niekoniecznie wszyst-
kie przepisy związane z tą dziedziną i wiążące się z ponoszeniem
wysokich kosztów przez przedsiębiorców są aktualne. z tego po-
wodu, we współpracy z przedsiębiorcami, opracowujemy rozpo-
rządzenia, które pozwolą zaoszczędzić setki milionów złotych. to
bardzo złożone rozwiązania, dlatego prace nad nimi trwają już
od pół roku. Mam nadzieję, że zaprezentujemy je przed świętami.

jaki ma pan pomysł na zablokowanie importu węgla
z rosji?
Mamy problem przede wszystkim z tzw. niesortem. wydaje się,
że znaleźliśmy pewną możliwość ustawową i już w grudniu, wraz
ze zmianą ustawy o biopaliwach, niesort nie będzie mógł wpły-
wać na polski rynek. dodatkowo Ministerstwo Finansów przygo-
towuje instrumenty oceny, jakie sortymenty i gatunki węgla wpły-
wają do naszego kraju. do takich działań nie trzeba już rozwiązań
ustawowych, a jedynie sprawnie działającej służby celnej.

czego życzy pan górnikom z okazji ich święta?
Przede wszystkim górniczego szczęścia. chciałbym też, żeby gór-
nicy zyskali poczucie, że budujemy stabilność dla górnictwa wę-
gla kamiennego. robimy to z dużym wysiłkiem, ale nic co cenne,
nie przychodzi łatwo. Bez solidnego fundamentu domu się nie
postawi, a mam poczucie, że w minionym roku udało się nam
zbudować taki fundament pod przyszłość branży. to, że o gór-
nictwie zaczęło się w przestrzeni publicznej mówić pozytywie, po-
woduje też, że pracownicy górnictwa mogą zyskać poczucie dumy
ze swojej pracy. Korzystając z okazji, kieruję prośbę do wszyst-
kich pracowników kopalń i spółek węglowych – tych wykonują-
cych pracę pod ziemią, w biurach i na stanowiskach menedżer-
skich – o mobilizację w przyszłym roku, by naprawa branży za-
kończyła się sukcesem. do osiągnięcia tego celu potrzebna jest
jedność całego środowiska.
ROZMAWIAŁA: ANNA ZYCH

zmiany w ustawie o funkcjonowaniu
górnictwa węgla kamiennego oraz
prawie geologicznym i górniczym, do-
tyczące ułatwienia pozyskiwania i za-
gospodarowania metanu z likwidowa-
nych kopalń węgla, są potrzeBne,
jednak zgłoszone poprawki wymaga-
ją dalszych prac – zdecydowano pod-
czas środowego, 30 listopada, posie-
dzenia sejmu.
rządowy projekt zmian w obu ustawach
wpłynął do sejmu na początku listopada. w
połowie tego miesiąca członkowie sejmowych

Komisji ds. energii i skarbu Państwa oraz Ko-
misji ochrony Środowiska, zasobów natural-
nych i leśnictwa przegłosowali poprawki
zwiększające nadzór nad Państwowym instytu-
tem Geologicznym - Państwowym instytutem
Badawczym, które m.in. zmieniają zasady
nadawania statutu instytutu oraz powoływania
jego rady naukowej, a także regulują kwestie
związane z rozpoczętym konkursem na dyrek-
tora tej placówki.
Przepisy ustawy o funkcjonowaniu górnictwa
węgla kamiennego oraz ustawy Prawo geolo-
giczne i górnicze w dotychczasowym brzmieniu

nie dają możliwości wykorzystania metanu z li-
kwidowanych zakładów górniczych bez uzy-
skania oddzielnej koncesji tzw. węglowodoro-
wej. tymczasem wraz z nieodpłatnym zbywa-
niem zakładów górniczych bądź ich części do
spółki restrukturyzacji Kopalń, koncesje – do-
tyczące wydobywania węgla kamiennego wraz
z metanem jako kopaliną towarzyszącą, które
udzielono wcześniejszym właścicielom tych
kopalń – wygasają. niejednokrotnie zdarza się,
że kopalnie te mają zaawansowane systemy po-
zyskiwania i gospodarczego wykorzystywania
metanu poprzez spalanie gazu w instalacjach

kogeneracyjnych. wobec braku odpowiednich
regulacji prawnych istniejące instalacje są za-
mykane, a metan uwalniany jest wprost do at-
mosfery. intencją projektowanej zmiany jest
zwolnienie srK z obowiązku występowania o
koncesje na pozyskiwanie metanu.
nowelizacja dałaby również możliwość fi-
nansowania kosztów, związanych z nadzorem
nad likwidacją kopalń, z funduszu geologicz-
nego. druga zmiana wydłuża czas obowiązy-
wania przepisów wykonawczych na podstawie
tzw. noweli węglowodorowej z 24 do 36 mie-
sięcy. az

Prace nad nowelizacją ustaw Przedłużone

Bez solidnego fundamentu
domu się nie postawi
Rozmowa z GRZEGORZEM TOBISZOWSKIM, wiceministrem energii
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Witold Gałązka

wgalazka@gornicza.com.pl

d
awid Siedlaczek z IV klasy
Technikum Górniczego
w Powiatowym Centrum
Kształcenia Ustawicznego
w Wodzisławiu Śl. zwycię-

żył w 6. edycji konkursu „Bezpieczny
skok z bhp do górnictwa”, którego finał
rozegrano we wtorek w katowickiej ko-
palni Wujek.
W tegorocznym konkursie dla mło-

dzieży techników górniczych zmierzyło
się 21 szkół ze Śląska i Małopolski i ok.
tysiąca uczniów. Do finału dotarło sze-
ściu najlepszych adeptów górnictwa,
którzy rano tradycyjnie już zjechali
w kopalni Wujek 370 m pod ziemię
na Poziom Szkoleniowy, gdzie w warun-
kach naturalnych toczą się praktyczne
lekcje zawodu.
– Jeśli nie będziecie od razu znać od-

powiedzi na postawione pytania, nie re-
zygnujcie, próbujcie dedukować! Kiedy
w stresie usłyszycie jakieś polecenie, nie
wykonujcie go odruchowo, powtórzcie
je sobie na zimno w myślach! Zjazd
na dół i zadania fizyczne nie uprawniają
was do wyłączenia głów, przeciwnie:
musicie myśleć podwójnie! – radzili
przejętym uczestnikom w roboczych
ubraniach i czerwonych kaskach egza-
minatorzy Waldemar Kuśmierczyk

– kierownik Działu Adaptacji Zawodo-
wej kopalni Wujek i gospodarz Poziomu
Szkoleniowego 370 m, Janusz Malinga
– wiceszef Departamentu Górnictwa
Otworowego i Wiertnictwa Wyższego
Urzędu Górniczego w Katowicach oraz
Grzegorz Jendrusz – nadinspektor Kra-
jowej Sekcji Górnictwa Podziemnego
Państwowej Inspekcji Pracy.

nie pomijając niczego

Uczniom postawiono zadanie zreperowa-
nia szyny toru kolejki spągowej z drutem
ślizgowym pod napięciem, którego do-
tknięcie oznaczałoby pewną śmierć.
Pod okiem komisji trzeba było w poje-
dynkę wykonać serię nakazanych przypi-
sami i sztuką górniczą czynności. Nie po-
mijając niczego i nie myląc kolejności!
Kamizelka odblaskowa, telefon do dyspo-
nenta, rozwieszenie czerwonych latarni.
Zablokowanie toru kozłem lub krzyżem
z podkładów. Na początku – bezwzględ-
nie należy odciąć zasilanie, a rączkę wy-
łącznika sekcyjnego schować do kieszeni!
Obok zawiesić tabliczkę z datą, godziną
i własnym nazwiskiem. I jeszcze ostatnie
zabezpieczenie: uziemiacz torowy. Gdzie
leży? W stercie narzędzi, które pod ocio-
sem polecił wymieszać ze sobą opiekun
Poziomu Szkoleniowego.
– Dla większej zmyłki. Jak często

w rzeczywistych warunkach! – śmieje

się i dodaje, że żadna lekcja w klasie nie
zastąpi zajęć w chodniku pod ziemią. Bo
przez emocje wiedza przyswaja się
i utrwala o wiele skuteczniej!
Chłopcy mają w rodzinach górników.

W większości ojcowie pracują w kopal-
niach i po powrocie opowiadają
o szychcie. Dostali też od starszych gór-
ników w kość na miesięcznych prakty-
kach w kopalni. Dlatego nie gubią się
przy konkursowym zadaniu. Przed wy-
jazdem muszą jeszcze wyliczyć metody
neutralizacji pyłu węglowego, aby nie
szkodził płucom. Na powierzchni – bły-
skawicznie rozwiązują też test.

Trudne pytania

– Piekielnie trudne pytania! O bardzo
szerokim zakresie wiedzy. Nawet do-
świadczonym górnikom sprawiłyby
trudność – podkreśla Janusz Malinga,
który docenia u młodzieży zapał i pozy-
tywną energię.

Lesław Mandrak – Okręgowy In-
spektor Pracy w Katowicach, podkreśla,
że w górnictwie obowiązują najbardziej
wyśrubowane standardy bezpieczeń-
stwa, a poziom konkursu, którego orga-
nizatorem jest PIP wspólnie z WUG, jest
wyjątkowo wysoki.
– Dlatego laureaci będą tymi, którzy

poniosą wiedzę, bezpieczny etos i dobre
nawyki do swoich miejsc pracy, gdzie-
kolwiek by ją podjęli – mówi.
– Bardzo się cieszę, że panowie do-

szliście tak wysoko i macie zamiłowanie
do bezpiecznej pracy. W kopalni zdarza-
ją się różnego rodzaju awarie, jest to
przykre i kosztowne, ale jeśli zerwie się
nam taśmociąg – zszyjemy, przenośnik
– zepniemy, natomiast życia przywrócić
się nie da. Dlatego bezpieczeństwo jest
najważniejsze! – mówi Mariusz Domin,
naczelny inżynier kopalni Wujek.
Konkurs i inwestycję w młodych pra-

cowników chwali też pełniący obowiąz-
ki prezesa WUG Piotr Wojtacha, które-

go marzeniem jest zredukowanie wy-
padków w kopalniach do zera: – Wasza
wiedza i doświadczenie będzie procento-
wało w przyszłości! – zapewniał finali-
stów, wręczając wspólnie z przedstawi-
cielami PIP i kopalni nagrody.
Są to m.in. laptop, tablet, zegarki,

książki, ufundowane przez spółkę Tau-
ron Wydobycie, Okręgową Inspekcję
Pracy, Fundację Bezpieczne Górnictwo
im. Wacława Cybulskiego, prezydenta
Katowic, Kuratorium Oświaty w Kato-
wicach i katowickie Centrum Informacji
Naukowej i Bibliotekę Akademicką.
– Jesteście najlepszymi z najlepszych,

wszyscy zwyciężyliście! Bo wiedza to
niezastąpiona i najlepsza inwestycja
w samego siebie! – gratulował młodzie-
ży inspektor Mandrak, dziękując też na-
uczycielom laureatów (w nagrodę Alicja
Mańka i Helena Spyra, jako opiekunki
dwóch najwyżej ocenionych uczestni-
ków, zabiorą do szkół pamiątkowe sta-
tuetki św. Barbary).
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Po Wiedzę i dośWiadczenie
finał 6. edycji konkursu „Bezpieczny skok z BHP do górnictwa” w kopalni Wujek

fOT.: WITOLD GałąZKa

Po trudnym
finale laureaci
konkursu,
ich opiekunowie
i przedstawiciele
organizatorów
mieli powody
do sporej
satysfakcji,
czemu dali
wyraz w czasie
spotkania
w Domu Kultury
kopalni Wujek.

Wyniki konkursu

1. miejsce Dawid Siedlaczek – Powiatowe Centrum Kształcenia Ustawicznego
w Wodzisławiu Śl., 2. miejsce Wojciech Honisz – Zespół Szkół Technicznych
w Rybniku, 3. miejsce – Jakub Gabryś – Powiatowy Zespół Szkół w Bieruniu, 4.
miejsce – Piotr Jedynak – Zespół Szkół w Libiążu, 5. miejsce – Dawid Niwa
– Zespół Szkół Technicznych i Ogólnokształcących w Bytomiu, 6. miejsce Ka-
mil Godziek – Zespół Szkół Ogólnokształcących im. JPII w Pawłowicach.
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W trzeciej dekadzie listopada nastąpiło połączenie
ruchów pokój i Bielszowice pod ziemią. Jak dalej
będzie przebiegała restrukturyzacja zespolonej ko-
palni Ruda?
Jednym z procesów restrukturyzacji jest skierowanie urobku
z ruchu Pokój na ruch Bielszowice poprzez wykorzystanie
ciągu wyrobisk górniczych. Kierownictwo kopalni wyznaczy-
ło ciąg niezbędnych wyrobisk górniczych, którymi będzie
prowadzony transport urobku i dodatkowo zaplanowało
do wydrążenia m.in. pochylnię odstawczą w pokładzie 418.
Obecnie trwają prace związane z przygotowaniem odstawy
urobku. W początkowym okresie ruch Bielszowice przejmie
7 tys. t urobku na dobę. W ciągu krótkiego okresu ilość ta ma
wzrosnąć do 9,1 tys. t. Połączenie, które mamy już za sobą,
pozwoliło na uruchomienie całego procesu związanego z re-
strukturyzacją ruchu Pokój. W jego ramach zaprzestaniemy
ciągnięcia urobku szybem Wanda i zatrzymany zostanie ruch
zakładu przeróbki mechanicznej węgla. Oba te podmioty wraz
z szybem Otylia oraz bocznicą kolejową, terenem zwałów
górniczych i innymi zbędnymi terenami zostaną przekazane
do SRK.

pozostaje kwestia ruchu Halemba. czy jest plano-
wane jego podziemne połączenie z ruchem pokój?
a może jednak ruch ten czeka likwidacja?
Kolejnym etapem procesu restrukturyzacji kopalni Ruda bę-
dzie przeprowadzenie restrukturyzacji ruchu Halemba. Przez
lata kopalnia Halemba koncentrowała swoje główne wydo-
bycie poprzez prowadzenie eksploatacji w obszarze Halem-
ba I, tj. w północnej części obszaru górniczego. W związku
z tym, że w tej części obszaru złoże węgla uległo w znacz-
nym stopniu sczerpaniu, w kolejnych latach wydobycie bę-
dzie się koncentrowało w obszarze Halemba II. Znajduje się
tam filar po byłej elektrowni Halemba, pod którym w przy-
szłości kopalnia zaplanowała eksploatację węgla w pokła-
dzie 405 w partii L. Charakteryzuje się on bardzo dobrymi
parametrami i znajduje się pod terenem mało zurbanizowa-
nym. Obecnie w celu udostępnienia pokładu 405 w partii L
prowadzone jest drążenie przekopu. Następnie zaplanowane
zostały prace związane z drążeniem wyrobisk przygotowaw-
czych, udostępniających i eksploatacyjnych. Uruchomienie
pierwszej ściany w pokładzie 405 w partii L będzie miało
miejsce pod koniec 2018 r. W początkowym okresie prowa-
dzenia eksploatacji w tym pokładzie urobek zostanie skiero-
wany na ruch Halemba. Po zakończeniu eksploatacji w ru-
chu Pokój, wykonaniu dodatkowych wyrobisk w ruchu Ha-
lemba i modernizacji zakładu mechanicznej przeróbki węgla
w ruchu Bielszowice, całe wydobycie z Halemby zostanie
przekierowane do Bielszowic. Połączenie pomiędzy tymi ru-
chami oraz przekierowanie całego urobku pozwoli na prze-
prowadzenie restrukturyzacji ruchu Halemba. Będzie ona
polegała na zakończeniu ciągnięcia urobku szybem Grun-
wald III, zatrzymaniu ruchu zakładu mechanicznej przeróbki
węgla, a następnie jego likwidacji. Ponadto po dokonaniu
odpowiednich inwestycji będzie można zmienić funkcję szy-
bu Grunwald III z wdechowego na wentylacyjno-podsadz-
kowy i przystąpić do likwidacji szybu Północnego I i Pół-
nocnego II. Te działania uważamy za niezbędne dla poprawy
funkcjonowania ruchu Halemba i poprawy wyników ekono-
micznych kopalni Ruda.

kopalnia eksploatuje m.in. węgiel niskofosforowy,
na który jest spore zapotrzebowanie na rynku. nie
były to do tej pory duże ilości. czy istnieje plan
zwiększenia jego produkcji?
Węgiel eksploatowany w kopalni Ruda w ruchach Bielszowi-
ce w pokładach grupy 500 i Halemba w pokładach 502
oraz 418 charakteryzuje się bardzo niską zawartością popiołu
poniżej 4 proc. i fosforu w przedziale 0,008 proc.-0,02
proc. I właśnie takiego węgla poszukują koksownie do pro-
dukcji koksu niskofosforowego o specjalnych właściwo-
ściach. Dlatego m.in. w 2017 r. w ruchu Halemba planowane
jest otwarcie kolejnej ściany w pokładzie 418, dzięki czemu
kopalnia zwiększy produkcję węgla niskofosforowego. Ruch
Bielszowice dla zaspokojenia tych potrzeb planuje w tym cza-
sie eksploatować pokłady grupy 500. Obecnie zakończyła się
inwestycja polegająca na zbudowaniu nowego zbiornika wę-
gla surowego oraz modernizacji już istniejącego zbiornika, co

pozwala osobno gromadzić węgiel o szczególnych parame-
trach jakościowych i chemicznych przed procesem wzboga-
cania. Obecnie w głównej mierze wydobywamy węgiel ty-
pu 34.2 i 35. Jego parametry nie spełniają wymogów grosz-
ków ekologicznych. Jednak znaleźliśmy potencjalnych od-
biorców naszego groszku, który przy swojej bardzo niskiej
zawartości popiołu i innych pierwiastków, w tym fosforu, do-
skonale nadaje się do zastosowań w przemyśle chemicznym.

coraz trudniej jest o dobrą firmę zewnętrzną, której
można by powierzyć prowadzenie robót. Jak kie-
rownictwo kopalni widzi kwestie kadrowe w per-
spektywie najbliższych miesięcy, bo odejścia z przy-
czyn naturalnych z pewnością będą kontynuowane.
czy wsparcie zewnętrzne będzie konieczne?
Program restrukturyzacji polskiego górnictwa trwa od wielu
lat. Jego wprowadzenie wiązało się z tym, że niektóre prace
na dole lub powierzchni będą wykonywane przez firmy ze-
wnętrzne. Długoletnia współpraca oraz stawiane przez kopal-
nię wymagania wobec podmiotów zewnętrznych spowodowa-
ły, że firmy zewnętrzne chcące z nami współpracować, muszą
posiadać specjalistyczny sprzęt, urządzenia, maszyny oraz
wykwalifikowanych pracowników do poszczególnych prac.
Wykorzystywanie firm zewnętrznych, do robót górniczych
jest i będzie nieodzowną częścią funkcjonowania zakładów
górniczych. Odejścia pracowników z przyczyn naturalnych są
utrudnieniem dla pracodawcy, lecz utworzenie kopalni zespo-
lonej Ruda umożliwia jej kierownictwu lepiej wykorzystywać
zasoby ludzkie. W zależności od potrzeb do danego ruchu
kierowani są pracownicy o określonych kwalifikacjach, uzu-
pełniając często braki kadrowe powstałe na skutek odejść
z przyczyn naturalnych. Jest to ciągły proces reorganizacji
i restrukturyzacji, który na bieżąco prowadzimy w trosce
o zapewnienie wysokiego poziomu bezpieczeństwa pracy i re-
alizacji zadań.

Jakie są plany kierownictwa kopalni w zakresie dal-
szej poprawy warunków pracy?
Rozbudowujemy drogi transportu kolejek szynowych pod-
wieszanych do jazdy ludzi. Chcemy doprowadzić infrastruk-
turę do takiego stanu, aby do wszystkich ścian i przodków
załoga mogła dojeżdżać kolejkami. Rozwiązanie to zmniejsza
uciążliwość pracy, poprawia efektywność oraz zmniejsza
prawdopodobieństwo wystąpienia wypadków. Inwestujemy
również w urządzenia chłodnicze w celu obniżenia tempera-
tury, poprawy warunków klimatycznych w rejonach oddzia-
łów wydobywczych i robót przygotowawczych. W chwili
obecnej w ruchu Bielszowice działają urządzenia klimatyzacji
grupowej, ponadto na wszystkich ruchach stosowane są
chłodziarki lokalne. W przyszłości chcielibyśmy zainwesto-
wać w klimatyzacje grupowe. To pozwoli na poprawę warun-
ków w konkretnych wyrobiskach na dole kopalni, a więc
tam, gdzie występują pogorszone warunki klimatyczne zwią-
zane z przekroczeniem temperatury. W celu zwiększania
świadomości pracowników w zakresie zagrożeń występują-
cych na ich stanowiskach pracy, staramy się zapewnić wyso-
ki poziom szkoleń okresowych w dziedzinie bezpieczeństwa
i higieny pracy.

ROZMAWIAŁ: KAJETAN BEREZOWSKI

Ruda – kopalnia z pRzyszłością
rozmowa z MICHAŁEM PIECHĄ, dyrektorem zespolonej kopalni ruda w rudzie Śląskiej

fot.: kajetan berezowski

Obecnie zakończyła się inwestycja
polegająca na zbudowaniu nowego
zbiornika węgla surowego oraz
modernizacji już istniejącego
zbiornika, co pozwala osobno
gromadzić węgiel o szczególnych
parametrach jakościowych
i chemicznych przed procesem
wzbogacania.
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Witold GałązKa

wgalazka@gornicza.com.pl

m
iejmy nadzieję, że polski kombajn gór-
niczy, który znalazł się w planach roz-
woju pana ministra Morawieckiego,
faktycznie ruszy i pociągnie za sobą nie
tylko te firmy, które kombajny te produ-

kują, ale i całą technologię, którą można budować wo-
kół nich – tak Mirosław Bendzera pointował dyskusję
o zmianach na zapleczu górnictwa podczas konferencji
Polskiego Towarzystwa Wspierania Przedsiębiorczo-
ści, która odbyła się w zeszły piątek w Katowicach.

Uczestniczący w panelu Mirosław Bendzera – prezes
Famuru, Piotr Kańtoch – wiceszef spółki Powen-Wa-
fapomp i Henryk Stabla – prezes Carboautomatyki by-
li zgodni, że ratunkiem dla zaplecza polskiego górnic-
twa (które od 2012 r. okroiło nakłady na inwestycje aż
o 70 proc.) jest dywersyfikacja produkcji i usług oraz
eksport.

– Polska technologia w niczym nie odbiega od kon-
kurencyjnej na świecie, a nasze rozwiązania są wręcz
coraz lepsze. Powinniśmy jednak zmienić naszą „filo-
zofię na zagranicę”, która coraz częściej oczekuje od nas
kompleksowości. Chodzi o cały ciąg naszych produk-
tów i usług spiętych łańcuchem finansowania projektu
– mówił Mirosław Bendzera.

Dotychczas polscy dostawcy nie mogli bez wstydu
przedstawić za granicą oferty razem z poważnym pla-
nem finansowania, co stało się normą na świecie.

– Od kilku miesięcy KUKE (powołana przez pań-
stwo Korporacja Ubezpieczeń Kredytów Eksportowych
– przyp. red.) bardzo się uaktywniła, podobnie jak
Bank Gospodarstwa Krajowego. To najwyraźniej kwe-
stia przykazu z góry – szefowie firm podkreślili zauwa-
żalną poprawę w polityce rządu.

Czego brakuje do szczęścia?
– Brakuje elementu otwierającego udaną akcję eks-

portową, czyli dyplomacji gospodarczej – stwierdził
Mirosław Bendzera, który jest pewien, że Polska ma
wszelkie atuty, aby eksportować na rynki światowe no-
woczesną, kompletną „technologię górniczo-energe-
tyczną” – począwszy od poszukiwania złóż, przez pro-
jekty i budowę kopalń, po ich wyposażenie i urucho-
mienie „pod klucz”, a także budowę elektrowni kon-
wencjonalnych. Podkreślano, że przegrywamy z za-
chodnią konkurencją, która korzysta z „gigantycznego
protekcjonizmu” swych państw.

Ekspansji zagranicznej nie ułatwia też stosunek ban-
ków komercyjnych, które skreśliły węgiel.

– Od 10 lat, przy ocenie przez instytucje finansowe,
zmuszeni jesteśmy zaniżać w deklaracjach poziom na-
szego zaangażowania w branżę, co jest fikcją. Nawet, je-
śli górnictwo się nie wykopyrtnie, to właśnie banki zro-
bią nam kuku… – opisał dosadnie sytuację Piotr Kań-
toch. Spore nadzieje wiązano z fuzją Famuru i Kopek-
su (przy zachowaniu tej ostatniej marki). Powinna dać
ona korzystny efekt synergii i skali, a szczegółowy plan
połączenia może być znany już za kilka tygodni.

– Jednak brak stabilizacji w polskim górnictwie, któ-
re jest dla naszych spółek poligonem i bazą, wszelkie
wysiłki zaplecza mogą okazać się niewystarczające
– zastrzegali szefowie firm.

wyeksportujmy polskie górnictwo!
Czego potrzeba śląskim firmom okołogórniczym do pełnego sukcesu na zagranicznych rynkach?

fot.: witold gAłązkA

SRK

Audyt przedłużony
Zespół audytorski kontrolują-
cy dZiałalność spółki restruk-
turyZacji kopalń prZedłużył
swoje prace do 15 grudnia.

– Początkowo mieliśmy zakończyć
audyt 25 listopada, jednak ze względu
na ilość materiałów, które nam przedło-
żono, zdecydowaliśmy się na wydłuże-
nie tego terminu – powiedział TG sena-
tor Wojciech Piecha, przewodniczący
zespołu.

Za najważniejszą kwestię, którą
zajmują się audytorzy, senator uznał
problem funkcjonowania kopalni Ma-
koszowy. Jego zdaniem w obecnym mo-
delu, zakładającym prowadzenie wydo-
bycia z jednej ściany i utrzymanie tak
rozległej infrastruktury, kopalnia nie ma
szans na osiągnięcie zysku. Nieco lepsze
w ostatnim czasie wyniki kopalni wiążą
się ze sprzedażą węgla zalegającego
na jej zwale. Kolejnym problemem jest
brak robót przygotowawczych.

– W kontekście decyzji Komisji Eu-
ropejskiej o zaprzestaniu dopłat
do straty produkcyjnej kopalnia nie ma
szans na przeżycie – podsumowuje se-
nator. az

Szefowie spółek zaplecza (od lewej: Mirosław
Bendzera, Piotr Kańtoch, Henryk Stabla)
dyskutowali na konferencji PTWP o sposobach
eksportu polskich technologii górniczych
na światowe rynki.



ANNA ZYCH

azych@gornicza.com.pl

P
olskie środowisko na-
ukowe wzbogaciło się
o nowe kadry. Podczas
tegorocznych obchodów
barbórkowych w Głów-

nym Instytucie Górnictwa promocje
na stopnie naukowe doktorów i dok-
torów habilitowanych otrzymało 12
osób. Dla Rady Naukowej Instytutu,
na czele której stoi prof. Józef Dubiń-
ski, była to już 50. promocja doktor-
ska w historii.
Gości, wyjątkowo licznie przyby-

łych na uroczystość, przywitał dyrek-
tor naczelny Instytutu dr hab. inż. Sta-
nisław Prusek, prof. GIG. Wśród ze-
branych byli przedstawiciele świata
nauki, polityki i przemysłu.
– Od początku istnienia Instytutu,

sięgającego swoimi korzeniami
1925 r., polskie górnictwo węgla ka-
miennego było i jest nadal jednym
z głównych odbiorców wyników na-
szych badań i prac badawczo-rozwo-
jowych. Kończący się rok był trudnym
okresem dla tej branży. Był to czas re-
form zmierzających do poprawy sytu-
acji kopalń i zapewnienia im stabil-
nych warunków rozwoju – rozpoczął
swoje wystąpienie prof. Prusek.
Zaznaczył, że wielkie wyzwania sto-

jące przed polskim górnictwem są wy-
zwaniami także dla GIG.
– Traktujemy je jako sprawdzian

naszej przydatności i górniczej soli-
darności – stwierdził.
Dyrektor naczelny podsumował

również funkcjonowanie Instytutu
wmijającym 2016 r. Zatrudniający 539
pracowników (w tym 10 profesorów)

GIG od września jest Instytutem nad-
zorowanym przez ministra energii. Ja-
ko jeden z niewielu w Polsce ma pełne
uprawnienia akademickie do nadawa-
nia stopni naukowych doktora i dok-
tora habilitowanego oraz do występo-

wania o tytuł profesora w dwóch dys-
cyplinach naukowych. Specyfiką
działalności GIG jest szeroka współ-
praca z partnerami międzynarodowy-
mi. M. in. dzięki realizacji 111 prac ba-
dawczych, 24 projektów międzynaro-
dowych i 4400 prac badawczo-usłu-
gowych dla ponad 1000 klientów, te-
goroczne przychody Instytutu wynio-
sły 85 mln zł.
W imieniu parlamentarzystów za-

proszonych na uroczystość głos za-
brał senator Adam Gawęda.
– Przed górnictwem stoją dzisiaj

nowe wyzwania i właśnie otoczenie
branży, naukowe i badawcze – jest
bardzo ważne. Nie chodzi jedynie
o zauważenie potrzeby rozwoju, ale też
wdrażanie projektów na potrzeby
przemysłu – mówił senator, składając
życzenia kadrze Instytutu.
Wiceministra Grzegorza Tobi-

szowskiego, który w czasie akademii
GIG uczestniczył w rozmowach z gór-
niczymi związkami zawodowymi, re-
prezentował jego doradca Jacek Sro-
kowski. Dziękując za dotychczasową
współpracę, wskazał, że Ministerstwo
Energii walczyło o włączenie Instytutu
w obszar swoich wpływów.
– Liczymy na dalszą współpracę,

bowiem mamy nadzieję, że na tej po-
żodze uda się nam zbudować trwały
fundament rozwoju polskiego górnic-
twa, tak by branża była innowacyjną
i nowoczesną, funkcjonującą w pełnej
harmonii z otoczeniem.
Życzę wszystkim stabili-
zacji i dumy z przynależ-
ności do środowiska
górniczego – stwierdził.
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fot.: jarosław Galusek

Gości przybyłych na akademię barbórkową
w Głównym Instytucie Górnictwa przywitał
dyrektor naczelny prof. GIG Stanisław Prusek.

W imieniu ministra energii odznaczenia branżowe
i dyplomy nadania stopni górniczych wręczył
Jacek Srokowski, doradca wiceministra energii
Grzegorza Tobiszowskiego.

W trakcie uroczystości barbórkowych promocje na stopień naukowy
doktora habilitowanego otrzymali Marcin Lutyński, Krzysztof Tajduś
i Norbert Skoczylas.

Dyrektor Stanisław Prusek przyjmował życzenia barbórkowe
od przedstawicieli spółek węglowych.

Deklaracja soliDarności
Podczas Barbórki w Głównym Instytucie Górnictwa środowisko naukowe
wyraziło wsparcie dla branży
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Katowice
na kartach abumu
MuzeuM Śląskie, siedziba Naro-
dowej orkiestry syMfoNicz-
Nej Polskiego radia czy Mię-
dzyNarodowe ceNtruM koN-
gresowe to tylko częŚć
z obiektów, które Pojawiły się
w ostatNiM czasie w katowi-
cach. zMiaNy, jakie zachodzą
w architekturze stolicy gór-
Nego Śląska, będzie MożNa Po-
dziwiać w ii toMie albuMu „do-
My i ulice katowic”, który zo-
stał zaPrezeNtowaNy we wto-
rek, 29 listoPada, w katowic-
kiM sPeNcer bistro & cafe
Przy ul. sokolskiej 2.
– W naszej najnowszej propozycji

mamy dwie nowości. Pierwsza to roz-
dział poświęcony obiektom już nieist-
niejącym. Można tu wymienić np. halę
Baildon, willę Grundmanna czy Tor-
kat. W sumie będzie to 15 budynków.
Drugą nowością będzie natomiast roz-
dział, w którym przedstawimy obiekty
powstające, takie jak: biurowce KTW
czy nową siedzibę Wydziału Radia
i Telewizji Uniwersytetu Śląskiego
– wyjaśnia redaktor i wydawca Grze-
gorz Grzegorek. Dodaje, że w toku
prac nad albumem ustalono m. in.,
gdzie w Katowicach znajdował się
pierwszy dworzec kolejowy oraz gdzie
był pierwszy kościół katolicki.
W II tomie na blisko 300 stronach

opisanych zostało ok. 80 gmachów
i budynków. Całość uzupełnia kilkaset
fotografii. Nad wydawnictwem praco-
wał ten sam zespół, który pracował
nad poprzednim albumem, czyli Mi-
chał Bulsa, Grzegorz Grzegorek, Beata
Witaszczyk, Henryk Wańka oraz do-
brze znany czytelnikom portalu górni-
czego nettg.pl i Trybuny Górniczej
Piotr Tabaczyński, który odpowiadał
za większość zdjęć.Md
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zdjęcia: bartłomiej szopa

HiszPania, costa Blanca, sze-
rokie Piaszczyste Plaże, Błę-
kitne morze, wzdłuż Brzegu
zacumowane dziesiątki, a może
nawet setki jacHtów rozma-
itej wielkości. na Pozór krajo-
Braz niePrzywodzący na myśl
aBsolutnie nic związanego
z górnictwem, a już tym Bar-
dziej ze zBliżającymi się oB-
cHodami BarBórki.

Okazuje się jednak, że patronka gór-
ników bardzo mocno wpisuje się w ze-
staw atrakcji, które można zobaczyć
w Alicante – stolicy prowincji o tej sa-
mej nazwie położonej w regione Wa-
lencji.

Nad miastem wznosi się 166-metro-
wa skała, będąca najbardziej charakte-
rystycznym elementem krajobrazu,
a na niej potężne ruiny zamku Castillo
de Santa Bárbara, czyli dosłownie
Zamku Świętej Barbary. Nazwa nie jest
przypadkowa, gdyż to właśnie w dniu
tej świętej, 4 grudnia 1296 r., zamek zo-
stał zdobyty przez wojska kastylijskie

pod wodzą Alfonsa X. Wcześniej, czyli
od IX w., należał on do Maurów i nosił
nazwę Banu-l Qatil.

W swojej historii obiekt był wielo-
krotnie niszczony i odbudowywany,
przez co w znacznym stopniu zmieniła
się jego architektura. Od XVIII wieku
twierdza przestała mieć znaczenie
obronne, a zmieniła się w więzienie, bo
lokalizacja na szczycie wzniesienia czy-
niła z niej doskonałe miejsce do tego
celu. W 1963 roku ruiny zostały udo-
stępnione dla zwiedzających i wprowa-
dzono innowacyjny sposób na bezpro-
blemowe dotarcie na szczyt wzgórza.

I tu dochodzimy do kolejnego zjawi-
ska czysto górniczego. Turyści mogą
bowiem zaoszczędzić sobie wysiłku
związanego ze spacerem na szczyt,
a w zamian za to dostać się do zamku
windą. Jej szyb mieści się w środku gó-
ry, a dociera się do niego długim
na 200 m tunelem, wydrążonym
od strony nadmorskiej promenady
i plaży z portem jachtowym Playa del
Postiguet.Bar

Patronka górników
w słonecznej HiszPanii

Zamek w Alicante jest jedną z najważniejszych atrakcji turystycznych
tego miasta.

Do windy,
kursującej
wewnątrz
dominującej
nad miastem góry
Benacantil,
prowadzi długi
na 200 m tunel.
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Wszystkim Górnikom 

i pracownikom przemysłu węglowego 

z całego serca dziękujemy 

za całoroczną ciężką i rzetelną pracę, 

która zapewnia nam wszystkim 

ciepło i energię. 

W dniu górniczego święta 

składamy Wam 

wyrazy najwyższego szacunku 

i uznania.

Rada Nadzorcza, Zarząd i Pracownicy 



BARBÓRKA 2016 TRYBUNA GÓRNICZA | www.portalgorniczy.pl | 1 grudnia 2016 21

Ż
Y
C
Z
E
N
IA



Ż
Y
C
Z
E
N
IA

22 � grudnia 2016 | www.portalgorniczy.pl | TRYBUNA GÓRNICZA BARBÓRKA 2016



ENERGETYCZNE mARIAżE SPÓłEk WęGloWYCh
Kapitałowe łączenie obydwu branż może okazać się dobrym rozwiązaniem dla jednych i drugich

KAJETAN BEREZOWSKI

kberezowski@gornicza.com.pl

P
róby łączenia podmiotów
energetycznych z górni-
czymi miały już miejsce
w Polsce po transformacji
gospodarczo-politycznej.

Nie doszły jednak do skutku.
Krzysztof Szlaga, prezes zarządu

spółki Lubelski Węgiel Bogdanka,
jest przekonany o tym, że związek
Bogdanki z Eneą ma głęboki sens.
– My jesteśmy dopiero rok po ślu-

bie, lecz okres narzeczeństwa trwał
wiele lat i był coraz bardziej intensyw-
ny. Z biegiem czasu Bogdanka stała
się najważniejszym dostawcą surow-
ca do elektrowni Kozienice, stano-
wiące zasadnicze aktywa spółki Enea
Wytwarzanie. Traktowano nas jako
głównego dostawcę i to się nie zmie-
niło. Teraz jesteśmy w jednej grupie.
Klasyczny przykład integracji piono-
wej. Tworzymy jeden zwarty łańcuch
– od węgla wydobytego 1000 m

pod ziemią, do prądu w gniazdku.
Wcześniej nie mieliśmy możliwości
zagwarantowania sobie rynku zbytu
w dłuższym terminie. Przy gwałtow-
nym spadku cen Bogdanka była po-
zostawiona sama sobie. Teraz sytu-
acja się wyjaśniła. Związek z energe-
tyką dał spółce dziesięcioletni kon-
trakt na 5 mln t węgla rocznie, to usta-
bilizowało sytuację kopalni. Stabiliza-
cja jest kluczem do sukcesu – twier-
dzi Szlaga.

Stabilizacja i rytmiczność

Grupa Kapitałowa Lubelski Węgiel
Bogdanka wypracowała w pierwszym
półroczu 2016 r. przychody ze sprze-
daży na poziomie ponad 848,9 mln zł
oraz zysk netto w wysokości bli-
sko 75 mln zł. Zarówno przychody,
jak i zysk netto utrzymały się na po-
ziomie zbliżonym do tego samego
okresu roku poprzedniego. Bogdanka
pozostała też najefektywniejszą pol-
ską kopalnią z punktu widzenia kosz-

towego. Tomasz Rogala, prezes Pol-
skiej Grupy Górniczej, przyznaje, że
udział spółek energetycznych w PGG
daje większą stabilizację spółce,
a stronie energetycznej bardziej
szczegółowy wgląd w specyfikę pro-
cesów funkcjonowania spółek węglo-
wych i ich dogłębnego zrozumienia.
– To przejawia się m.in. w takich

obszarach jak rytmiczność odbio-
rów. Ponadto w grę wchodzi kwestia
ceny paliwa, którą gwarantuje wielo-
letni kontrakt z producentem. Jest
korzystniejsza niż przy zakupie wę-
gla z zewnątrz – twierdzi prezes Ro-
gala.
Według senatora Adama Gawędy

kapitałowe łączenie energetyki i gór-
nictwa jest dużą szansą na przyniesie-
nie szybkich i pozytywnych efektów.
– Bogdance daje to kontrakty dłu-

goterminowe, pozwala prognozować
inwestycje i budować swój kapitał. To
jest bardzo ważne, bo zapewnia ela-
styczne zachowanie się na rynku
– argumentuje.

Także w opinii prof. Mariana Tur-
ka, pełnomocnika dyrektora naczel-
nego Głównego Instytutu Górnictwa,
kontrakty długoterminowe są waż-
nym elementem stabilizacji spółek
węglowych.
– Jeśli ktoś mi wskaże umowę po-

między producentem węgla a odbior-
cą zawartą np. na okres 20 lat, to będę
zaskoczony. Takich na razie nie ma,
ale jeśli się pojawią, będą z pewnością
cywilizować stosunki handlowe po-
między branżami węglową i energe-
tyczną – podkreśla Marian Turek.

W koksowym inaczej

Nieco inaczej przedstawia się sytuacja
w branży węgla koksowego. W świe-
cie przeważają modele zintegrowa-
nych hut i koksowni, zaś spółki wy-
dobywcze funkcjonują osobno.
–W grupie kapitałowej JSWmamy

koksownie. Kiedy spółka wchodziła
na giełdę, to strategia była oparta
o węgiel, koks i energetykę. Chodziło

o takie ustawienie działalności, żeby
ten biznes wzajemnie się uzupełniał.
Obecnie pracujemy nad strategią
ustabilizowania struktur grupy kapi-
tałowej, dostosowując ją do sytuacji
rynkowej. Przewidujemy, że pozosta-
nie nadal niestabilna, a zatem musi-
my zdefiniować taki model bizneso-
wy, który zareaguje pozytywnie
na różne sytuacje. Będziemy zatem
maksymalizować sprzedaż węgla
koksującego, gdy ceny surowca za-
czną rosnąć. Jeśli w cenie będzie
koks, to właśnie jego produkcję za-
czniemy maksymalizować – wyjaśnia
Tomasz Gawlik, prezes zarządu Ja-
strzębskiej Spółki Węglowej.
O przyszłości energetyczno-górni-

czych mariaży dyskutowano 25 listo-
pada w Katowicach, podczas konfe-
rencji Górnictwo 2016 zorganizowa-
nej przez Polskie Towarzystwo
Wspierania Przedsiębiorczości. Pa-
tronem medialnym wydarzenia były
redakcje Trybuny Górniczej oraz por-
talu górniczego nettg.pl.
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w
edług ekspertów wę-
giel w przyszłości
znajdzie zastosowa-
nia przede wszystkim
w chemii i nowocze-

snych technologiach wytwarzania
energii.
Dr Tomasz Chmielniak z Instytutu

Chemicznej PrzeróbkiWęgla w Zabrzu
przewiduje, że w perspektywie śred-
nio- i długoterminowej, węgiel
odegra istotną rolę jako źródło energii
i surowiec dla przemysłu chemicznego.
– Dotyczy to zarówno Polski, jak

i całej gospodarki światowej. Węgiel
może być także cennym źródłem wo-
doru, którego wielotonażowa produk-
cja stanowi podstawę do rozwoju no-
wych technologii w chemii i energety-
ce – wyjaśnia.
Naukowiec z IChPW zwraca też

uwagę na konieczność rozwijania
technologii zgazowania węgla dla po-

trzeb przemysłu chemicznego. Jego
zdaniem polskie koncerny chemiczne
powinny jak najszybciej zakupić goto-
we instalacje do zgazowania węgla
wraz z licencjami i rozpocząć przetwa-
rzanie surowca dla własnych potrzeb
produkcyjnych.
– Technologie te są niezwykle

kosztowne, dlatego taki kierunek
działania wydaje się najbardziej racjo-
nalny i uzasadniony – twierdzi
Chmielniak.

projekt politechniki

Dyskusja w ramach tegorocznej kon-
ferencji „Górnictwo zrównoważonego
rozwoju”, której gospodarzem była
23 listopada Politechnika Śląska, sku-
piła się również wokół osiągnięć
w dziedzinie mechanizacji i informa-
tyzacji górnictwa.
– Stan obudów szybowych podlega

regularnym kontrolom. Obecnie mo-
żemy wykorzystywać do tego celu
technologie cyfrowe. W ramach gran-

tu unijnego mamy zamiar wykonać
badania kilku szybów górniczych
na Śląsku – poinformował prof. Hen-
ryk Kleta z Politechniki Śląskiej.
W projekcie, prócz Wydziału Gór-

nictwa i Geologii Politechniki Ślą-
skiej, bierze też udział Akademia Gór-
niczo-Hutnicza we Freibergu oraz in-
stytuty, uczelnie i inne podmioty
z Niemiec, Austrii i Szwecji.

różnica klas

Z kolei Bogdan Fiszer, prezes bytom-
skiej firmy Conbelts, potentata
w dziedzinie produkcji taśm przeno-
śnikowych zapewniał, że nowa idea
nadawania taśmom do przenośników
klas bezpieczeństwa jest wynikiem
dogłębnych analiz technologicznych.
Uczulał ponadto, że zastosowanie
optymalnej taśmy w wyrobiskach
górniczych wymaga dobrego zdiagno-
zowania wszystkich występujących
zagrożeń oraz ich oddziaływania
na pracę taśmy w przenośniku.

– Dziś trudno zakładom górniczym
porównać produkty, które posiadają
dopuszczenie Wyższego Urzędu Gór-
niczego, z produktami, o których mó-
wi Norma Europejska. Trudno, po-
nieważ nadal obowiązuje ich Rozpo-
rządzenie Rady Ministrów z 2004 r.
Europa jednak poszła dalej w kwestii
bezpieczeństwa. Turcja po pożarze
w kopalni Soma w 2014 r. wymienia
wszystkie taśmy na klasę bezpieczeń-
stwa C-1, Australia dawno stosuje ta-
śmy, które objęte są jeszcze bardziej
restrykcyjnymi normami niż unijne
C-1. A u nas w kopalniach węgla ka-
miennego nadal mogą pracować ta-
śmy w klasie bezpieczeństwa B-1
– podkreślał szef Conbeltsu.
Przyznał też, że w ostatnich latach

nie zanotowano żadnego negatywne-
go wpływu taśmy na bezpieczeństwo
pracy w polskich kopalniach, ale – jak
dodał – ostrożności nigdy za wiele.
W trakcie konferencji rozmawiano

również o kwestiach bezpieczeństwa
energetycznego. W skali Unii Europej-

skiej średni wskaźnik uzależnienia
od importu surowców energetycznych
wynosi obecnie ponad 53 proc., podczas
gdy w Polsce kształtuje się on jedynie
na poziomie 25,5 proc. A zatem jesteśmy
liderem niezależności energetycznej
wśród państw Unii Europejskiej.

w europejskiej czołówce

Dr Zygmunt Łukaszczyk, dyrektor
Centrum Kształcenia Inżynierów Po-
litechniki Śląskiej, zaprezentował pro-
gnozy, które dla węgla sporządzili
światowi eksperci. W perspektywie
do 2035 r., węgiel stanowić będzie,
wraz z ropą naftową i gazem ziem-
nym, źródło 80 proc. wytwarzanej
energii, podczas gdy ze źródeł odna-
wialnych pochodzić ma zaledwie
7 proc. Tyle, ile z elektrowni wodnych.
Pozostałe 6 proc. stanowić będzie
energetyka jądrowa. A zatem cieszmy
się, że posiadamy węgiel i racjonalnie
nim gospodarujmy, ponieważ jest
w tym miksie najtańszym paliwem.

Z górnictwem jest nam beZpiecZniej
Do 2035 r. węgiel, wraz z ropą naftową i gazem ziemnym, stanowić będzie źródło 80 proc. wytwarzanej energii
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B
arbórkowe święto obchodzili ratownicy górniczy.
Główne uroczystości odbyły się w Centralnej Stacji
Ratownictwa Górniczego w Bytomiu. Poprzedziła je
msza św. odprawiona w kościele pw. Św. Anny
w Bytomiu w intencji pracowników CSRG. Po niej

załoga Stacji wraz z przedstawicielami jej kierownictwa, rady nad-
zorczej i zaproszeni goście złożyli kwiaty pod pomnikiem ku czci
ratowników górniczych. Uroczystą akademię rozpoczął dr Piotr
Buchwald, prezes zarządu CSRG. W swym wystąpieniu podsumo-
wał działalność jednostki za ostatnie dziesięć miesięcy br. Przed-
stawił również zarys planu jej funkcjonowania na najbliższy okres.

– Uczestniczyliśmy w 14 akcjach ratowniczych oraz w 111 pla-
nowanych pracach ratowniczych prowadzonych zgodnie z prze-
pisami na zasadach akcji ratowniczych. Łączna ilość wyjazdów
pogotowi specjalistycznych do zakładów górniczych wynosi bli-
sko 200, w tym akcji ratowniczych – 114. W samej działalności
szkoleniowej, w ciągu ostatnich 10 miesięcy na 260 kursach or-
ganizowanych przez Centralną Stację Ratownictwa Górniczego,
przeszkolonych zostało łącznie 4812 osób. Szkolimy kadry kie-
rownicze, dozór i członków drużyn ratowniczych zakładów gór-
niczych – mówił Piotr Buchwald.

Dodał również, że istotnym elementem jest i będzie nadal
współpraca międzynarodowa CSRG m.in. z ratownikami górni-

czymi z Niemiec, czy Kazachstanu. Co się zaś tyczy planów, za-
akcentował konieczność prowadzenia działań prewencyjnych
i zapobiegawczych w śląskich kopalniach i zakładach wydobyw-
czych.

Głos zabrał również wojewoda śląski Jarosław Wieczorek.
Wyraził on szacunek i uznanie dla pracy ratowników górniczych:
– Jest jedno słowo, które powinno i musi być wielokrotnie po-

wtarzane. To jest słowo „dziękuję”, bo Państwu należą się
ogromne podziękowania za to, że jesteście w stanie poświęcić
swoje zdrowie, czas – z narażeniem własnego życia i losu swoich
rodzin. To jest bezcenne – podkreślił.

Uroczysta akademia to również okazja do wręczenia zasłużo-
nym pracownikom odznaczeń państwowych, resortowych, a tak-
że odznaczeń górniczych, kordzików, szpad i dyplomów.

RATOWNICZA BARBÓRKA W BYTOMIU
Prowadzili akcje ratownicze, prewencyjne i szkolili górników – zasłużyli na podziękowania

Podczas akademii barbórkowej w CSRG odbyła się
uroczystość wręczenia szpad górniczych.

Barbórka w Centralnej Stacji Ratownictwa Górniczego
w Bytomiu rozpoczęła się od złożenia wieńców
pod pomnikiem ku czci ratowników górniczych.

zdjęcia: arc/csrg
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M
aszyny i urządzenia
zasilane z baterii aku-
mulatorów, instalacje
zraszające, ogranicza-
jące zapylenie, wresz-

cie monitoring termowizyjny w pod-
ziemiach kopalń – te zagadnienia
skupiły największą uwagę uczestni-
ków tegorocznej konferencji nauko-
wo-technicznej Komtech 2016.

Instytut Techniki Górniczej Ko-
mag od wielu lat prowadzi prace
w zakresie projektowania, badania,
budowy oraz wdrażania maszyn
i urządzeń górniczych zasilanych
z akumulatorów. Z powodzeniem za-
stępują one napędy spalinowe lub sa-
mojezdne maszyny elektryczne. Te
pierwsze są istotnym źródłem ciepła
i zanieczyszczeń powietrza, te drugie
z kolei bywają awaryjne. W tej sytu-
acji – zdaniem naukowców z Instytu-
tu Techniki Górniczej Komag – roz-
wiązaniami przyszłościowymi są ma-
szyny i urządzenia zasilane z baterii
akumulatorów.

– Rozwiązania akumulatorowe
spełniają te same funkcje, co rozwią-
zania spalinowe, lecz mają znacznie
wyższą sprawność, są znacznie bez-
pieczniejsze w stosowaniu oraz bar-
dziej przyjazne dla środowiska. Dlate-
go zdecydowaliśmy się opracować
rozwiązania górniczych akumulatoro-
wych ciągników podwieszanych
GAD-1 czy PCA-1. Zostały skonstru-
owane na bazie akumulatorów lito-
wo-polimerowych i litowo-żelazowo-
-fosforanowych. Projektujemy
przy tym baterie akumulatorowe i ca-
łe napędy akumulatorowe do maszyn

i urządzeń górniczych. W tej dziedzi-
nie jesteśmy niekwestionowanym li-
derem. Właśnie finalizujemy kilka
nowych projektów wraz z partnerami
przemysłowymi, które niebawem bę-
dzie można zastosować w zakładach
górniczych – zwraca uwagę dr inż.
Dariusz Prostański, zastępca dyrekto-
ra ds. rozwojowych gliwickiego Ko-
magu.

Monitorowanie, rzecz ważna

Podczas konferencji można było rów-
nież zapoznać się z wynikami badań
w zakresie technik termowizyjnych.
Dyskusja o tym problemie rozgorzała
na dobre w trakcie akcji ratunkowej
w kopalni Wujek ruch Śląsk, kiedy to
zastanawiano się nad możliwościami
dotarcia do zawalonego wyrobiska,
aby skontrolować, czy znajdują się
w nim ludzie i sprawdzić jego stan
techniczny. Wówczas z pomocą po-
spieszyła jedna z prywatnych firm.
Dzięki kamerom można nie tylko za-

glądać do zawalonych bądź zagrożo-
nych wyrobisk odciętych od reszty
kopalni.

– Dzięki bezinwazyjności pomia-
rowej kamery termowizyjne będą co-
raz częściej stosowane w podzie-
miach kopalń przez różne służby.
Tradycyjne kontrole okresowe nie
zawsze dają możliwość wykrycia nie-
wielkich uszkodzeń rurociągów, czy
też przegrzewania się złączy przewo-
dów elektrycznych. To, co jest niewi-
doczne gołym okiem, doskonale wi-
dać przy użyciu kamery termowizyj-
nej. Ponadto w podziemiach kopalń
w warunkach zagrożenia wybuchem
nie można stosować tradycyjnych ka-
mer termowizyjnych. Wraz z partne-
rami przemysłowymi zaprojektowali-
śmy i wdrożyliśmy kamerę termowi-
zyjną, służącą bezpieczeństwu pracy
na dole. Wykonuje ona monitoring
termowizyjny instalacji elektrycznych
i rurociągowych. Umożliwia wykrycie
usterek niedostrzegalnych ludzkim
okiem. Chroni to nie tylko przed stra-

tami energii, ale również może ogra-
niczyć zagrożenia pożarowe – wyja-
śnia Bartosz Polnik z ITG Komag.

w ścianie i na powierzchni

Duże zainteresowanie towarzyszyło
również dyskusji poświęconej projek-
towaniu, badaniom i wdrożeniom in-
stalacji zraszających, służących przede
wszystkim do ograniczenia zapylenia
na przesypach przenośników. Projek-
towane obecnie w Komagu instalacje
charakteryzują się niewielkim zuży-
ciem wody, wynoszącym od 0,5 do 2
dm sześc./min przy zużyciu sprężone-
go powietrza ma poziomie ok. 300 dm
sześc./min. Co ciekawe, wynalazkiem
zainteresowały się również zakłady
przeróbcze, elektrociepłownie, a także
przemysł drzewny. Mogą być one tak-
że bez przeszkód stosowane w zakła-
dach unieszkodliwiania odpadów ko-
munalnych oraz w oczyszczalniach
ścieków, do neutralizacji uciążliwości
zapachowych.
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Oferta nie tylkO dla górnictwa
wynalazkami naukowców z gliwickiego komagu interesują się coraz częściej instytucje spoza branży wydobywczej

Maszyny zasilane akumulatorami
to przyszłość górnictwa – uważa
dr inż. Dariusz Prostański,
zastępca dyrektora ds.
rozwojowych gliwickiego
Komagu.

fot.: kajetan berezowski
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s
tarania o to, by Zabytko-
wą Kopalnię Srebra
w Tarnowskich Górach
umieścić na liście
UNESCO, zmierzają ku

końcowi. Być może już w lipcu przy-
szłego roku tarnogórska kopalnia do-
łączy do zaledwie kilku kopalń uzna-
nych przez UNESCO za światowe
dziedzictwo ludzkości.
Przypomnijmy: to jedyna w Polsce

podziemna trasa turystycznaumożliwia-
jąca zwiedzanie (także łodzią) podziemi
dawnej kopalni kruszców srebrono-
śnych, założonej w triasowych dolomi-
tach i wapieniach. Od 2004 r. jest po-
mnikiem historii, dzięki czemu moż-
na oficjalnie zacząć starać się o nobilitu-
jącywpis.W lipcu 2016 r. listaUNESCO
(Organizacji Narodów Zjednoczonych
ds. Oświaty, Nauki i Kultury) zawiera-
ła 1052 obiekty – 14 z Polski; w tym
Królewskie Kopalnie Soli w Wieliczce

i Bochni. Światowym dziedzictwem jest
kilkadziesiąt obiektów związanych
mniej lub bardziej z górnictwem i tylko
siedem kopalń (w tym jedna z neolitu).
Czy tarnogórska będzie ósmą?
– Jestem przekonany, że nasz wnio-

sek o wpisanie na listę „Kopalń oło-
wiu, srebra i cynku wraz z systemem
zarządzania wodami podziemnymi
w Tarnowskich Górach” zyska ak-
ceptację co najmniej 14 członków 21-
osobowego Komitetu Światowego
Dziedzictwa, który w lipcu 2017 r. bę-
dzie obradował w Krakowie. Wów-
czas może zapaść decyzja o wpisaniu
naszego zabytku na listę. I też tak po-
winno się stać – uważa Grzegorz Rud-
nicki, rzecznik Stowarzyszenia Miło-
śników Ziemi Tarnogórskiej.
To ono prowadzi Zabytkową Ko-

palnię Srebra (ZKS) i to ono, za po-
średnictwem polskiego rządu, wystą-
piło z wnioskiem o wpisanie kopalń
na prestiżową listę.
– Te starania rozpoczęto, aż trudno

w to uwierzyć, w 1991 r. Do sprawy

wróciliśmy w 2004 r., gdy ZKS uzna-
na została za pomnik historii. Ostatnie
sześć lat to podróże po świecie i prze-
prowadzanie analizy porównawczej
podobnych obiektów, lobbowanie
i przede wszystkim sporządzanie do-
kumentacji – podsumowuje skrótowo
przebytą dotychczas drogę w kierunku
listy UNESCO rzecznik Stowarzysze-
nia.

stos metrowej wysokości

Teraz kilka liczb pokazujących, że
droga na listę nie jest prosta i nie bie-
gnie w dół. Kandydaturę zgłasza się
w Narodowym Instytucie Dziedzic-
twa. Jeśli nie będzie zastrzeżeń, to trafi
ona na tzw. listę informacyjną zgłasza-
ną do Paryża, do Centrum Światowe-
go Dziedzictwa (CŚD) przez poszcze-
gólne państwa. Na tej liście wyszcze-
gólnia się miejsca, które dane pań-
stwo zamierza zaproponować do wpi-
su w perspektywie czasowej do 10 lat.
Kandydatura może być przedłożo-

na CŚD co najmniej rok po umiesz-
czeniu jej na liście informacyjnej.
Ostateczna decyzja należy do Komite-
tu Światowego Dziedzictwa (KŚD).
Zapada ona na dorocznej sesji, a decy-
dujący (21 członków, w tym przedsta-
wiciel Polski) kierują się rekomenda-
cją organów doradczych. Tę zaś dla
tarnogórskiej kopalni sporządzi Mię-
dzynarodowa Rada Ochrony Zabyt-
ków.
Oczywiście kandydat musi złożyć

stosowny wniosek. Dokumentacja
sporządzona przez ZKS ma ponad ty-
siąc stron; w tym tzw. plan zarządza-
nia obiektem światowego dziedzictwa
spisany na 300 stronach. Określa on
zasady zarządzania wynikające ze spe-
cyfiki danego obiektu, dotyczące m.in.
właściwej ochrony, konserwacji, wy-
korzystania i prezentacji obiektu wpi-
sanego na listę UNESCO.
– Gdyby tak wszystkie dokumenty,

które musieliśmy przygotować, uło-
żyć w stos, bez zdjęć, to miałby przy-
najmniej metr wysokości. Nasz wnio-

sek to efekt pracy czwórki głównych
autorów wspieranych przez wiele in-
nych osób. Jeśli powiem, że przy jego
tworzeniu było zaangażowanych co
najmniej pół setki ludzi, to nie przesa-
dzę. To była żmudna robota, bo
chcieliśmy pokazać, że nie chcemy
robić w Tarnowskich Górach jakie-
goś disneylandu, że zależy nam
na ochronie tego, co jest unikatowe
na skalę światową – podkreśla Grze-
gorz Rudnicki.
W lutym 2016 r. rząd złożył w Pary-

żu wniosek o wpis tarnogórskich
podziemi i naziemnych obiektów po-
górniczych na listę UNESCO. Gdyby
w lipcu 2017 r. zdecydowano o wpisie
ZKS na prestiżową listę, to pobity zo-
stałby rekord od wysłania wniosku
do wpisu na listę. Aktualnie najkrót-
szy czas oczekiwania to półtora roku.

koszty i zyski

Regulamin przewiduje, że gdy wnio-
skujący nie zyska akceptacji KŚD, to
już nie może szukać szczęścia w dru-
gim podejściu. Komitet może też nie
wydawać decyzji ostatecznych, tylko
zażyczyć sobie wyjaśnień i uzupełnień
do złożonego wniosku. Wtedy proces
wydłuża się o kilka lat. Wszystko jed-
nak wskazuje – odpukać w niemalo-
wane – że ZKS będzie 15. polskim
wpisem (i pierwszym ze Śląskiego)
na światowej liście tego, co najcen-
niejsze dla ludzkości.
I co z tego tarnogórska kopalnia bę-

dzie miała? Prestiż. To przede wszyst-
kim. A za nim pójdą, jak pokazują ży-
ciorysy będących na liście UNESCO,
rzeczy namacalne. Wpływ na ożywie-
nie biznesowe w mieście, zwiększone
zainteresowanie turystów nie tylko
ZKS, ale i jej okolicami, a nawet i ca-
łym województwem itd. itp.
Teraz ZKS (kopalnię i Sztolnię

Czarnego Pstrąga) odwiedza rocznie
ok. 110 tys. turystów. Znaczek z logo
UNESCO sprawiłby, że byłoby ich
trzykrotnie więcej. Czterokrotnie już
nie, bo to niemożliwe ze względów
natury technicznej. 300 tys. zł, zainwe-
stowane w marsz do światowej elity
dziedzictwa kulturowego, mogłoby się
zwrócić błyskawicznie.

To jesT NIe TYlko pResTIż
Zabytkowa Kopalnia Srebra w Tarnowskich Górach przed decyzją UNESCO
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1c, 2b, 3a, 4d, 5b, 6c, 7c, 8a, 9a,
10d, 11c, 12a, 13b, 14a, 15c,
16b, 17d, 18a, 19d, 20b, 21d, 22a,
23a, 24b, 25b, 26d.



KAJETAN BEREZOWSKI

kberezowski@gornicza.com.pl

w
łodzimierz Wysocki
pracę w kopalni Biel-
szowice rozpoczął
w połowie lat 70.
Wówczas otrzymał

w prezencie od swej babci obraz św.
Barbary. Ma go do dziś i darzy szcze-
gólnym sentymentem. Kiedy po 25
latach przeszedł na zasłużoną emery-
turę, bliżej zainteresował się historią
górnictwa na Śląsku.
– Mój dziadek pracował

przed wojną w kopalni Bluecher, dzi-
siaj Jankowice. Kiedyś pokazał mi
obraz św. Barbary, bardzo charakte-
rystyczny. Święta trzyma w lewej rę-
ce miecz, a w prawej kielich. Spoglą-
da na nią dwóch górników. Ten z le-
wej strony ma w ręku oskard, z kolei
górnik stojący z prawej podnosi ko-
szyk wypełniony węglem. W tle wid-
nieje wieża zamkowa, lecz autor tego
obrazu nie uwidocznił na nim trzech

okien symbolizujących Trójcę Świę-
tą. Dziadek tłumaczył mi, że jest to
obraz wyjątkowy, a wykonał go
na jego zamówienie pewien górnik,
kolega z oddziału, w którym dziadek
pracował. Jego nazwiska zapomniał.
Podobno w wolnych chwilach zaj-
mował się malarstwem. Chodził
po okolicznych wsiach i za parę gro-
szy malował ludziom, co sobie zaży-
czyli – opowiada Włodzimierz Wy-
socki.

tajemnica starej ramy

Zanim obraz trafił do jego rąk, babcia
wpadła na pomysł, aby odświeżyć go,
zanim stanie się własnością wnuka.
Pociągnęła płótno pędzlem umacza-
nym w lakierze bezbarwnym. Skutek
wiadomy. Obraz przyciemniał, w nie-
których miejscach puściły kolory. Ale
co było robić? Młody górnik podzię-
kował za prezent i trzymał go do eme-
rytury. Pewnego dnia przypomniał so-
bie o rodzinnej pamiątce.

– Pierwsze, co zrobiłem, to zerwa-
łem stare ramy. Pomyślałem sobie, że
wprawię nowe i obraz nabierze dosto-
jeństwa. Wtedy dostrzegłem, że
pod ramą widnieje podpis artysty: W.
Długosz. Przypomniał mi się zaraz
dziadek, opowiadający historię po-
wstania obrazu. Zaciekawiło mnie, czy
jest on twórcą tego dzieła, czy może
tylko wykonał kopię. Udałem się
do Muzeum Górnictwa Węglowego
w Zabrzu i tam spostrzegłem na ścia-
nie ten sam obraz, ale nieco większy.
Dowiedziałem się wówczas, że histo-
rycy sztuki nie dali jednoznacznej od-

powiedzi na pytanie, kiedy obraz po-
wstał, ale z pewnością malowała go
ręka artysty obdarzonego dużą chary-
zmą. Do dziś zatem autor dzieła pozo-
staje anonimowy, ja zaś zainspirowa-
ny tą historią postanowiłem bliżej za-
interesować się dziejami górnictwa
na Górnym Śląsku – wyjaśnia dalej
Wysocki.
W ciągu minionych 20 lat zdołał

m.in. zebrać ok. ośmiuset pocztówek
w większości przedstawiających foto-
grafie śląskich kopalń. Najstarsze po-
chodzą z przełomu XIX i XX w. Są
wspaniale zachowane. Duże wrażenie
robią zwłaszcza te z okresu I wojny
światowej. Na jednej z nich rosyjscy
jeńcy wojenni stoją pod kopalnią Mi-
kulczyce w Zabrzu. Towarzyszy im
eskorta żołnierzy pruskich. Wydawca
umieścił na niej datę: 14 lipca 1916 r.
wraz z wyjaśnieniem, że jeńcy skiero-
wani zostaną do pracy w kopalni.
Uwagę przykuwają także widokówki
przedstawiające dawną kopalnię Ko-
enig Luise Zachód. Do dziś zachowa-

ło się wiele z jej ówczesnej infrastruk-
tury, którą odrestaurowano. Mieści się
tam obecnie Skansen Luiza. Kolej-
na pocztówka przedstawia szyb Georg
kopalni Koenig Luise Wschód. Pełnił
on rolę szybu materiałowo-wentyla-
cyjnego. Był zlokalizowany przy bu-
dynku Muzeum Górnictwa Węglowe-
go w Zabrzu.

Śląski wielki świat

Przeglądając bogatą kolekcję pocztó-
wek emerytowanego górnika ze Świę-
tochłowic, można również przekonać
się, jak wyglądał z początkiem ub. stu-
lecia słynny kompleks pod nazwą
Oberschlesische Kokswerke und
Chemische Fabriken AG, czyli Kok-
sownia Górny Śląsk wraz z zakładami
chemicznymi, po których nie ma już
dziś śladu. Są też pocztówki ze zdjęcia-
mi kopalń Jadwiga, Rokitnica z zacho-
wanymi do dziś szybami Kościuszko
oraz Gigant, a także zakłady górnicze
Ludwik i Concordia. Ten ostatni dzia-
łał niegdyś przy hucie Zabrze.
– Skoro żyło się na Śląsku, to

do dobrego tonu należało wysłanie
kartki przedstawiającej jakiś wielki,
nowoczesny zakład, kopalnię czy hu-
tę. To tak, jakby powiedzieć „oto piszę
z wielkiego świata” – sugeruje Wy-
socki.
A o czym rzeczywiście pisano

na kartkach sto lat temu?
„Najprzod pozdrawiam was temi

słowami: Niech będzie pochwalony
Jezus Chrystus. Moja nowa adresa:
Zabrze Poremba. R. Chwolka”.
– Niewykluczone, że ten ktoś przy-

jechał na Śląsk, znalazł zatrudnienie
i poinformował o tym rodzinę wysyła-
jąc kartkę. Pisał po polsku, ale więk-
szość pocztówek, które zgromadzi-
łem, zawiera korespondencję w języ-
kach niemieckim i francuskim. Z tre-
ści można wywnioskować, że życie
nie rozpieszczało ówczesnych miesz-
kańców regionu. Skarżyli się na cho-
roby, niepewność jutra, marne zarob-
ki – podsumowuje kolekcjoner.
W połowie przyszłego roku Wło-

dzimierz Wysocki planuje zorganizo-
wać wystawę w Muzeum Powstań
Śląskich w Świętochłowicach. Przed-
stawi na niej część swoich najciekaw-
szych zbiorów związanych z górnic-
twem, w tym właśnie pocztówki,
a także stare dokumenty, plany i mapy
górnicze.
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Samo życie na Starych widokówkach
w kolekcji włodzimierza wysockiego jest pocztówka, na której uwieczniono... rosyjskich jeńców

fot.: kajetan berezowski



KIeRoWNICTWo CZesKIej spÓłKI
WęGloWej oKD ZłożYło W są-
DZIe oKRęGoWYm W osTRAWIe
poZeW pRZeCIWKo ZDeNKoWI
BAKAlI, BYłemU WIęKsZośCIo-
WemU AKCjoNARIUsZoWI NWR
– spÓłKI WłAśCICIelsKIej oKD.
WoBeC CZesKIeGo mIlIARDeRA
Z AmeRYKAńsKIm pAsZpoRTem
W KIesZeNI WYsUNIęTo żąDANIe
ZWRoTU 24,5 mlD KoRoN CZe-
sKICh.

– Nie będziemy zdradzali treści
pozwu – zakomunikował Ivo Cele-
chovski, rzecznik OKD.

Wiadomo jednak, że nie chodzi
jedynie o samego Bakalę, ale także
o kilku innych członków zarządu
spółki NWR. Obecnie jest ona obję-
ta procesem likwidacji.

Przypomnijmy, że spółka OKD
od maja br. znajduje się w upadło-
ści. 550 wierzycieli zażądało w su-
mie zwrotu ponad 23 mld koron
długów, ale zarządca komisaryczny
zakwestionował roszczenia na kwo-
tę 17 mld koron. Ostatecznie w tej
sprawie ma wypowiedzieć się sąd.

W sierpniu br. zgromadzenie wie-
rzycieli zgodziło się na restruktury-
zację spółki.

Według oceny niezależnych eks-
pertów, przyczyną upadłości OKD
była, prócz spadających na świato-
wych rynkach cen węgla, także nie-
gospodarność kolejnych zarządów,
przejawiająca się m.in. w wypłaca-
niu znacznie zawyżonych dywi-
dend. Dla przykładu w latach 2006-
2012 wypłacono 65 mld koron dy-
widendy, podczas gdy w tym sa-
mym okresie OKD wypracowała
zysk rzędu zaledwie 34,7 mld ko-
ron – podkreślają eksperci. Byłych
prezesów określają przy tym mia-
nem marionetek, które wykonywa-
ły polecenia menedżerów NWR
wydawane z Amsterdamu i Londy-
nu.

Jesienią br. rząd czeski wspomógł
upadłą spółkę kwotą 700 mln ko-
ron, aby ta mogła regulować najpil-
niejsze zobowiązania, w tym pensje
pracownicze. W trzech kopalniach
wciąż zatrudnionych jest 12000 pra-
cowników, wliczając w to załogi
firm zewnętrznych.

Pod koniec listopada br. zarząd
OKD zdecydował się w końcu
na zamknięcie kopalni Paskov, ge-
nerującej największe straty ze
względu na trudne warunki geolo-
giczno-górnicze. Zakład ma zakoń-
czyć fedrowanie najpóźniej 31 mar-
ca 2017 r. Istnieje jednak uzasadnio-
na obawa, że nie wystarczy
pieniędzy na odprawy dla tych pra-
cowników, którzy zechcą przejść
na emerytury lub dobrowolnie
odejść z pracy w górnictwie.

Informację tę potwierdził rzecz-
nik Ivo Celechovski, wskazując
na fakt, że po zakończeniu wydoby-
cia trzeba będzie zlikwidować ko-
palnię Paskov, a z tym wiążą się ko-
lejne ogromne pieniądze.

Dale Ekmark, prezes zarządu
OKD, już w sierpniu zapowiadał, że
zwróci się do rządu w Pradze o ko-
lejne pieniądze, mniej więcej w tej
samej kwocie, co poprzednio. Tym-
czasem premier czeskiego rządu
Bohuslav Sobotka dał ostatnio wy-
raźnie do zrozumienia, że o żadnych
dodatkowych sumach na pomoc dla
OKD nie chce nawet słyszeć. Kaj

WęGloWY BARoN poZWANY
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Witold Gałązka

wgalazka@gornicza.com.pl

W
starej, zamkniętej ko-
palni węgla na północy
stanu Queensland
w Australii postano-
wiono zbudować elek-

trownię szczytowo-pompową. Prąd,
który wyprodukuje kopalnia-elektrow-
nia, ma zasilać 100 tys. mieszkań
w okolicy.
Kompania energetyczna Genex wy-

konała już studium wykonalności
przedsięwzięcia i chce otrzymać na in-
westycję 4 mln dol. z australijskiej
agencji Arena (ang. Australian Renewa-
ble Agency), wspierającej odnawialne
źródła energii.
Prezes agencji Arena Ivor Frischk-

necht ocenia, że projekt o nazwie Kid-
ston Hydro przekształci kopalnię w gi-
gantyczny akumulator energii – donosi
portal www.australianmining.com.au.
W tych porach dnia i nocy, gdy ceny

elektryczności spadają, woda będzie
pompowana do zbiornika na po-

wierzchni. W okresach wzmożonego
zapotrzebowania na energię ciecz zosta-
nie spuszczona w dół do zbiornika
pod ziemią, poruszając turbiny, generu-
jące prąd.

Tanio w górę,
z zyskiem w dół

Elektrownia zostanie włączona do sys-
temu energetycznego i wspomoże go
tak samo, jak konwencjonalne siłownie
opalane węglem lub gazem.
– W okresach największego poboru

mocy instalacja w kopalni dostarczy
do sieci ilość prądu wystarczającą
do zasilenia 100 tys. mieszkań – opisu-
je prezes Frischknecht i dodaje, że dru-
gą funkcją projektu będzie tanie maga-
zynowanie energii. – Coraz ważniejsza
jest konieczność wydajnego gromadze-
nia energii, ponieważ na krajowym ryn-
ku elektryczności pojawia się na dużą
skalę generacja prądu z OZE – mówi.
W stanie Queensland w 2017 r., dzię-

ki finansowaniu przez agencję Are-
na, uruchomionych zostanie dodatko-

wo 300 MW mocy z farm słonecznych,
z czego 50 MW pochodzić będzie ze
źródeł słonecznych zbudowanych
przy kopalni przez spółkę Genex. Ener-
gia elektryczna z kopalnianej farmy so-
larnej będzie napędzać pompy wodne.
– Jeśli wszystko pójdzie zgodnie

z planem, budowa rozpocznie się
w przyszłym roku, przecierając szlak
dla podobnych inwestycji w opuszczo-
nych kopalniach węgla, gdzie na o wie-
le większą skalę powstałyby elektrow-
nie szczytowo-pompowe, wspierające
naszą krajową sieć – zapowiada szef
australijskiej agencji wspierającej OZE.

Niemcy testują

W Polsce w styczniu tego roku o idei
budowy elektrowni szczytowo-pompo-
wych przypomniano w Katowickim
Holdingu Węglowym. Funkcję zbiorni-
ka dolnego mogłyby pełnić wyrobiska
podziemne kopalń, a zaletą byłaby ist-
niejąca już infrastruktura elektroener-
getyczna.
W Niemczech prace nad pilotażowy-

mi instalacjami szczytowo-pompowy-
mi trwają już w nieczynnych kopalniach
gór Harzu. Podobnie jak w Australii,
planuje się tam zasilanie pomp wod-
nych z ogniw słonecznych i mini-farm
wiatrowych usytuowanych tuż obok.

Różnice poziomów

Moc elektrowni szczytowo-pompowej
zależy m.in. od różnicy wysokości
zbiorników. W największej na świecie
siłowni tego typu Bath County w USA
(3000 MW) różnica ta wynosi 380 m.
W najmocniejszej elektrowni szczyto-
wo-pompowej Goldisthal w Niemczech
(1060 MW) wykorzystano 350 m różni-
cy poziomów. Na Górnym Śląsku szyby
zamykanych kopalń przeciętnie mają
dwukrotnie większą głębokość, a zatem
i dwukrotnie większy potencjał do wy-
korzystania siły spadających wód.
W Polsce do największych siłowni

szczytowo-pompowych należą Żarno-
wiec i Porąbka-Żar. Pierwsza – na Po-
morzu miała akumulować energię dla
elektrowni atomowej i ma 4 turbiny
po 179 MW. Druga – osiąga moc 500
MW (w układzie 4 x 125 MW), a różni-
ca poziomów między zbiornikiem
na górze Żar i Jeziorem Międzybrodz-
kim wynosi 440 m. Zbiornik górny na-
pełnia się 5,5 godz., a jego pojemność
wystarcza na 4 godz. pracy generatorów
prądu.

WodospAd W sZYBIe
Czy Polska zbuduje elektrownie szczytowo-pompowe w kopalniach?
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Polska Grupa Górnicza Sp. z o.o.

ul. Powstańców 30, 40-039 Katowice, tel. (32) 757 22 11, fax 2555 453
Centrala – Biuro Zakupów i Usług, ul. Powstańców 30, 40-039 Katowice, tel. (32) 7572 288, fax (32) 7572 027, 
Centrala – Centrum Logistyki Materiałowej, ul. Lompy 14, 40-040 Katowice, tel. (32) 757 2089, fax (32) 757 2304, 
KWK „ROW”, ul. Jastrzębska 10, 44-253 Rybnik, 
KWK „ROW” – Ruch Chwałowice, ul. 1 Maja 26, 44-206 Rybnik, tel. (32) 7393 113, fax (32) 7393 393, 
KWK „ROW” – Ruch Jankowice, ul. Jastrzębska 12, 44-253 Rybnik, tel. (32) 7392 113, fax (32) 7392 330, 
KWK „ROW” – Ruch Marcel, ul. Korfantego 52, 44-310 Radlin, tel. (32) 7292 113, fax (32) 7292 504, 
KWK „ROW” – Ruch Rydułtowy, ul. Leona 2, 44-280 Rydułtowy, tel. (32) 7294 113, fax (32) 4577 723, 
KWK „Ruda”, ul. Halembska 160, 41-711 Ruda Śląska, 
KWK „Ruda” – Ruch Bielszowice, ul. Halembska 160, 41-711 Ruda Śląska, tel. (32) 7173 000, fax (32) 2717 893, 
KWK „Ruda” – Ruch Halemba, ul. Kłodnicka 54, 41-706 Ruda Śląska, tel. (32) 7183 000, fax (32) 7183 020, 
KWK „Ruda” – Ruch Pokój, ul. Niedurnego 13, 41-710 Ruda Śląska, tel. (32) 7184 777, fax (32) 2487 889, 
KWK „Piast-Ziemowit”, ul. Granitowa 16, 43-155 Bieruń, 
KWK „Piast-Ziemowit” – Ruch Piast, ul. Granitowa 16, 43-155 Bieruń, tel. (32) 7177 000, fax (32) 7177 082, 
KWK „Piast-Ziemowit” – Ruch Ziemowit, ul. Pokoju 4, 43-143 Lędziny, tel. (32) 7167 000, fax (32) 7167 504, 
KWK „Bolesław Śmiały”, ul. Pstrowskiego 12, 43-173 Łaziska Górne, tel. (32) 7175 111, fax (32) 7175 604, 
KWK „Sośnica”, ul. Błonie 6, 44-100 Gliwice, tel. (32) 7178 000, fax (32) 2370 582, 
Zakład Remontowo-Produkcyjny, ul. Granitowa 132, 43-155 Bieruń, tel. (32) 7170 301, fax (32) 7170 303, 
Zakład Górniczych Robót Inwestycyjnych, ul. Granitowa 132, 43-155 Bieruń, tel. (32) 7170 400, fax (32) 7170 408, 
Zakład Informatyki i Telekomunikacji, ul. Jastrzębska 10, 44-253 Rybnik, tel. (32) 7293 113, fax (32) 7293 633, 
Zakład Elektrociepłownie, ul. Rymera 4, 44-270 Rybnik, tel. (32) 7398 600, fax (32) 7398 606.

Wykaz ogłoszeń o prowadzonych postępowaniach opublikowanych przez Polską Grupę Górniczą sp. z o.o.  
na stronie www.pgg.pl w dniach od 21.11.2016 r. do 27.11.2016 r. (z wyjątkiem konkursów ofert)

Informujemy, że w związku z nabyciem przez PGG sp. z o.o. zorganizowanych części przedsiębiorstwa KW SA:

1. Opublikowane ogłoszenia przetargowe przez Kompanię Węglową SA na www.kwsa.pl będą nadal prowadzone na stronie 
www.kwsa.pl pod tym samym adresem aż do momentu ich rozstrzygnięcia

2. Ogłoszenia przetargowe dla Polskiej Grupy Górniczej (czyli po 1.05.2016 r.) będą publikowane na stronie www.pgg.pl

Lp.
jednostka organizacyjna 

prowadząca postępowanie
data upublicznienia 

uruchomienia postępowania
data  

otwarcia ofert
nr

postępowania
przedmiot postępowania

tryb  
postępowania

1 Centrala 21.11.2016 r. 7.12.2016 r. 701600760/01
Dostawa mydła górniczego i toaletowego, zasypki przeciwgrzybiczej 
oraz pasty ściernej do Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. 

w 2017 r., nr gr. 245-5

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

2 Centrala 21.11.2016 r. 7.12.2016 r. 701600756/01 Dostawa odzieży ochronnej i zabezpieczającej do Oddziałów 
Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r., nr gr. 181-4

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

3 Centrala 21.11.2016 r. 8.12.2016 r. 701600906/01
Dostawa części zamiennych do indywidualnych stojaków 

hydraulicznych dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.  
w 2017 r., nr gr. asortymentowej 295-2

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

4 Centrala 21.11.2016 r. 9.12.2016 r. 701600983/01
Dostawa części zamiennych do dołowych urządzeń chłodniczych  

i klimatyzacyjnych dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. 
w 2017 r., nr gr. 292-13

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

5 Centrala 22.11.2016 r. 7.12.2016 r. 701600900/01
Dostawa elementów sterowania pilotowego obudową 

zmechanizowaną dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. 
w 2017 r., gr. asortymentowa 295-30

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

6 Centrala 22.11.2016 r. 6.12.2016 r. 701600862/01
Dostawa elementów łączności głośnomówiącej  

dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r.,  
nr gr. asortymentowej 316-2

zamówienie publiczne  
– przetarg nieograniczony

7 Centrala 22.11.2016 r. 12.12.2016 r. 701600893/01
Dostawa przewodów wysokociśnieniowych okutych  

dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r.,  
nr gr. asortymentowej 251-1

zamówienie publiczne  
– przetarg nieograniczony

8 Centrala 22.11.2016 r. 9.12.2016 r. 701600730/01 Dostawa lin szybowych dla Oddziałów  
Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r., nr gr. 284-18

zamówienie publiczne 
 – przetarg nieograniczony

9 Centrala 22.11.2016 r. 6.12.2016 r. 701600901/01

Dostawa zespołów i elementów wykonawczych i sterujących 
hydrauliki sterowniczej do sekcji obudów zmechanizowanych dla 

Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r.,  
gr. asortymentowa 295-15

zamówienie publiczne  
– przetarg nieograniczony

10 Centrala 22.11.2016 r. 7.12.2016 r. 701600903/01
Dostawa skrzynek ognioszczelnych łączeniowych, rozdzielczych, 

przelotowych z osprzętem dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej 
sp. z o.o. w 2017 r., gr. asortymentowa 312-1

zamówienie publiczne  
– przetarg nieograniczony

11 Centrala 22.11.2016 r. 6.12.2016 r. 701600928/01

Dostawa kół napędowych ciernych do napędów lokomotyw 
spalinowych kolejek podwieszanych oraz wciągników hydraulicznych 

dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r.,  
gr. asortymentowa 295-51

zamówienie publiczne  
– przetarg nieograniczony

12 Centrala 23.11.2016 r. 8.12.2016 r. 461601357/01 Dostawa przekładni PGG sp z o.o. Oddział KWK RUDA Ruch 
Bielszowice w 2016 r., gr. asortymentowa 291-2

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

13 Centrala 23.11.2016 r. 8.12.2016 r. 701600864/01
Dostawa łączników do wzmacniania obudowy chodnikowej  

dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. 
 w latach 2016–2017, nr gr. asortymentowej 288-13

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony



BARBÓRKA 2016 TRYBUNA GÓRNICZA | www.portalgorniczy.pl | 1 grudnia 2016 35

O
G
ŁO
S
Z
E
N
IE

Polska Grupa Górnicza Sp. z o.o. 

ul. Powstańców 30, 40-039 Katowice, tel. (32) 757 22 11, fax 2555 453

Wykaz ogłoszeń o prowadzonych postępowaniach opublikowanych przez Polską Grupę Górniczą sp. z o.o.  
na stronie www.pgg.pl w dniach od 21.11.2016 r. do 27.11.2016 r. (z wyjątkiem konkursów ofert)

Lp.
jednostka organizacyjna 

prowadząca postępowanie
data upublicznienia 

uruchomienia postępowania
data  

otwarcia ofert
nr

postępowania
przedmiot postępowania tryb postępowania

14 Centrala 23.11.2016 r. 7.12.2016 r. 701600959/01
Dostawa zestawów transportowych i wózków hamulcowych kolejek 
podwieszanych spalinowych dla Polskiej grupy Górniczej sp. z o.o. 

w 2016 r. (II)

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

15 Centrala 24.11.2016 r. 9.12.2016 r. 461601383/01
Dostawa układów sterujących hydraulicznych do obudowy 
ścianowej KW/ZRP dla PGG sp. z o.o. KWK Ruda Ruch 

Bielszowice w 2016 r., nr gr. mat. 295-27-17

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

16 Centrala 24.11.2016 r. 9.12.2016 r. 701600929/01
Dostawa osprzętu wiertniczego: żerdzi i łączników oraz pozostałych 

elementów przewodu wiertniczego dla Oddziałów Polskiej Grupy 
Górniczej sp. z o.o. w 2017 r., nr gr. 295-6

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

17 Centrala 24.11.2016 r. 13.12.2016 r. 701600830/01
Dostawa papieru kserograficznego dla Oddziałów Polskiej Grupy 

Górniczej sp. z o.o. w 2017 r., nr gr. 211-1
postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

18 Centrala 24.11.2016 r. 9.12.2016 r. 701600914/01
Dostawa osprzętu wiertniczego: świdrów, koronek, poszerzaczy dla 

Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r.,  
nr gr. 295-8

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

19 Centrala 24.11.2016 r. 13.12.2016 r. 701600819/01
Dostawa tkanin technicznych do podsadzki, oganianek itp.  
do Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r.,  

nr gr. 173-1

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

20 Centrala 24.11.2016 r. 12.12.2016 r. 701601003/01
Dostawa wody źródlanej dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej 

sp. z o.o. w latach 2016–2017, nr gr. 159-1
postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

21 Centrala 24.11.2016 r. 12.12.2016 r. 701600934/01
Dostawa aparatów telefonicznych, faksów oraz części zamiennych 

dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r.,  
nr gr. 325-4

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

22 Centrala 24.11.2016 r. 9.12.2016 r. 701600915/01
Dostawa części zamiennych do systemów automatyki przemysłowej 

dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r.,  
nr gr. 316-4

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

23 Centrala 24.11.2016 r. 9.12.2016 r. 431600990/01
Dostawa części zamiennych do przenośników zgrzebłowych 

Ryfama dla PGG sp. z o.o. Oddział KWK Piast-Ziemowit  
Ruch Ziemowit, gr. mat. 292-10-01

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

24 Centrala 25.11.2016 r. 13.12.2016 r. 701600817/01

Dostawa części zamiennych do pomp odwadniających 
stacjonarnych średnio- i wysokociśnieniowych wody czystej  
dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r.,  

gr. mat. 291-8

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

25 Centrala 25.11.2016 r. 13.12.2016 r. 701600889/01

Dostawa aparatury elektronicznej do lokalizacji, identyfikacji  
oraz pomiaru wielkości elektrycznych: amperomierzy, woltomierzy 

itp. dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o w 2017 r.,  
nr gr. asortymentowej 332-2

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

26 Centrala 25.11.2016 r. 13.12.2016 r. 701600788/01
Dostawa elementów i części zamiennych zespołów transportowych 
kolejek podwieszanych i spągowych dla Oddziałów Polskiej Grupy 

Górniczej sp. z o.o. w 2017 r., gr. asortymentowa 295-29

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

27 Centrala 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 701600848/01
Dostawa sit szczelinowych i zgrzewanych z drutów do Oddziałów 
Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w roku 2017, gr. mat. 284-16

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

28 Centrala 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 701600737/01
Dostawa części zamiennych oraz osprzętu do central 

metanometrycznych dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej  
sp. z o.o. w 2017 r., nr gr. 332-1

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

29 Centrala 25.11.2016 r. 14.12.2016 r. 701600984/01
Dostawa narzędzi czarnych górniczych dla Oddziałów Polskiej 

Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r., nr gr. asortymentowej 286-2
postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

30 Centrala 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 701600953/01
Dostawa kruszyw budowlanych mineralnych naturalnych dla 

Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r., gr. 142-2
postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

31 Centrala 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 701600995/01
Dostawa osprzętu do klejenia górotworu dla Oddziałów Polskiej 

Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r., nr gr. 295-18
postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

32 Centrala 25.11.2016 r. 14.12.2016 r. 701600982/01
Dostawa odczynników i środków chemicznych dla Oddziałów 

Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r., nr gr. asortymentowej 
244-1

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

33 Centrala 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 701600923/01
Dostawa łańcuchów technicznych ogniwowych  

dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r.,  
nr gr. asortymentowej 287-8

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

34 Centrala 26.11.2016 r. 13.12.2016 r. 701600943/01
Dostawa uchwytów kablowych szybowych dla Oddziałów Polskiej 
Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r., gr. asortymentowa 284-29

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

35 Centrala 26.11.2016 r. 14.12.2016 r. 701600797/01
Dostawa części do lamp nahełmnych i sprzętu lampiarskiego do 

Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r., gr. nr 315-4
postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

36 Centrala 26.11.2016 r. 13.12.2016 r. 701601006/01
Dostawa układaków kablowych dla Oddziałów Polskiej Grupy 

Górniczej sp. z o.o. w 2017 r., nr gr. 252-8
postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony
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Polska Grupa Górnicza Sp. z o.o. 

ul. Powstańców 30, 40-039 Katowice, tel. (32) 757 22 11, fax 2555 453

Wykaz ogłoszeń o prowadzonych postępowaniach opublikowanych przez Polską Grupę Górniczą sp. z o.o.  
na stronie www.pgg.pl w dniach od 21.11.2016 r. do 27.11.2016 r. (z wyjątkiem konkursów ofert)

Lp.
jednostka organizacyjna 

prowadząca postępowanie
data upublicznienia 

uruchomienia postępowania
data  

otwarcia ofert
nr

postępowania
przedmiot postępowania

tryb  
postępowania

37 Centrala 26.11.2016 r. 12.12.2016 r. 701600894/01
Dostawa części zamiennych do przenośników zgrzebłowych 

produkcji RYFAMA do Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o 
w latach 2016–2017, nr gr. 292-10-01

zamówienie publiczne  
– przetarg nieograniczony

38 Oddział KWK Piast-Ziemowit 
Ruch Piast 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 421600926/01

Świadczenie usług serwisowych transformatorów  
produkcji CARBOAUTOMATYKA dla Oddziałów  

Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

39 Oddział KWK Piast-Ziemowit 
Ruch Piast 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 421600924/01 Świadczenie usług serwisowych transformatorów produkcji APATOR 

dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.
postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

40 Oddział KWK Piast-Ziemowit 
Ruch Piast 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 421600928/01 Świadczenie usług serwisowych transformatorów produkcji 

HAMACHER dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.
postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

41 Oddział
KWK Bolesław Śmiały 24.11.2016 r. 8.12.2016 r. 401600394/01

Świadczenie przez służby przeciwpożarowe specjalistycznych usług 
ratowniczo-gaśniczych i usuwanie innych miejscowych zagrożeń  

na powierzchni zakładu górniczego dla PGG sp. z o.o.  
Oddział KWK Bolesław Śmiały

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

42 Oddział KWK Piast-Ziemowit 21.11.2016 r. 5.12.2016 r. 421600717/01 Świadczenie usług serwisowych urządzeń chłodniczych produkcji 
IMKIUS dla Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

43 Oddział KWK Piast-Ziemowit 22.11.2016 r. 5.12.2016 r. 421600913/01
Odbiór transportem kolejowym oraz przetworzenie  

przez Wykonawcę odpadów wydobywczych z PGG sp. z o.o. 
Oddział KWK Piast-Ziemowit Ruch Piast

zamówienie publiczne  
– przetarg nieograniczony

44 Oddział KWK Piast-Ziemowit 24.11.2016 r. 9.12.2016 r. 421600754/01 Dostawa 4 szt. agregatów hydraulicznych dla PGG sp. z o.o.  
Oddział KWK Piast-Ziemowit Ruch Piast

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

45 Oddział KWK Piast-Ziemowit 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 421600921/01 Świadczenie usług serwisowych przenośników taśmowych produkcji 
VACAT dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

46 Oddział KWK Piast-Ziemowit 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 421600920/01 Świadczenie usług serwisowych przenośników taśmowych produkcji 
SIGMA dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

47 Oddział KWK Piast-Ziemowit 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 421600915/01 Świadczenie usług serwisowych przenośników taśmowych produkcji 
MIFAMA dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

48 Oddział KWK Piast-Ziemowit 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 421600925/01 Świadczenie usług serwisowych transformatorów produkcji BARTEC 
dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

49 Oddział KWK Piast-Ziemowit 25.11.2016 r. 9.12.2016 r. 421600919/01 Świadczenie usług serwisowych przenośników taśmowych produkcji 
PIOMA dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

50 Oddział KWK Piast-Ziemowit 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 421600930/01 Świadczenie usług serwisowych transformatorów produkcji MEFTA 
dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

51 Oddział KWK Piast-Ziemowit 25.11.2016 r. 9.12.2016 r. 421600918/01 Świadczenie usług serwisowych przenośników taśmowych produkcji 
PATENTUS dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

52 Oddział KWK Piast-Ziemowit 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 421600929/01 Świadczenie usług serwisowych transformatorów produkcji 
MARTECH-PLUS dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

53 Oddział KWK Piast-Ziemowit 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 421600927/01 Świadczenie usług serwisowych transformatorów produkcji 
ELGÓR+Hansen dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

54 Oddział KWK Piast-Ziemowit 25.11.2016 r. 9.12.2016 r. 421600922/01 Świadczenie usług serwisowych przenośników taśmowych produkcji 
WAMPOL dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

55 Oddział KWK Piast-Ziemowit 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 421600923/01
Świadczenie usług serwisowych stacji wentylatorów głównego 

przewietrzania produkcji STALKOWENT dla Oddziałów  
Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

56 Oddział KWK ROW 21.11.2016 r. 6.12.2016 r. 221600081/01
Serwis układu filtrów aktywnych do kompensacji wyższych 

harmonicznych i mocy biernej maszyny wyciągowej szybu Antoni  
w PGG sp. z o.o. Oddział KWK ROW Ruch Marcel

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

57 Oddział KWK ROW 21.11.2016 r. 6.12.2016 r. 501600465/01
Wiercenie otworu hydrogeologicznego odwadniającego,  
oraz montaż rurociągu odwadniania dla PGG sp. z o.o.  

Oddział KWK ROW Ruch Rydułtowy

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

58 Oddział KWK ROW 22.11.2016 r. 7.12.2016 r. 501600473/01

Świadczenia dotyczące zabezpieczenia medycznego pracowników 
PGG sp. z o.o. Oddział KWK ROW Ruch Rydułtowy w zakresie 

badań profilaktycznych i pełnienia dyżurów lekarskich w dni robocze 
w godzinach pracy przychodni w okresie 12 miesięcy

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony
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Wykaz ogłoszeń o prowadzonych postępowaniach opublikowanych przez Polską Grupę Górniczą sp. z o.o.  
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59 Oddział KWK ROW 22.11.2016 r. 7.12.2016 r. 501600472/01

Świadczenia dotyczące zabezpieczenia medycznego pracowników 
PGG sp. z o.o. Oddział KWK ROW Ruch Rydułtowy w zakresie 

pełnienia dyżurów lekarskich poza godzinami pracy przychodni w dni 
robocze oraz we wszystkie dni wolne od pracy w okresie 12 miesięcy

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

60 Oddział KWK ROW 22.11.2016 r. 7.12.2016 r. 211600358/01
Remont silnika elektrycznego budowy zwykłej typu SZDc 176b 

produkcji EMIT Żychlin dla PGG sp. z o.o.  
Oddział KWK ROW Ruch Jankowice

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

61 Oddział KWK ROW 24.11.2016 r. 9.12.2016 r. 481600951/01
Remont elementów hydrauliki siłowej obudów zmechanizowanych 

produkcji GLINIK II dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. 
w 2016 r.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

62 Oddział KWK ROW 24.11.2016 r. 9.12.2016 r. 501600627/01

Sporządzenie aneksu do opracowania: „Długoterminowa prognoza 
metanowości bezwzględnej pokładów KWK Rydułtowy-Anna 

dla projektowanej eksploatacji w latach 2010–2019 w aspekcie 
konieczności ujmowania metanu dla zapewnienia bezpiecznej 

eksploatacji”, wraz z aneksem z 2012 r.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

63 Oddział KWK ROW 24.11.2016 r. 6.12.2016 r. 481600500/01 Budowa poziomu 880 m w zakresie wykonania części wyrobisk  
na tym poziomie dla PGG sp. z o.o. KWK ROW Ruch Jankowice

zamówienie publiczne  
– przetarg nieograniczony

64 Oddział KWK ROW 24.11.2016 r. 7.12.2016 r. 471600412/01

Leasing finansowy wraz z dostawą fabrycznie nowego przenośnika 
taśmowego specjalnego o szerokości taśmy 1400 mm (z konstrukcją 
trasy, taśmą) z układem zasilania i sterowania oraz jego zabudową 
dla potrzeb PGG sp. z o.o. Oddział KWK ROW Ruch Chwałowice

zamówienie publiczne  
– przetarg nieograniczony

65 Oddział KWK ROW 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 491600862/01 Świadczenie usług serwisowych w zakresie kruszarek Produkcji 
RYFAMA dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o. w 2017 r.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

66 Oddział KWK ROW 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 491600861/01
Świadczenie usług serwisowych w zakresie kruszarek Produkcji 
PATENTUS dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.  

w 2017 r.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

67 Oddział KWK ROW 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 491600860/01
Świadczenie usług serwisowych w zakresie kruszarek Produkcji 
NOWOMAG dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.  

w 2017 r.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

68 Oddział KWK ROW 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 501600641/01
Świadczenie usług serwisowych w zakresie  

urządzeń chłodniczych produkcji EUROTECH dla Oddziałów  
Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

69 Oddział KWK ROW 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 501600639/01
Świadczenie usług serwisowych w zakresie  

urządzeń chłodniczych produkcji GFW (WAT) dla Oddziałów  
Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

70 Oddział KWK ROW 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 501600638/01 Świadczenie usług serwisowych w zakresie urządzeń chłodniczych 
produkcji IMKiUS dla Oddziałów Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

71 Oddział KWK ROW 25.11.2016 r. 12.12.2016 r. 501600640/01
Świadczenie usług serwisowych w zakresie  

urządzeń chłodniczych produkcji TERMOSPEC dla Oddziałów 
Polskiej Grupy Górniczej sp. z o.o.

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

72 Oddział KWK Ruda 22.11.2016 r. 7.12.2016 r. 441600754/01
Badania i ocena stanu zagrożenia tąpaniami pokładów 414/1  

w partii „H” w aspekcie zaliczenia tego pokładu do odpowiedniego 
stopnia zagrożenia tąpaniami

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

73 Oddział KWK Ruda 23.11.2016 r. 8.12.2016 r. 461601183/01
Wydrążenie chodnika 3z badawczego oraz przecinki ściany 201  

w pokładzie 407/3 na rzecz PGG sp. z o.o. Oddział  
KWK Ruda Ruch Bielszowice

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

74 Oddział KWK Ruda 24.11.2016 r. 12.12.2016 r. 461601099/01
Remont wałów przeciwpowodziowych Potoku Bielszowickiego 

(Kochłówki) dla etapu I w km 4+840 – 5+200 dla PGG sp. z o.o. 
Oddział KWK Ruda Ruch Bielszowice

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony

75 Oddział KWK Ruda 25.11.2016 r. 9.12.2016 r. 441600735/01

Kompleksowa obsługa bocznic kolejowych PGG sp. z o.o.  
Oddział KWK Ruda w okresie 24 miesięcy, w podziale  

na dwa zadania: zad. 1 – kompleksowa obsługa bocznicy kolejowej 
Ruchu Bielszowice; zad. 2 – kompleksowa obsługa bocznicy 

kolejowej Ruchu Halemba

zamówienie publiczne  
– przetarg nieograniczony

76 Oddział Zakład
Remontowo-Produkcyjny 23.11.2016 r. 8.12.2016 r. 511600381/01

Montaż stojaków, podpór stropnicy i przesuwników w obudowie  
KW-20/36-POz/ZRP i KW-08/22 POz/ZRP dla PGG sp. z o.o. 

Oddział ZRP

postępowanie niepubliczne 
– przetarg nieograniczony



D
orastałem w latach, gdy
Barbórka była jednym
z kilku ważnych świąt
branżowych. Ani waż-
niejsza, ani mniej waż-

na od tzw. Katarzynki, czyli święta
kolejarzy, i Floryjana, czyli Dnia Hut-
nika. I choć św. Florian patronował
też kominiarzom, a św. Barbara kraw-
com, to były to fakty zdecydowanie
mniej znane. Podobnie, jak prawie
niezauważalne było święto stolarzy
z ich jakże zacnym patronem, św. Jó-
zefem. I wiele innych. Bo też nie pozy-
cja patrona w niebiańskim panteonie
decydowała o popularności danego
święta na ziemi. Zresztą ze świętymi
różnie bywa.
Już prawie 50 lat temu przezabaw-

ny zespół kabaretowo-muzyczny
o cudnej nazwie Silna Grupa
Pod Wezwaniem (pod czyim wezwa-
niem, nigdy nie ujawniono) nagrał
piosenkę pt. „Pochód świętych”. Była
to reakcja na decyzję watykańskiej
Kongregacji Spraw Kanonizacyj-
nych, pozbawiającą pewne postaci
z niebiańskiego panteonu ich do-
tychczasowego znaczenia. Zabieg ten
można by przyrównać do jakże do-
brze nam znanej działalności najróż-
niejszych komisji weryfikacyjnych,
lustracyjnych i jakich tam jeszcze.
Procedura lustracyjna w szeregach
świętych powtarzana bywa co jakiś
czas. Papież Jan Paweł II dokonał
„czystki” na bodaj ponad 40 posta-
ciach – czyli dziesiątą część tego, co
dokonano pod koniec lat 60.

W celu sprawnej weryfikacji tysię-
cy świętych zakupiono nawet kompu-
ter, który wówczas był luksusem pra-
wie tak wielkim, jak dziś prywat-
na wycieczka na orbitę okołoziemską.
Komputer nazywał się wtedy „mó-
zgiem elektronowym” i to ten mózg
właśnie, naładowany wiedzą o róż-
nych świętych, decydował, kto fak-
tycznie na ową świętość zasługuje,
a kto nie.

R
zecz całą opowiedział
następnie wspomniany
zespół w piosence, któ-
ra święciła niebywałe
sukcesy. Może za spra-

wą zdegradowanych świętych, za któ-
rymi się ujmowała. Piosenka o wiel-
kiej rzezi na liście świętych zaczynała
się słowami: „Z wielkim żalem,
z wielkim hukiem szli na ziemię z nie-
ba święci…”, a następnie owi nega-
tywnie zweryfikowani przez szacow-
ną komisję nieszczęśnicy byli wymie-
niani. Wspomniano też o charaktery-
stycznych cechach i atrybutach nie-
których postaci. Np. dość tajemniczo
brzmi informacja, że św. Euzebiusz
szedł z myszką. Jeszcze bardziej bul-
wersuje informacja, że Szymon Słup-
nik szedł na końcu z – cytuję: „wiel-
kim słupem w zadku”. Przy czym
akurat nie ów słup wpłynął na decyzję
watykańskiego „mózgu elektronowe-
go” o wycięciu z listy świętych, lecz
choroba psychiczna, na którą miał
nieszczęsny Szymon cierpieć, co
„mózg” stwierdził bezapelacyjnie,
a potem medyczni eksperci dodatko-

wo potwierdzi-
li. Na podsta-
wie kompute-
rowej analizy
„spadli z listy”
też i inni. Wśród nich tak
zacna postać, jak św. Mikołaj.
W przypadku wielu postaci były od-
dolne protesty. Bezskuteczne. Nie
ostał się nawet św. Józef. No i św. Bar-
bara takoż nie. Być może jest to jakieś
wyjaśnienie dzisiejszej sytuacji oko-
łobarbórkowej… A zatem wracam
do tego, od czego zacząłem.

P
opularność branżowych
świąt brała się nie z prze-
bojowości patronów po-
szczególnych branż, lecz
liczebności zatrudnio-

nych i znaczenia dla gospodarki.
Pierwsza na łeb na szyję w dół pole-
ciała ranga kolejnictwa; to i święto
w nim zatrudnionych dziś tylko ich
interesuje, nie robiąc najmniejszego
wrażenia na innych. To samo stało się
z hutnictwem. A teraz dotyka to gór-
nictwa. Rozdęte do monstrualnych
rozmiarów barbórkowe obchody
za czasów PRL-u zaczęły przypomi-
nać święto państwowe, a nie branżo-
we, co wielu się podobało. Nic dziw-
nego, że za tym tęsknią. Ale normalne
to to nie było. Więc świętujmy górni-
cze święto wśród górniczej braci
skromniej, lecz nie mniej radośnie. Bo
im wyżej się wejdzie, tym boleśniejszy
jest upadek, co dotyczy tak hierarchii
wśród świętych, jak i wśród ludzi…
JUREK CIURLOK „ECIK”

BaRBÓRka to je Piykno
RzeCz

to taka specjalna, okazjonalna ru-
bryczka z dowcipami. tak naprawdę
nie ma zbyt wielu dowcipów o górni-
kach, a jeszcze mniej o ich święcie.
a te, które są, często zostały prze-
robione z innych. to zresztą częsty
zabieg, nadawanie nowego znacze-
nia starym dowcipom. Na przykład:

– Panie sztajger! – wrzeszczy śle-
per zgnilus do przełożonego. – Her-
cówa mi sie złómała!!!
– ciebie łóna i tak była niypotrzeb-
no – odpowiada sztager. – Łoprzij
sie terozki ło sztympel…

ale przypomnijmy kilka spośród sta-
rych górniczych żartów.

logika…
Na Barbórkę zjeżdżali na Śląsk ofi-
cjele i dziennikarze. Najczęściej nie-
mający o górnictwie pojęcia, ale po-
czuwający się raz w roku do zama-
nifestowania swojego „zaintereso-
wania”. Pewien dziennikarz przepro-
wadzał wywiad ze starym górni-
kiem.
– tu, na tyj grubie – opowiada gór-
nik – robili wszyjscy moi krewni. mój
dziadek tu robił i go tu zabiło na do-
le… i łociec tyż tu robił i tyż borok
zginył. a terozki jo tu robia już kupa
lot…
słuchając tego dziennikarz kręcił
głową z podziwem i zdumieniem.
Wreszcie zapytał:
– Pana przodkowie tu zginęli, a pan
mimo to się nie boi tak codziennie
przychodzić tu do pracy? Dlacze-
go???
Górnik poskrobał się po głowie
i po chwili zastanowienia odparł:
– Panie redaktorze; a jak umar
wasz dziadek?
– No, normalnie: w łóżku.
– a łociec?
– No, też normalnie: w łóżku…
– a kaj wy śpicie?

– No w łóżku…
– i tak sie niy boicie kożdy dziyń
do tego łóżka lygać???

Wiedza wzbogaca
Górniczy aktyw zaproszono kiedyś
na wykład o znaczeniu węgla. Pre-
legent opowiadał, że węgiel jest
zbyt cenny, by go spalać, a następ-
nie zaczął wyliczać różne produkty
węglopochodne. Górnicy słuchali
tego z ogromnym zainteresowa-
niem. Wreszcie doszedł do tego, że:
– z węgla, szanowni słuchacze, wy-
twarzamy też składniki do produkcji
lekarstw. Naczynia, które macie
w kuchni, zrobiono z tworzyw
sztucznych, które powstały z węgla.
a w przyszłości z węgla produko-
wać będziemy także syntetyczne
środki żywnościowe…
W tym momencie jeden ze słucha-
czy szturchnął kolegę i rzekł szep-
tem:
– erwin. słyszoł żeś?
– Ja, słyszoł żech. Nó i co?
– Jak co!? Lyki, miski i jedzynie
z wónglo! a my na dole dó niego
łónaczymy, jak nóm sie praje za-
chce…

W oparach absurdu
W dawnych czasach, gdy szyby ko-
palniane bardziej przypominały bie-
daszyby – bo były niezbyt zabezpie-
czoną dziurą w ziemi – pewien nie-
ostrożny górnik wpadł do czeluści.
zobaczył to jego kamrat. Pochylił
się i wrzasnął w głębinę:
– Wiluś! Jest żeś tam???
– Jest żech! – usłyszał po chwili.
– a je ci co???
– Niy!
– Nó to wyłaź!
– Niy poradza!
– czamu?
– Bo jeszcze leeeecaaaa!!!

Cywilizacyjne zderzenie…
Dawniej, gdy piece węglowe w do-
mu były powszechne, górnicy zabie-
rali na rozpałkę kawałek obciętego

stempla, czyli tzw. balek, lub klocek.
opuszczając kopalnię niemal każdy
niósł „balek” pod pachą. z czasem
stawało się to coraz rzadsze, bo
„żeleźnioki”, „blachy” i „kachloki” zo-
stały wyparte przez kuchnie gazowe
i centralne ogrzewanie. Lecz niektó-
rzy nadal byli pozbawieni tych luk-
susów i „balek” brali. Jednego takie-
go w tłumie wychodzących górni-
ków zauważył świeżo zatrudniony
wartownik, pochodzący w dodatku
spoza Śląska i nieznający zwycza-
jów.
– co tam macie pod pachą? – za-
wołał w stronę górnika.
– Nó klocek niesa…
– to znaczy, że wynosicie drewno.
to jest przestępstwo! komendant
zdecyduje, co z wami zrobić.
i zaprowadził górnika do komendan-
ta straży zakładowej, który także
od niedawna był w kopalni i na Ślą-
sku.
– Panie komendancie – zaczął
strażnik – ten górnik wynosi drewno
z kopalni.
– i od kiedy tak to drzewo wynosi-
cie? – zapytał komendant z chytrym
uśmieszkiem.
– Łod 20 lot, jak tu robia…
– toście ze dwa wagony wynieśli!
idziemy do dyrektora, niech powie
co robić!
W gabinecie dyrektora komendant
służbiście zaraportował:
– Panie dyrektorze, ten górnik wy-
niósł z kopalni dwa wagony drewna!
– Dwa wagony!? – dyrektora aż za-
tkało. – Na handel, czy co???
– Niy, ino coby w piecu podpolić
– odparł górnik.
– a to nie mogliście tak zwyczajnie,
jak normalny górnik, codziennie
brać sobie po klocku???

Pyrsk!!!

Przypominam adresy:
ecik.gornicza@gmail.com
trybuna Górnicza „ecik”,

ul. kościuszki 30, 40-048 katowice

Hanysy i GoRole, łĄCzCie siĘ W UŚMieCHU!

PO SZYCHCIE

NIEPOTRZEBNI W NIEBIE
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W
listopadzie minęła
szósta rocznica udo-
stępnienia turystom
pierwszych jaskiń
w... centrum Kielc.

Zostały one przed laty odkryte
w trakcie eksploatacji wapienia
w kopalni odkrywkowej, istniejącej
we wzgórzu Kadzielnia (295 m
n.p.m.).
Skały wapienne w Kadzielni zaczę-

to eksploatować w XVIII wieku.
W latach 1896-1940 kamieniołom
należał do żydowskich przedsiębior-
ców, potem przez pięć lat do niemiec-
kich okupantów, a od 1946 roku,
po znacjonalizowaniu, do Kieleckich
Zakładów Wapienniczych. Wydoby-
cie zakończono w 1962 roku. W tym
też roku utworzono w Kadzielni re-
zerwat przyrody nieożywionej.
W wyniku eksploatacji górniczej od-
kryto w ścianach kamieniołomu po-
nad dwadzieścia jaskiń. Pomysł udo-
stępnienia jaskiń wysuwano już
w 1965, 1973 czy 1998 roku, ale do-
piero na początku XXI wieku posta-
nowiono zaadaptować część z nich
na podziemną trasę turystyczną.
Kieleccy radni 18 września 2003

roku powołali Centrum Geoedukacji
Kielce, mające propagować walory
trzech miejskich rezerwatów geolo-
gicznych, którego nazwę zmieniono
potem na Geopark Kielce. W 2004
roku rozpoczęły się prace eksplora-
cyjne, w których brał udział Spele-
oklub Świętokrzyski. W lutym 2008
roku Geopark ogłosił przetarg
na wykonanie dokumentacji zabez-
pieczeń trzech połączonych jaskiń:
Jaskini Odkrywców, Prochowni
i Szczeliny na Kadzielni. Wykonawcą
został Zakład Robót Górniczych
i Wysokościowych AMC z Krakowa
– ten sam, który przygotował też in-
ne trasy podziemne, np. w sztolniach
w Kamiennej Górze czy w Jaskini
Głębokiej w Podlesicach. Nadzór au-
torski objęły Fundacja Nauka i Tra-
dycje Górnicze oraz Wydział Gór-
nictwa i Geoinżynierii Akademii
Górniczo-Hutniczej w Krakowie.
Z jaskiń usunięto namuliska, po-

głębiając korytarze tak, aby turysta
mógł iść w pozycji wyprostowanej.
W Jaskini Prochownia, służącej
w czasach kamieniołomu za skład
materiałów wybuchowych, zdemon-
towano płytę żelbetową i zabezpie-
czono strop. Zabezpieczono metodą
górniczą pustki w trzech jaskiniach.
Zaszła też potrzeba wykonania chod-
nika górniczego. Ulewny deszcz we
wrześniu 2009 roku zalał jaskinie, co
opóźniło nieco prace i uświadomiło
konieczność zbudowania dwóch
studni.
Wreszcie 3 listopada 2010 roku

udostępniono oświetloną elektrycz-

nie podziemną trasę turystyczną li-
czącą 70 metrów. Turyści wchodzili
przez Jaskinię Odkrywców, szli
do Prochowni i wracali tą samą dro-
gą. Początkowo trasa była udostęp-
niana zaledwie raz w tygodniu przez
cztery godziny, kiedy to przewodnik
sześć razy oprowadzał sześciooso-
bowe grupki. Chętni zgłaszali się te-
lefonicznie. Wkrótce nieco zmienio-
no zasady i jaskinie udostępniano
nie raz, lecz dwa razy w tygodniu:
w środy i soboty. Trwało to do 29
stycznia 2011 roku i w tym czasie
obejrzało je zaledwie około ośmiuset
osób. Kolejny raz dwie kieleckie ja-
skinie otworzono dla turystów
w okresie od 3 listopada do 15 grud-
nia 2011 roku. Zachowano zasadę, że
dziennie trasę może obejrzeć maksy-
malnie 6 grup po 6 osób.
Niezależnie od tego trwały prace

w trzeciej jaskini – Prochowni, która
wiosną 2012 roku była już zabezpie-
czona. Latem zamontowano 46 lamp
ledowych, które miały m.in., wyeks-
ponować rudę galeny czy nacieki ja-
skiniowe na trasie. Zamontowano
także stalowe siatki ochronne
na zboczu kamieniołomu nad wej-
ściem do Jaskini Prochownia. Rok
później podobną siatkę zamontowa-
no nad wejściem do Szczeliny.
W końcu 6 listopada 2012 roku
otwarto dla turystów trasę podziem-
ną długości około 140 metrów, skła-
dającą się z ciągu trzech jaskiń. Cenę
biletu ustalono na 10 zł, a ulgowego
dla młodzieży na 8 zł. Odtąd turyści
wchodzili przez Jaskinię Odkryw-
ców, przechodzili do Prochowni,
a na powierzchnię wychodzili
drzwiami w Szczelinie na Kadzielni.
Frekwencja była mizerna. W 2013
roku kielecką trasę podziemną zwie-
dziło zaledwie 6200 osób, a w 2014
roku więcej, bo 11 879.
Na tak niski wynik wpłynęły przy-

jęte ograniczenia. Postanowiono, że
trasa będzie otwarta od początku
kwietnia do końca października,
a zwiedzanie będzie się odbywać co-
dziennie oprócz poniedziałków,
w grupach liczących do 12 osób,
wpuszczanych co pół godziny od 10
do 16.30. Jak łatwo policzyć, teore-
tycznie daje to maksymalnie możli-
wość obejrzenia podziemi nieco po-
nad 28 tysiącom osób rocznie.
Trasa, choć jaskiniowa, to stanowi

świadectwo działalności górniczej
w tej części Kielc. W Prochowni zo-
baczyć można nie tylko żyły galeny
i resztki żelbetowej płyty stropowej
z czasów, gdy mieścił się tu skład
materiałów wybuchowych kamie-
niołomu, lecz także otwory wiertni-
cze wiercone podczas tworzenia tra-
sy podziemnej. Trasa jest wygodna,
spąg wyłożony został posadzką ka-
mienną, w niektórych miejscach za-
montowano kamienne lub stalowe
schody oraz poręcze.

Jaskinia Prochownia wykorzystywana była niegdyś jako skład
materiałów wybuchowych kieleckiego kamieniołomu.

fot.: tomasz rzeczycki

Po koPalni
zostały jaskinie
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Rozwiązaniem będzie hasło z pól ponumerowanych
od 1 do 42.
Rozwiązania należy nadsyłać na kartkach pocztowych pod ad-
resem redakcji lub drogą mailową na adres: krzyzowka@gor-
nicza.com.pl w terminie 10 dni od daty ukazania się tego wy-
dania TG. Dla jednego z Czytelników, którzy nadeślą prawidło-
we rozwiązanie, mamy voucher na weekendowy pobyt dla

dwóch osób w dowolnym ośrodku Nadwiślańskiej Agencji Tu-
rystycznej, a dla trzech innych – nagrody książkowe.
Hasło krzyżówki z numeru 46 Trybuny Górniczej brzmiało:
„NIE MA GROCHU BEZ ROBAKA”. Za nadesłanie prawidło-
wych rozwiązań nagrody rzeczowe otrzymują: Mieczysława
Mirska z Katowic, Sebastian Beblik z Rudy Śląskiej i Joan-
na Węglorz z Cieszyna. Książki nadeślemy pocztą.
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W
ygląda na to, że polskiemu górnictwu nie
grozi luka pokoleniowa. redakcja tg
przekonała się o tym podczas wizyty
w szkole podstawowej nr 25 im. j. sło-
wackiego w sosnowcu. Uczniowie klas

i-iii przy tej okazji podzielili się z nami swoją wiedzą
o branży. ku naszemu zaskoczeniu doskonale orientowa-
li się, do jakich celów wykorzystuje się węgiel, w jaki
sposób się go wydobywa i jak nazywają się maszyny pra-
cujące pod ziemią. nie zabrakło im też wiedzy na temat
górniczych tradycji i mitów. Co więcej, kilku naszych
rozmówców w przyszłości chciałoby zostać górnikami.
rozmowę z uczniami sosnowieckiej szkoły obejrzeć

można na portalu górniczym nettg. pl lub skanując
Qr kod umieszczony obok. przy okazji tego spotkania
nasz kolega Maciej Dorosiński opowiedział dzieciom o
pracy w kopalni. na koniec każdy ze słuchaczy miał oka-
zję przymierzyć prawdziwe górnicze czako i skosztować
kopalnioka. efektem tej wizyty są laurki z życzeniami dla
górników, które dzieci wykonały na naszą prośbę. posta-
nowiliśmy nagrodzić najciekawsze z nich. w naszej oce-
nie najfajniejszą pracę wykonała ewa sajdak z klasy iiia.
na drugim miejscu znalazła się laurka Mikołaja sewery-
na z klasy iia, a na trzecim – zosi nowak z klasy iiia.
wszystkie rysunki obejrzeć można na portalu górniczym
nettg.pl. az

Szczególny pomnik
lamPa górnicza licząca blisko 4 metry od zeszłego tygodnia zdo-
bi ul. Wojska Polskiego W sosnoWcu. jej obecność W tym miejscu
nie jest PrzyPadkoWa, PonieWaż jeszcze 17 lat temu W tycH okoli-
cacH działała koPalnia niWka-modrzejóW. ten nietyPoWy Pomnik
ma uPamiętnić górnikóW z tego zakładu.

lampa stoi tuż przy wjeździe do sosnowieckiego parku naukowo-technolo-
gicznego, który powstał na terenach po kopalni zlikwidowanej w 1999 r. znaj-
duje się na niej inskrypcja „pamięci pracowników kopalni niwka-Modrzejów.
szczęść Boże”. to nie jedyny sposób, w jaki władze miejskie uhonorowały gór-
ników, wydobywających węgiel w tym rejonie sosnowca. nie tak dawno wybu-
dowane rondo, u zbiegu ulic wojska polskiego, tuwima, konstytucji i wygo-
da, otrzymało nazwę kopalni niwka-Modrzejów.
lampa, która stanęła w dzielnicy niwka, jest taka sama jak ta, którą w sierp-

niu br. ustawiono na placu Victora Viannaya w Czeladzi. najnowszy symbol
górniczej historii sosnowca zostanie oficjalnie zaprezentowany w sobotę
(3 grudnia) podczas obchodów barbórkowych.md

H
ala zborna kopalni kazi-
mierz-juliusz „zbor-
na” jest już tylko z na-
zwy. ostatnia tona węgla
wyjechała z zakładu

w maju 2015 r., a razem z nią odeszła
załoga. od tego czasu przy ul. ogrodo-
wej 1 pozostali wyłącznie pracownicy
odpowiedzialni za likwidację ostatniej
kopalni węgla kamiennego w zagłębiu
Dąbrowskim. jednak w najbliższą so-
botę, 3 grudnia, w hali znów będzie
gwarno, bo świętowana będzie tam
Barbórka. za sprawą mieszkańców
kazimierza górniczego i rady Dziel-
nicy tradycja zostanie podtrzymana.
nie będzie to może jakieś huczne
świętowanie, ale skromne obchody.
– zależy nam na podtrzymywaniu

tradycji i pamięci o górnictwie w za-
głębiu Dąbrowskim. Barbórka zawsze
była bardzo ważnym świętem dla pra-
cowników kopalni kazimierz-juliusz
i ich rodzin. rokrocznie rano budziła
nas orkiestra górnicza. to był znak,

że wkrótce rozpocznie się uroczysta
msza święta – informuje łukasz kra-
wiec, koordynator obchodów Barbór-
ki i przewodniczący rady Dzielnicy.
zagłębiowska orkiestra górnicza

zacznie grać o godz. 8.00. godzinę
później w hali zbornej zakładu roz-
pocznie się nabożeństwo.
– zabiegaliśmy o to, by msza święta

została odprawiona na terenie kopalni,
gdzie stoi ołtarz, figurka św. Barbary
oraz wagonik z ostatnią wydobytą toną
węgla. to miejsce ma dla byłych gór-
ników i ich rodzin niezwykle symbo-
liczny charakter. w zbornej odbywały
się nie tylko obchody Barbórki w po-
przednich latach, ale jest to przede
wszystkim miejsce, w którym pisała
się historia kopalni i dzielnicy. to wła-
śnie tutaj w 2014 r. rodziny oczekiwały
na górników protestujących pod zie-
mią przeciwko likwidacji kazimierza-
-juliusza – podkreśla łukasz krawiec.
organizatorzy po mszy zapraszają

do Miejskiego Domu kultury kazi-

mierz, gdzie o godz. 10.30 rozpocznie
się artystyczna część Barbórki i raz
jeszcze będzie można usłyszeć zagłę-
biowską orkiestrę Dętą. w części ar-
tystycznej wystąpią także dzieci z po-
bliskiego przedszkola nr 33. przygo-
towują one występ, podczas którego
wykażą się znajomością tradycji gór-
niczych, ale również zaprezentują róż-
ne formy artystyczne – taniec, wiersz
i śpiew. obchody Barbórki w kazi-
mierzu górniczymwzbogaci wystawa
zdjęć z okresu likwidacji części pod-
ziemnej zakładu.
– Fotografie są autorstwa Macieja

Dorosińskiego, dziennikarza bran-
żowej trybuny górniczej i portalu
górniczego nettg.pl, który od 2014
roku z bliska przyglądał się losom
kopalni; od momentu walki załogi
o przedłużenie bytu zakładu, przez
wyjazd ostatniej tony węgla, aż
po zamknięcie części dołowej i zasy-
pywanie szybów – wyjaśnia łukasz
krawiec. red

Przymierzyć górnicze czako

BarBórka w ostatniej
kopalni zagłęBia

Na wystawie
zostanie
zaprezentowanych
20 fotografii
ukazujących
likwidację
podziemi kopalni.
Oto jedno z tych
zdjęć autorstwa
naszego
redakcyjnego
kolegi Macieja
Dorosińskiego.


